
رئیس اتاق تعاون ایران خواستار شد
واگذاری یک  بانک  به بخش تعاونی

رئیس اتاق تعاون ایران بــر توجه به بخش تعــاون در لایحه برنامه هفتم 
توســعه تاکید کرد و از رئیس جمهور خواست تا یک بانک به بخش تعاون 

واگذار شود.
 بهمن عبداللهی در نخســتین همایش اقتصاد تعاونی ایران که با حضور 
رئیس جمهور در مرکز همایش های بین المللی صدا و ســیما برگزار شد 
اظهار کــرد: همچنان که بر تحقق ســهم  ۲۵ درصدی بخــش تعاون در 
سیاســت های ابلاغی مقام معظم رهبری تاکید شده است، حمایت های 
رئیس جمهور و دولت ســیزدهم نیز به شــکل عمیقــی در بخش تعاون 

تاثیرگذار بوده است.
وی افزود: علی رغم آنکه در گذشته باور به بخش تعاون وجود نداشت اما با 
استقرار دولت سیزدهم و شخص رئیس جمهور، تقویت تعاونی ها و کمک 

به حل مشکلات این بخش دلگرم کننده بود.
رئیس اتاق تعاون ایران با اشاره به آمار تشــکل های تعاونی در کشور طی 
یک دهه گذشته اظهار کرد:در ســال ۱۳۹۱ نزدیک به ۱۳ هزار تعاونی در 
کشور راه اندازی شد ولی از ســال ۱۳۹۲ تا ۱۴۰۰ روند تشکیل تعاونی ها 

نزولی بود به نحوی که تنها ۳۰۰۰ تعاونی در کشور ایجاد شد.

عبداللهی ادامه داد: در ســال های اخیر تاکیدات مقــام معظم رهبری بر 
توجه به مردمی سازی اقتصاد موجب شد تا در سیاست های کلی اصل ۴۴ 

قانون اساسی بخش تعاون به شکل ویژه ای مورد توجه قرار گیرد.
وی ابلاغ سند توسعه بخش تعاون را از جمله دستاوردهای دولت سیزدهم 
برشمرد و گفت: معم ترین درخواست تعاونگران اصلاح سند توسعه تعاون 

بود که اقدامات معاونت تعاون وزارت کار در این زمینه قابل تقدیر است.
رئیس اتاق تعاون ایــران در عین حال حضور رئیس جمهور در شــورای 
تعاون و تشکیل مستمر آن را خواستار شــد و گفت حضور رئیس جمهور 

منشا تقویت و خیر در بخش مردمی تعاون خواهد بود.
عبدالهی از رئیس جمهور خواســت تا یک بانک به بخــش تعاون واگذار 
شود و با اشــاره به راه اندازی دفتر تجاری ایران در مســکو اظهار کرد:راه 
اندازی این دفتر فرصت دسترســی به بازار ۱۱۰ کشور را فراهم و صادرات 
محوری بخش تعاون و حضــور تعاونی ها در بازارهــای هدف خارجی را 

تقویت می کند.
وی با اشــاره به توســعه مناســبات خارجی دولت ابراز امیدواری کرد: 
عضویت ایران در دو پیمان بین المللی و توســعه روابط ایران با کشورهای 
همســایه زمینه توفیقات گســترده در حوزه های مختلف و عرصه های 

بین المللی را بیش از پیش فراهم سازد.
رئیس اتاق تعاون ایران در پایان خواســتار توجه بخــش تعاون در لایحه 
برنامه هفتم توسعه شد و با اشاره به نقش مجلس در این زمینه اظهار کرد: 
چنانچه اقتصاد تعاونی را بــاور داریم باید موانع موجــود را از پیش روی 

بخش تعاون برداریم.

تعاون تحلیل جدید اتاق بازرگانی از اقتصاد جهانی:

آغاز مبادلات بانکی عراق با یوآن
خریــدار  در جدیدتریــن تحلیــل اتاق 
بازرگانــی ایــران از اقتصــاد جهانــی به 
فعالیت هــای چیــن در منطقــه، از جمله 
آغاز مبادلات بانکی عراق بــا یوآن، دارایی 
۴ تریلیــون دلاری صندوق های ثروت ملی 
کشورهای شورای همکاری خلیج فارس و 
برنامه ریزی برای توســعه همکاری مصر و 

ترکیه پرداخته شده است.
در هفتادمین گزارش از سلسله گزارش های 
»پایش تحولات تجارت جهانی« که از سوی 
اتاق بازرگانی ایران منتشر شده، گلچینی از 
تحولات اخیر در دولایه جهانی و منطقه ای 
محیط ژئواکونومیــک ایران ارائه شــده و 
آخرین روندهــا و پیش بینی های اقتصادی 
تهیه شــده توســط بزرگ ترین نهادهای 
اقتصادی بین المللی، در قالب داده های تازه 

مورد واکاوی قرار گرفته  است.
بر اساس این گزارش، چین در ادامه تقابلات 
تنش آمیز با آمریکا، اخیراً گزارشــی منتشر 
کرده که ضمن آن، سیاســت های تجاری 
آمریکا را خــلاف قوانین ســازمان تجارت 
جهانی و مخــل یکپارچگــی زنجیره های 
عرضه جهانی دانســته اســت. این اقدام در 
مقابله با ادعای همیشــگی آمریکا مبنی بر 
نامنصفانه بودن دیپلماسی اقتصادی چین 
در مقابل سایر کشــورهای جهان، صورت 

گرفته است.
اما چین در ســطح منطقه هم بسیار فعال 
بوده و به عنوان مهم ترین ســرمایه گذار در 
زیرساخت های حمل و نقلی در خاورمیانه، 
در تلاش اســت تا در پروژه بسیار مهم جاده 
توسعه عراق، مشارکت ویژه ای داشته باشد. 
اخیراً نیز، یکی از برجســته ترین بانک های 
خصوصی عــراق اعلام کرد کــه مبادلات 

بانکی خود با یوآن چین را آغاز کرده است.
در این میان امارات نیز در ادامه پیشــرفت 
روابــط خود بــا چیــن در حــوزه انرژی، 
توافقنامــه ای در زمینه توســعه شــبکه 
سوخت رسانی جت در چین را با این کشور 
به امضا رساند. به طور کلی امارات به دنبال 
افزایــش دارایی های بین المللی شــرکت 

نفت خود، اخیراً فعالیت هایش را به منظور 
دســتیابی به محصولات پتروشــیمی در 
خارج از خاورمیانــه افزایش داده و به بخش 
بالادســتی گاز در مدیترانه شرقی و آسیای 

مرکزی وارد شده است.
عربســتان نیز علاوه بــر برنامه ریزی برای 
سرمایه گذاری در بخش معدن و پالایشگاه 
پاکســتان، توانســت میزبانی مرکز ارتقاء 
اکوسیستم جهانی سازمان ملل متحد را به 

دست آورد.
بر اســاس گزارش رســانه ها، عربستان به 
دنبال خرید ســهام یک معدن بزرگ هفت 
میلیارد دلاری مس در پاکستان و همچنین 
احداث یک پالایشــگاه نفت در این کشور 
اســت که احتمالا تا ۱۴ میلیارد دلار هزینه 

خواهد داشت.

برنامه ریزی برای توسعه همکاری 
مصر و ترکیه

از جمله دیگر اخبار مهــم در منطقه توافق 
اخیرا وزرای صنعــت و تجارت ترکیه و مصر 

با یکدیگر بر ســر افزایش حجــم مبادلات 
تجاری بین دو کشــور از ۱۰ به ۱۵ میلیارد 
دلار در پنج ســال آینده است. این توافق در 
پی سفر اخیر وزیر تجارت و صنعت مصر به 
ترکیه بعد از ۱۰ سال به دست آمد و ماحصل 
مذاکرات آنها در کمیته مشترک به منظور 
گسترش پوشــش توافق نامه تجارت آزاد 

بین دو کشور است.
وزرای دو کشــور بر تقویــت همکاری های 
مشــترک و ارائه کلیه تســهیلات لازم به 

سرمایه گذاران به توافق رسیدند.
علاوه بر ایــن دو وزیر اســتفاده از ارزهای 
محلی در تجارت دوجانبه را مورد بررســی 
قرار دادند. در حال حاضر، حجم ســرمایه 
گذاری ترکیه در بازار مصــر ۲ میلیارد دلار 
برآورد شــده و ارزش پروژه هایی که توسط 
پیمانــکاران ترکیه در مصــر در حال اجرا 

است به ۱٫۲ میلیارد دلار رسیده است.
گفتنی اســت صــادرات ترکیه بــه مصر، 
شامل ماشــین آلات، جواهرات کک نفتی 
محصولات نســاجی، پوشــاک و فرش می 

شــود و عمده صادرات مصر به ترکیه را گاز 
پلیمرهای پروپیلــن الکل های غیر حلقوی 
پنبه نخ الیــاف اصلی و محصــولات میانی 
برای صنعت پوشاک ترکیه پلاستیک ها از 
جمله پلیمرها، لاستیکها و سلولهای باتری 

تشکیل می دهد.
 قزاقســتان و افغانســتان نیــز مذاکرات 
سازنده ای را در مسیر دســتیابی به توسعه 
تعاملات اقتصادی در دســت انجام دارند. 
پیش از این هم در ماه آوریل این دو کشــور 
گســترش دامنه تعاملات اقتصادی از یک 
به ســه میلیارد دلار را مورد تاکید قرار داده 

بودند.
به طور کلی ایــن گزارش می گویــد که با 
وجود آشــفتگی های ژئوپلیتیک جهانی، 
آســیای مرکــزی، بــه واســطه موقعیت 
جغرافیایی مناســب، بازار رو به رشــد و نیز 
وجود پلتفرم های گفت وگوی ســازنده در 
منطقه توانســته طبق پیش بینی ها عنوان 
ســریع ترین منطقه در حال رشــد در سال 

۲۰۲۳ را به خود اختصاص دهد.

دارایی ۴ تریلیون دلاری صندوق های 
ثروت ملی کشورهای شورای همکاری 

خلیج فارس
در بخش دیگری از ایــن متن نیز به گزارش 
اخیــر اس اند پــی گلوبال پرداخته شــده 
گه بر اســاس آن صندوق هــای ثروت ملی 
کشورهای شــورای همکاری خلیج فارس 
در دوره طلایی خود به ســر می برند و پنج 
صنــدوق از صندوق های این کشــورها در 
فهرست بزرگترین صندوق های ثروت ملی 

در جهان قرار دارد.
در حال حاضر مجموع دارایی صندوق های 
ثروت ملی کشــورهای شــورای همکاری 
خلیــج فــارس ۳۷ درصــد از کل دارایی 
صندوق های ثروت جهان را تشکیل می دهد 
که طی دو سال گذشــته ۲۰ درصد افزایش 

یافته و به چهار تریلیون دلار رسیده است.
در بخش دیگری این گــزارش به وضعیت 
اقتصاد روســیه پرداحته شــده، چراکه بر 
اســاس آمارهای بین المللی، صادرات گاز 
روســیه احتمالاً تا پایان سال ۲۰۲۳ بالغ بر 
۳۰ میلیارد متر مکعب کاهش خواهد یافت، 
در واقع افزایش صادرات گاز به چین و نیز در 
دست داشــتن مقام بزرگترین صادرکننده 
نفت به هند و چین در مــاه ژوئن، نمی تواند 
ســهم بازار از دســت رفته اروپــا را برای 
روســیه جبران کند. حقیقتــی که موجب 
شده تا بانک مرکزی روسیه به دنبال انجام 
اقدامــات عاجلی در جهت احیــای اقتصاد 
روسیه باشــد تا بتواند پیش بینی رشد ۲.۵ 
درصدی اقتصاد خود را تا پایان سال جاری، 
عینیــت ببخشــد.مرکز پژوهش های اتاق 
ایران در حرکتی منســجم و کارشناســی، 
تهیه و انتشار سلســله گزارش های »پایش 
تحولات تجارت جهانی« را باهدف بررسی 
رویدادهای کلیدی در محیط ژئواکونومیک 
ایران، در دســتور کار قرار داده اســت و در 
این گزارش ها مســائل مهــم روز از منظر 
تأثیرگــذاری بــر دیپلماســی اقتصادی و 
موقعیت ژئواکونومیک ایــران مورد بحث و 

بررسی قرار می گیرند.

رئیس انجمن همگن قطعه سازان خودرو:

و تداوم می یابد کاهش قیمت خودر
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رئیسی: تعاونی ها باید میدان دار اقتصاد 
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صفحه 2

صفحه 3

صفحه 8

صفحه 3
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جنگ احتمالی سیونیک و رسالت تاریخی ایران
طی روزهای اخیر با گسیل گســترده نیروهای ارتش جمهوری  احمد کاظمی
آذربایجان و نیروهای تکفیری ملبس به یونیفورم ارتش این کشــور به ســمت 
ســیونیک، قراباغ و بخشــی از مناطق مرزی ارمنســتان، آژیر جنگ سوم بین 
جمهوری آذربایجان و ارمنســتان به صدا در آمده است. این تحرکات جمهوری 
آذربایجان پس از مذاکرات آشکار و پنهان فشــرده یک ماه اخیر میان جمهوری 
آذربایجان و رژیم صهیونیستی انجام می شــود. انتقال تسلیحات جدید از سوی 
رژیم صهیونیستی به باکو به پیشــنهاد این رژیم و در قبال موافقت علی اف برای 
استقرار تسلیحات مضاف بر تسلیحات مورد نیاز برای جنگ با ارمنستان )راهبرد 
ادامه استقرار تســلیحات ضد ایران توســط رژیم صهیونیســتی در جمهوری 
آذربایجان( انجام شده است.ســرعت زیاد تحولات در قفقاز، تحرکات بازیگران 
متعدد از جمله امریکا، فرانسه، رفتارهای اشتباه روسیه در قفقاز و خیزش مجدد 
ماده گرگ پرســتان در داخل ایران برای به اشــتباه انداختن کشــور، وضعیت 
پیچیده ای در ترســیم وضعیت کنونی ایجاد کرده اســت. برای تبیین شرایط 

موجود در قفقاز و رویکرد ایران در این خصوص ذکر چند نکته ضروری است.

یادداشت

مسکن

وستاها ساخت ۵۱۰ هزار مسکن در شهرهای کوچک و ر
آن طور که معاون بنیاد مسکن خبر داده تا کنون ۵۱۰ هزار 
واحد نهضت ملی مســکن شهری و روســتایی به مرحله 
ساخت رسیده اســت. بنیاد مسکن ســاخت ۱.۶ میلیون 

واحد نهضت ملی مسکن در روستاها، شهرهای کمتر از ۲۵ 
هزار نفر و تعدادی از شهرهای بالای ۲۵ هزار نفر را بر عهده 
گرفته است. بنیاد علاوه بر پرداخت تسهیلات ۲۰۰ میلیون 

تومانی با نرخ سود ۵ درصد، به هر واحد شهری ۳۵۰ میلیون 
تومان وام پرداخت می کند که تســهیلات در این بخش به 
۵۵۰ میلیون تومان یافته و قرار است متناسب با پیشرفت 

پروژه ها تزریق شــود.چند روز قبل وزیــر راه اعلام کرد که 
افزایش تســهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی ساخت مسکن 

روستایی در دستور کار شورای عالی مسکن قرار دارد.

 آخرین تغییرات هزینه ساخت و ساز مسکن

اثرات کاهش هزینه تولید مسکن 
کی به بازار می رسد؟



حسینی در دیدار هیأت علمی و اساتید دانشگاه فرهنگیان:

آیت الله رئیسی نشان داد همه راه ها به نیویورک،  پاریس و لندن ختم نمی شود

همایش تعاون و حکمرانی مردم

رئیسی: تعاونی ها باید میدان دار اقتصاد ایران باشند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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جنگ احتمالی سیونیک و رسالت تاریخی ایران
طی روزهای اخیر با گســیل گســترده نیروهای ارتش  احمد کاظمی
جمهوری آذربایجان و نیروهای تکفیری ملبس به یونیفورم ارتش این 
کشور به سمت سیونیک، قراباغ و بخشــی از مناطق مرزی ارمنستان، 
آژیر جنگ ســوم بین جمهوری آذربایجان و ارمنستان به صدا در آمده 
است. این تحرکات جمهوری آذربایجان پس از مذاکرات آشکار و پنهان 
فشــرده یک ماه اخیر میان جمهوری آذربایجان و رژیم صهیونیستی 
انجام می شود. انتقال تســلیحات جدید از ســوی رژیم صهیونیستی 
به باکو به پیشــنهاد این رژیم و در قبال موافقت علی اف برای اســتقرار 
تســلیحات مضاف بر تســلیحات مورد نیاز برای جنگ با ارمنســتان 
)راهبرد ادامه استقرار تســلیحات ضد ایران توسط رژیم صهیونیستی 

در جمهوری آذربایجان( انجام شده است.
سرعت زیاد تحولات در قفقاز، تحرکات بازیگران متعدد از جمله امریکا، 
فرانسه، رفتارهای اشتباه روســیه در قفقاز و خیزش مجدد ماده گرگ 
پرستان در داخل ایران برای به اشتباه انداختن کشور، وضعیت پچیده 
ای در ترســیم وضعیت کنونی ایجاد کرده اســت. برای تبیین شرایط 
موجود در قفقاز و رویکرد ایران در این خصوص ذکر چند نکته ضروری 

است:
اول: همانطوریکه پیش از این در تحلیل »ریشــه یابی دلایل هیاهوی 
الهام علی اف علیه ایران و تبعات آن« ذکر شد خاندان علی اف این کشور 
را به طور کامل در اختیارات رژیم صهیونیســتی قرار داده و سرنوشت 
خود را به دالان موهوم زنگزور یا همان دالان تورانی ناتو پیوند داده اند. 
این در شرایطی اســت که نه در موافقتنامه ۲۰۲۰ مبنای حقوقی برای 
این دالان موهوم وجــود دارد نه با وجود اتصال جمهــوری آذربایجان 
به نخجــوان از خاک ایــران )راه ارس( به چنین دالانی نیاز نیســت. با 
وجود این دالان تورانی ناتو بخشــی از فتنه ناتو با محوریت انگلســتان 
برای جلوگیری از گذار به نظم نوین جهانی با محوریت ایران، روســیه 
و چین اســت. به همین دلیل آنها تلاش دارند با سوءاســتفاده از زوال 
نسبی اقتدار قفقازی روسیه به واسطه جنگ اوکراین، بتوانند این فتنه 
ژئوپلیتیکی را بر پایه ایده دویســت ساله تورانیســم انگلیسی مستقر 

کنند.
دوم: مهمترین مانع در مسیر اســتقرار دالان تورانی ناتو، مواضع ایران 
اســت. برآورد باکو و رژیم تل آویو و لندن این است که تا زمانی که ایران 
دچار اشــتباه تصمیم گیری یا آشوب و اغتشــاش داخلی نشود اجرای 
دالان تورانی با استفاده از زور ممکن نیست. از این رو جای تعجب نیست 
که باکو طی ماه های اخیر و همچنین ســال گذشته بیشترین تحرک را 
در کنار رژیم صهیونیســتی و انگلستان برای اغتشاشــات در ایران و از 
سرگیری آن داشــته اســت. در جدیدترین نوع از این دست تحرکات، 
مرکز سایبری رژیم صهیوینســتی در باکو با همکاری خاندان علی اف، 
روی ایجاد اعترضات در مناطق شمال غرب ایران به بهانه خشک شدن 
دریاچه ارومیه متمرکز شدند اما آگاهی غیور مردمان شمال غرب ایران 
که شاهد تروربیسم آبی ترکیه )سدسازی های روی ارس( و جمهوری 
آذربایجان )از طریق تغییر مســیر رودخانه های فرعی متصل به ارس( 
هستند، مانع شکل گیری این اعتراضات شد. البته رژیم تل آویو و باکو 
در این خصوص نیز دچار اشتباه راهبردی هســتند، چنانچه رزمایش 
فاتحان خیبر در مهر ۱۴۰۰ همزمان با اغتشاشات انجام شد و نشان داد 

که ایران در جلوگیری از فتنه ژئوپلیتیکی در منطقه عزم جدی دارد.
ســوم: لابی های باکو و آنکارا که همان »ماده گرگ پرســتان حقیر« 
و البته گاهی اوقات ذینفوذ در مراکز تصمیم گیری کشــور هســتند، 
امیدوارند به مانند تجربه تلخ جنگ دوم قراباغ )۲۰۲۰( مانع اجماع در 
کشور شوند و راه را برای اجرای طرح فتنه انگیز اشغال سیونیک و دالان 
تورانی ناتو فراهم سازند. آنها طی یک ســال اخیر تلاش کردند تمامی 
خباثت های علنی دولت باکو در همکاری با منافقین در آلبانی، توافق با 
اقلیم کردستان برای آشوب در ایران، اعطای امتیازات امنیتی و نظامی 
بی سابقه به رژیم صهیوینستی و دخالت آشکار علی اف در امور داخلی 
ایران از جمله آذری ها، را با سانســور، تقلیل یا توجیــه کنند. در حال 
حاضر آنها از هر بهانه ای سعی می کنند برای به اشتباه انداختن تصمیم 
گیران ایرانی اســتفاده کنند، جدیدترین این مورد علم کردن تمرین 

نظامی آمریکا و ارمنستان است.
چهارم: برگــزاری تمرین کوچک نظامی امریکا و ارمنســتان بر خلاف 
بازنمایی ماده گرگ پرســتان در داخل کشور، موضوع جدیدی نیست. 
ارمنســتان بمانند جمهوری آذربایجان و گرجســتان از سال ۱۹۹۴ 
عضو برنامه مشارکت برای صلح ناتو اســت و از آن زمان حتی زمانی که 
روس گرایانی مانند کوچاریان و سرکیســیان در راس حکومت بودند، 
دوره های آموزش نظامی بین ارمنســتان و امریکا بارها برگزار شــده 
اســت. جالب این که بعد از عراق، بزرگترین ســفارت امریکا در جهان 
در ارمنســتان قرار دارد که در دوره کوچاریان روســگرا احداث شد و 

گنجایش بیش از ۵۰۰ نیرو را دارد.
مقامات ایروان بارها در ســه دهه اخیر بر همکاری توامان با روســیه و 
امریکا تاکید کرده اند. البته ایران در گذشته و اکنون نیز مخالف حضور 
امریکا و بیگانگان در قفقاز از جمله در ارمنستان یا جمهوری آذربایجان 
بوده است، اما تمرکز و غلوّ »ماده گرگ پرســتان« روی تمرین نظامی 
امریکا و ارمنســتان نه از بعد نگرانی از حضور امریکا در قفقاز، بلکه برای 
ایجاد تردید در مقامات ایرانی در واکنش قاطع به تجاوز نظامی خاندان 
علی اف به ارمنستان اســت. کما اینکه آنها هیچ گاه در خصوص همین 
تمرین های نظامی امریکا بــا جمهوری آذربایحــان آن هم در دریای 
کاســپین هیچ گاه واکنشــی نشــان ندادند. این طیف ریاکار، همان 
کسانی هســتند که شــهریور ۱۴۰۱ همزمان با ســفر نانسی پلوسی، 
رئیس مجلس نمایندگان امریکا به ارمنستان مدعی بودند که پیرو این 
ســفر، ایروان با کریدور درخواســتی باکو و آنکارا موافقت خواهد کرد، 
بنابراین نباید ایران از تمامیت ارضی ارمنســتان حمایت کند حال آن 
که در همین مدت دولت ایروان از قراباغ چشــم پوشی کرد ولی زیربار 

درخواست کریدور نرفت.
پنجم: واقعیت این اســت که روسیه با اشــتباهات پی در پی در قفقاز و 
در سیاســت اش با ترکیه، زمینه ســرخوردگی ارامنه را فراهم ساخته 
است. خودداری روســیه از فعال کردن ماموریت پیمان امنیت دسته 
جمعی علی رغم تجــاوز نظامی جمهوری آذربایجــان به داخل خاک 
ارمنستان در شهریور ۱۴۰۱ و همچنین ناتوانی در صلح بانی در کریدور 
مسدود شــده لاچین و قرار گرفتن قراباغ و جمعیت غیر نظامی آن در 
یک محاصره غیر انسانی و انفعال در قبال کوبیدن باکو بر طبل جنگ و 
تهدیدهای آشکارش علیه تمامیت ارضی ارمنستان توجیه خوبی برای 
دولت غربگرای پاشــینیان در ارمنســتان ایجاد کرد که تاکید کند که 
همزمان با همکاری با روسیه، روی همکاری امنیتی با امریکا و اروپا نیز 

تمرکز می کند.
در این میان سرمســتی الهام علی اف و خروج از دایره تعیین شده برای 
وی در خصوص قراباغ، )آغاز فاز نسل کشی و جابه جایی اجباری ارامنه 
قراباغ با توســل به ســلاح به قحطی کشــاندن و محاصره که بر اساس 
اساســنامه رم جنایت علیه بشریت است( باعث شــده فرانسه و امریکا 
برای کاهش فشار افکار عمومی غرب که این روزها در حال نضج گیری 
است، »فعلا« با کنار گذاشــتن تمرکز بر فتنه دالان، فشارها را به باکو 
افزایش دهند تا حقوق و امنیت ارامنــه )در قالب خودمختاری( تامین 
شود. سفر مکرون به منطقه پس از خط و نشان های پاریس و قطعنامه 
های سنگین سنای فرانسه علیه باکو و تمرین نظامی ایروان و واشنگتن 

موید این موضوع است.
در واقع به صورت مقطعی هم شــده، در حال حاضر نوعی همســویی 
میان بخــش هایی از رویکــرد ایران، آمریکا و فرانســه ایجاد شــده و 
همین موضوع، مضاعف، ماده گرگ پرســتان و مزدوران باکو و آنکارا را 

  ادامه در صفحه 5ناخرسند ساخته است.

یادداشت

وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی بــه وجود ۱۰۱ هزار 
تعاونی فعال در کشــور اشــاره کرد و گفت:نگاه دولت 
سیزدهم تقویت و توانمندســازی تعاونی ها در اقتصاد 

کشور و استفاده از ظرفیت  مردمی است.
 ســید صولت مرتضوی در نخســتین همایش اقتصاد 
تعاونــی ایران که با حضــور رئیس جمهــوری برگزار 
شد، اظهار کرد: نگاه دولت ســیزدهم تقویت و توسعه 
و توانمندســازی تعاونی ها در اقتصاد کشور و استفاده 
از ظرفیت های مردمی اســت و بر همین اساس امروز 

رئیس جمهور دعوت تعاونگران را قبول و در 
همایش حضور پیدا کردند.

وی با اشــاره به حضور نماینــدگان برخی 
کشــورها در همایــش گفت: تحقق شــعار 
حکمرانی تعــاون و حکمرانی مردم ضمانت 
اجرایی دارد و در این راســتا اقدامات خوبی 

صورت گرفته است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به وجود ۱۰۱ 
هزار تعاونی فعال در کشــور ، ســهم تعاون در اقتصاد 

ملی را یادآور شد و افزود: با توجه به تصویب 
اصلاحیه سند توسعه تعاون در جهت ارتقای 

جایگاه بخش تعاون اقدام خواهیم کرد.
وی در عین حال از افتتاح و بهره برداری ۳۷۳ 
طرح تعاونی در هفته تعاون خبر داد و گفت: 
۹۱ درصد از این منابع از محل ســرمایه های 
خرد مردمــی بود که نشــان دهنده گرایش 

مردم به مشارکت اقتصادی در تعاونی است.
به گفته مرتضوی از زمان آغاز به کار دولت ســیزدهم، 

۴۴ هزار میلیــارد تومــان در بخش تعاون ســرمایه 
گذاری شده اســت.وزیر کار گفت: هفته تعاون امسال 
که با هفته دولت مقارن بود، با شــعار حکمرانی، تعاون 
و حکمرانی مردم آغاز شــد و برنامه هــای مختلفی در 
راستای سیاست توسعه تعاون در سراسر کشور برگزار 
شد. همچنین جلســاتی با نخبگان و تعاونگران برگزار 
کردیم و از اســاتید مختلف دانشــگاه های برتر کشور 
دعوت به عمل آمد کــه نظرات خود را دربــاره ایجاد 

رشته های مختلف تعاونی پیشنهاد کردند.

وزیر

خریدار   معاون پارلمانــی رئیس جمهور 
گفت: آیت الله رئیسی نشــان داد برخلاف 
گذشــته که به گونه ای در حوزه سیاســت 
خارجی عمل می شد که انگار همه راه ها به 
نیویــورک، پاریس و لندن ختم می شــود، 
راه هــای عزتمندانه ای برای دســتیابی به 

منافع ملی وجود دارد.
 سید محمد حســینی در ششــمین دوره 
معرفت افزایی و توانمندسازی اعضای هیأت 
علمی و اساتید دانشــگاه فرهنگیان سراسر 
کشــور )طرح عروج«، در هفت ســرفصل 
»رشد تولید و اشتغال«، »پیشرفت و ثبات 
اقتصادی«، »توسعه زیرســاخت ها و امور 
زیربنایی کشــور«، »پیشرفت علم، فناوری 
و ســامت«، »ارتقای ســرمایه اجتماعی و 
هویت ملی«، »توسعه دیپلماســـی فعال و 
تأمین امنیت پایدار« و »اصلاح رویکردهای 
حکمرانی« جهــت گیری هــا،  برنامه ها و 
دســتاوردهای دولت مردمی در دوســال 

گذشته را تبیین و تشریح کرد.
وی، اقدامــات انجام شــده را بیانگر روحیه 
انقلابی و مدیریت جهادی همکاران دولت 
دانست و متذکر شد: دولت بر اساس برنامه 
ســند تحول و برنامه هفتم توســعه مصمم 
اســت اقدامات همه جانبه ای بــرای بهبود 
شرایط کشــور با افزایش بهره وری و ایجاد 

درآمدهای پایدار برای کشور انجام دهد.
معاون رئیس جمهور در امور مجلس، تقویت 
ســرمایه اجتماعی که به واسطه کم کاری و 
بی توجهی برخی مسئولان گذشته نسبت 
به مشــکلات مردم و دغدغه های جوانان، 
آســیب دیده را وظیفه و رســالت همگانی 
دانســت و گفت: اینکــه در اغتشاشــات 
پاییز ســال قبل دشــمنان و ضــد انقلاب 
تعــدادی از دانشــجویان و دانش آموزان را 
تحت تأثیر القائات خود قرار دادند، نشــان 
می دهد که به عنوان معلم مدرســه و استاد 
دانشگاه نتوانستیم آنگونه که شایسته است 
پاسخگوی ســؤالات و شــبهات و روشنگر 
ابهامــات و ماهیت و اهــداف معاندان نظام 
برای جوانان و نوجوانان باشــیم و امروز باید 
تعلل گذشــته را جبران کــرده و با تبیین 
دستاوردهای نظام اســلامی روحیه امید و 

نشاط را در جامعه افزایش دهیم.
حســنی ادامه داد: بدخواهان ملــت ایران 
برای ایجاد شــبهه در ذهن مردم و جوانان و 
دلســرد کردن آنان از دولت و نظام اسلامی 
هیچ محدودیت شرعی، اخلاقی و عرفی برای 
خود قائل نیستند، و از هر ابزاری مثل دروغ، 
تهمت و افترا برای ضربه زدن بهره می گیرند.

وی تصریح کرد: امروز همانطور که امام راحل 
تأکید داشــتند همه وظیفه داریم اقداماتی 
را که در جمهوری اسلامی انجام می شود به 
اطلاع مردم برســانیم و در این راستا رسالت 
اساتید، معلمان، مبلغان، اشخاص تأثیرگذار، 
اصحاب هنر و رســانه این است که مردم را با 
واقعیت های موجود آگاه کنند و در این مسیر 
نیازی به هیچ گونــه اغــراق و بزرگ نمایی 
نیســت؛ اگر صرفــاً دســتاوردها و اقدامات 
اساسی به درستی اطلاع رســانی شود، برای 
ایجاد روحیه امیــد و نشــاط در جامعه که 
لازمه پیشرفت است،  کفایت می کند.معاون 
پارلمانی رئیس جمهور اظهار داشــت: وقتی 
دولت سیزدهم در شــهریور ۱۴۰۰ کار خود 
را آغاز کرد، کشــور با مشــکلات اقتصادی، 
فرهنگی، سیاســی و دیپلماســی متعددی 
مواجه بود امــا دولت به جــای اینکه مدام از 
مشکلات به جامانده ســخن بگوید و با بیان 
مطالب سســتی ماننــد اینکــه »ایرانی ها 
چیزی برای عرضه به دنیا جز قورمه ســبزی 
و آبگوشت بزباش ندارند«، »ما می توانیم« را 
خدشــه دار کند  یا با ادعای »نمی گذارند کار 
کنیم« فرافکنی کند، شــبانه روز و بی وقفه 
مشــغول کار بوده تا موانع بهبود شــرایط و 
پیشرفت کشور را از ســر راه بردارد.حسینی 
افزود: در ســــال ۱۴۰۱، دولــت بعــد از 
تلاش گسترده بــرای حــل چالش هــای 
مزبــــور و موفقیــــت در واکسیناسـیون 
عمومـی و مدیریـــت بحران هـای کسـری 
بودجـه، ناتـرازی انـرژی و کمبـود ذخایـر 
کالاهـای اساســــی و احیای روابــط بــا 
کشــورهای همســایه و دوست و توســعه 
زیرســاخت های تحــــول و پیشــرفت را 
بــه عنـوان یـک اولویـــت در دسـتور کار 
قـرار داد و امروز که از آن شرایط دشوار عبور 
کرده ایم وقت آن اســت که به مردم گزارش 
داده شــود از چه وضعیت بغرنجی گذشته، 
چه خدماتی ارائه شــده و چــه برنامه هایی 

پیش روی داریم.
وی ادامــه داد: ایــن دولت به جــای اینکه 
نهادهای انقلابــی و حاکمیــت را به ناحق 
مقصر جلوه دهد تا ناتوانی خــود را توجیه 
کنــد و بدون ایجــاد دوگانه ناصــواب بین 
میدان و دیپلماســی و القای نادرست اینکه 
چاره ای جز کوتــاه آمــدن در مقابل غرب 
نداریــم و نیز بــدون اینکه همه چیــز را به 
اراده و نــگاه ترحم آمیز آمریــکا و اروپا گره 
بزند، با اتخاذ سیاســت متوازن سطح روابط 
و تعاملات سیاســی و اقتصادی کشــور را 
با کشــورهای همسایه و دوســت افزایش 

داده است.حســینی تأکید کــرد: از جمله 
دلایلی که در انتخابات ســال ۹۸ و ۱۴۰۰ 
مشــارکت مردم در حد انتظار نبود، این بود 
که مسئولین وقت حضور موثری در صحنه 
خدمت رسانی به مردم نداشته و مردم اقدام 
و اراده چندانی برای رفع مشکلات مشاهده 
نمی کردند؛ لذا ســرمایه اجتماعی آسیب 
دید که امروز وظیفه داریم با خدمت رسانی 
صادقانه و بی منت و البته همــراه با تبیین 
عالمانه و هنرمندانه اعتماد عمومی نسبت 

به نظام و مسئولان را ارتقا بخشیم.
معاون رئیس جمهور در امور مجلس یادآور 
شــد: دولت مردمــی در راســتای اصلاح 
رویکردهــا، مراقبت می کنــد مدیرانی که 
به کار گرفتــه می شــوند از روحیه مردمی 
و جهــادی برخــوردار باشــند و از هرگونه 
سوء اســتفاده و رانت خواری مبــرا بوده و 
نگاهشان به دســت اندازی و برخورداری از 
سفره انقلاب نباشــد و دولتمردان مناصب 
را امانتــی الهی بدانند که بایــد در قبال آن 

پاسخگو باشند.
حســینی با بیــان اینکه در دوره گذشــته 
غالب درآمدهــا صرف هزینه هــای جاری 
می شــد، اضافه کــرد: متأســفانه به خاطر 
روحیه رخوت و سســتی که وجود داشت، 
بســیاری از طرح ها و پروژه های عمرانی و 
صنعتی حتی با پیشرفت فیزیکی بالای ۹۰ 
درصد در جای جای کشور راکد و نیمه تمام 
باقی مانده بود و ایــن دولت با هدف افزایش 
بهره وری، احیا و تکمیــل این گونه طرح ها 
را در اولویت قرار داد؛ چرا کــه تکمیل آنها 
ضمن اشــتغال زایی، باعث رشــد تولید و 

افزایش درآمد کشور نیز می شود.
وی با اشــاره به رویکرد آینده نگرانه دولت 
مردمی نســبت به اداره کشــور گفت: اگر 
دولت نــگاه کوتاه مدت و مقطعی داشــت، 
چه بســا همه درآمدهای کشور را بین مردم 
توزیع می کــرد تا هرچند به طــور مقطعی 
محبوبیت کســب کند اما ضمــن توجه به 
اقشــار ضعیف و افزایش حقوق و دستمزد 
کارگــران و کارمندان،  ســرمایه گذاری در 
طرح های پیشــران و بــزرگ اقتصادی از 
جمله فاز ۱۱ پارس جنوبــی را انجام داد تا 
درآمد پایداری برای کشــور ایجــاد کند؛ 
از این روی مقام معظم رهبــری در بیانات 
اخیرشان به این نکته مهم اشاره داشتند که 

این دولت آینده را قربانی نکرد.
معاون رئیس جمهــور درباره اقدامات دولت 
در زمینه اشــتغال زایی تأکید کرد: براساس 
اقدامات انجام شــده نرخ بیکاری از بیش از 

۹ درصد به ۸ درصد کاهش یافته است و این 
رقم بــرای فارغ التحصیلان دانشــگاهی در 
مقایسه با گذشــته بیش از ۱۰ درصد رشد 
داشته است.حســینی ایجاد انضباط مالی 
و اصلاح نظــام مالیاتــی را از جمله اقدامات 
خــوب دولت ســیزدهم دانســت و عنوان 
کرد: دولـــت مبتنـی بـر ســـه رویکــرد 
جلوگیــری از فــــرار مالیــات، وصــول 
مطالبــات دولــت و شناســایی مؤدیــان 
جدیــد مالیاتــی اقــــدام بــه اصلــاح و 
کارآمدســازی نظــــام مالیاتــی کــرد 
و بدنبال آن، ۲ میلیــون و ۶۰۰ هزار مودی 
مالیاتی جدید که بعضا بخاطر عدم شفافیت 
و متصل نبودن سامانه های مربوطه، به رغم 
داشتن درآمد سرشار فرار مالیاتی داشتند، 
 شناسایی شدند و درآمد دولت از این جهت 

نیز افزایش داشته است.
وی خاطرنشــان کرد: امــروز درآمدهای 
دولت با فروش نفت،  افزایش صادرات،  اخذ 
مالیات و مولدســازی افزایشی شده است و 
این درآمدها به منظــور افزایش بهره وری 
در مســیر تکمیــل پروژه هــای نیمه تمام 
و ســرمایه گذاری در پروژه های پیشــران 

اقتصادی هزینه می شود.
حسینی توجه دولت به دیپلماسی اقتصادی 
را مورد اشــاره قرار داد و گفت: در دوره ای 
به خاطر کمرنــگ بودن روحیــه انقلابی و 
عدم شــناخت کافی دربــاره ظرفیت ها و 
توانمندی های کشــور حتــی وزیر خارجه 
وقت مدعی بود که آمریــکا در اندک مدتی 
می تواند تمام سیســتم دفاعی کشــور را از 
بین ببرد که رهبر حکیــم انقلاب فرمودند 
بازدیــدی از مراکــز نظامی بــرای آقایان 
گذشــته تا با توانمنــدی و اقتدار کشــور 
آشــنا شــوند، و امروز بر مبنای شناخت از 
ظرفیت های کشــور دیپلماسی اقتصادی 

بسیار فعال تر از گذشته است.
وی ادامه داد: امروز ســفارتخانه ها، معرفی 
ظرفیت هــای اقتصــادی کشــور و جذب 
سرمایه گذاری خارجی را با جدیت پیگیری 
می کنند و با معرفــی ظرفیت های صادرات 
خدمــات فنی مهندســی در حــوزه نفت، 
پالایشــگاه، بندر و صنعت میلیون ها دلار 

درآمد برای کشور زمینه سازی شده است.
معاون رئیس جمهور، تســهیل راه اندازی 
کســب وکار را حائز اهمیت دانست و اظهار 
داشــت: تاکنون با راه انــدازی درگاه ملی 
مجوزها، ۶۷۸ هزار و ۴۸۶ مجوز کسب وکار 
صادر شده که به راحتی و در کمترین زمان 
ممکن این کار بزرگ انجام شــده اســت؛ 
درحالی که پیش از این بعضاً با رانت، فساد، 
ســلایق شــخصی و معطلی فراوان همراه 
بود و در حــال حاضر ۹۷ درصــد مجوزها 

به صورت الکترونیکی صادر می شوند.
حسینی با اشاره به دستاوردهای سفرهای 
استانی رئیس جمهور گفت: رئیس جمهور 
در ۱۱ مــاه اول فعالیت خود به ۳۱ اســتان 
سفر کرد که رکورد بی ســابقه ای محسوب 
می شود و در این ســفرها ضمن آشنایی با 
ظرفیت هــا و مطالبات مردمــی از نزدیک 
مسائل و مشــکلات مناطق مختلف را مورد 
بررسی قرار داده و برای رفع نیازهای مردم 
تصمیم گیری شد.وی اضافه کرد: همچنین 
در ۱۹ ســفر خارجی رئیس جمهور، ۱۶۳ 
سند همکاری به امضا رسید که روند اجرای 
آنها با جدیت و ســرعت پیگیری می شود و 
دولت و شخص آیت الله رئیســی نشان داد 
برخلاف گذشــته که به گونــه ای در حوزه 
سیاســت خارجی عمل می شــد که انگار 
همه راه ها بــه نیویورک، پاریــس و لندن 
ختم می شــود، راه های عزتمندانه ای برای 

دستیابی به منافع ملی وجود دارد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد؛ نگاه دولت سیزدهم توسعه و تقویت تعاونی هاست

خریدار  رئیس جمهــوری با تاکید بر لزوم 
نقش آفرینی بیشــتر تعاونی هــا در اقتصاد 
ایران، گفت: معتقدیم تصدی گری دولت در 
اقتصاد باید روزبه روز کاهــش یابد و دولت 
به حمایت، هدایــت و نظــارت در اقتصاد 

مشغول باشد.
 سیدابراهیم رئیســی در نخستین همایش 
ملی اقتصــاد تعاونی ایران با بیــان این که 
»تقویت تعاونی ها تقویت عدالت اجتماعی 
و اقتصادی، ایجاد اشــتغال و جلوه روشــن 
مردمی ســازی حکمرانی اســت.« افزود: 
امروز ۱۰۰ هــزار تعاونی در کشــور فعال 
اســت و ۸ هزار تعاونی هــم در دوره جدید 
در کشور فعال شده اســت، به ویژه در حوزه 
تعاونی هــای مربوط به بانوان. فعال شــدن 
بانــک حوزه تعــاون هم از دیگــر گام های 

برداشته شده در این زمینه است.
وی ادامه داد: مــا باید گام های بیشــتری 
برای نقش دادن بــه تعاونی هــا و مردم در 
اقتصــاد برداریم. این امر نیازمند بررســی 
موانع پیش روی تعاونی هاست. تسهیل کار 

تعاونی ها کار اول ماست .
رئیس جمهــور با بیــان این کــه »درباره 
مولدســازی تعریف و تبیین خوبی صورت 
نگرفته اســت«، تاکید کــرد: برخی تصور 
کردند بــرای مولدســازی قانــون جدید 
شــکل گرفته اســت که این امر خطاست. 
سخن اصلی در اجرانشــدن این امر بود که 

در برنامه های قبلی هم به آن تأکید شــده 
بود. بنابراین آیین نامه مولدســازی تسهیل 

اجرای قانون است نه قانون گذاری جدید.
رئیســی یادآور شــد: نقــش تعاونی ها در 
این مســیر نقش تعیین کننده ای اســت. 
همچنین در امر ســهام عدالــت تعاونی ها 
می توانند کمک های تاثیرگذاری داشــته 
باشــند. تعاونی ها در حوزه هــای مختلف 

اقتصادی از جمله کشاورزی، نیروگاه های 
خورشــیدی و ورزش، می توانند بســیار 

نقش آفرین باشند.
رئیس دولت ســیزدهم تاکید کرد: هرجا به 
مردم میدان داده ایم نتایج آن را دیده ایم. ما 
معتقدیم تصدی گری دولت در اقتصاد باید 
روزبه روز کاهش یابد و دولــت به حمایت، 

هدایت و نظارت در اقتصاد مشغول باشد.

وی با بیــان این که »حضــور و کارآفرینی 
تعاونی ها برای اقتصاد کشــور مفید است«، 
تأکید کرد: افزایش بهره وری از توصیه های 
ما به تعاونی هاســت. این امر امروز مســئله 
محوری کشور است. به میزانی که امکانات 
و اعتبارات در اختیار داریــم آیا بهره وری و 
کارآمــدی هم داریــم؟ یا می تــوان از این 

امکانات بهره  بیشتری برد؟

وی گفــت: افزایــش رقابت پذیــری در 
تعاونی هــا باید مــورد توجه باشــد. ارائه 
خدمات بیشتر و تولید بهتر در تعاونی ها به 
رشد اقتصاد کشور کمک فراوانی می کند. 
نقش اساســی در تعاونی ها بــه مدیریت 
مربوط اســت. باید به کارآمــدی مدیریت 
کمک کرد، خــود مدیر هم بایــد کارآمد 
باشد اما باید حضور تعاونی ها در بازارهای 
داخلــی و خارجی را تســهیل کــرد و این 

وظیفه دولت است.
رئیسی یادآور شــد: زمینه و بازار برای ایران 
در منطقه بســیار فراهم است. فرصت های 
بســیاری از طریق تحریم ها برای کشــور 
ما فراهم شــده است. توســعه شرکت های 
تعاونــی دانش بنیــان  و صادرات گرا نقش 

محوری در توسعه تجارت کشور دارند.
وی اظهار کرد: امروز آمادگی کامل در دولت 
وجود دارد که قوانین و مقررات برای حضور 
موثر تعاونی ها در اقتصاد ایجاد شود. مجلس 
هم در ایــن زمینه همــکاری لازم را دارد و 
امیدواریم شــاهد برداشته شــدن یک گام 

بلند برای تقویت تعاونی ها در کشور باشد.
در این همایــش که با هــدف معرفی بهتر 
الگوهای موفق تعاونی و با حضور تعاونگران 
سراســر کشــور، اتاق های تعاون استانی، 
اتحادیه های تعاونی، اداره های کل استانی 
و اتاق تعاون ایران برگزار شــد، ۲۳ تعاونی 

برتر ملی تقدیر شدند.
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دستیابی به ارز بریکس نزدیک است؟
به اعتقاد مدیر بخش همکاری های اقتصادی در وزارت خارجه روسیه، 

راه رسیدن به واحد پولی بریکس، فرآیند طولانی مدت و دشوار است.
 به نقل از بیزنس، دیمیتری بیریچفســکی، مدیر بخش همکاری های 
اقتصادی در وزارت خارجه روســیه اظهار کرد که کشورهای بریکس 
به سمت ایجاد ارزی واحد در حال حرکت هســتند اما فرآیند طولانی 
و دشــواری اســت.گروهی از اقتصادهای نوظهور کــه در حال حاضر 
برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی را شامل می شوند، در حال 
ارزیابی راه هایی ازجمله سیســتم های پرداخت جایگزین و تجارت با 

ارزهای ملی برای کاهش اتکای خود به دلار و یورو هستند.
به گفته بیریچفســکی ارز واحد ممکن اســت در آینده پدیدار شود اما 
مسیر رسیدن به آن کند و دشوار اســت. من مطمئن هستم که ما به هر 
حال به آنجا خواهیم رســید زیرا نمی توانید به یک چیز وابسته شوید و 

باید دائما تنوع داشته باشید.
سیاســت اقتصادی تحت رهبری ایالات متحده، کشورهای بریکس را 
بر آن داشته اســت تا احتمالات ایجاد ارزهای خود را بررسی کنند و به 
دنبال جایگزینی بــرای نهادهای مالی مبتنی بر دلار باشــند. به گفته 
این دیپلمات، روند دلارزدایی که از قبل آغاز شــده است به کشورهای 
بریکس کمــک می کند تا به ســمت ارز واحد حرکت کننــد.وی ابراز 
امیدواری کرد که تجارت با ارزهای ملی در بیانیه نهایی اجلاس ســران 
گروه ۲۰ در هنــد مطرح شود.بیریچفســکی افزود: انتظــار داریم به 
موضوع نظام پولی و مالی جهانی همچنین مســائل تسویه ارزهای ملی 

و به طور کلی نقش کشورهای در حال توسعه به تفصیل پرداخته شود.
در اجلاس اخیر بریکس در ژوهانســبورگ، تعــدادی از اقتصاددانان 
ازجمله یکی از مدیران سابق صندوق بین المللی پول گفتند که سیستم 
پولی بین المللی مبتنی بر دلار به طور فزاینده ای »ناکارآمد« می شــود 
زیرا به نیازهای کشورهای در حال توسعه در چندقطبی نوظهور جهان 

پاسخ نمی دهد.

 بازار راکد است
ثبات قیمت لوازم التحریر در ۵ ماه گذشته

رئیس اتحادیه فروشــندگان نوشــت افزار از ثبات قیمت لوازم تحریر 
در ۵ ماه گذشــته خبر داد و گفــت: در برخی از اقــلام مانند خودکار و 
ماژیک کاهش قیمت هم داشته ایم.موســی فرزانیان در مورد وضعیت 
قیمت لوازم التحریر در آستانه بازگشایی مدارس، اظهار داشت: قیمت 
بخشی از لوازم التحریر در ابتدای ســال جاری رشد ۲۰ تا ۲۵ درصدی 
و بخشی دیگر رشــد ۳۰ تا ۴۰ درصدی یافت؛ اما از فروردین به این سو 
هیچ افزایش قیمتی در این حوزه نداشــتیم یعنــی تقریباً نزدیک به ۵ 
ماه است که هیچ افزایش قیمتی نداشتیم.رئیس اتحادیه فروشندگان 
نوشت افزار و لوازم مهندســی افزود: البته قیمت بخشی از کالاها مانند 
خودکار و ماژیک نیز به دلیل رقابت شــدید و عرضه مناسب در بازار به 
ترتیب با کاهش ۱۵ تا ۲۰ درصد و ۴۰ درصدی مواجه شــده است.وی 
با بیان اینکه قیمت دفتر افزایش نیافته اســت، اضافه کرد: به طول کلی 
قیمت ها در بازار لوازم التحریر و نوشــت افزار در ۵ ماه گذشته تاکنون 

ثبات نسبی داشته و عرضه ها نیز روال مناسبی را طی کرده است.

فرزانیان در مورد میزان تقاضا نیز با اشــاره به اینکه بازار لوازم التحریر 
در رکود به سر می برد، گفت: در سال های گذشــته مردم در این فصل 
حجم قابل توجهی از لوازم التحریر و نوشت افزار مورد نیاز فرزندان خود 
را خریداری می کردند اما طی چند ســال گذشته مردم در سطح خرده 
فروشــی کمتر خرید می کنند؛ در واقع به علت کاهــش قدرت خرید، 
مردم معمولاً این کالاها را در طول ســال تأمین می کنند، به شکلی که 
به جای خرید در یک نوبت، نیازهای خود را در چند نوبت در طول سال 

خریداری می کنند.  

افزایش قدرت خرید مردم و ثبات یک ساله 
ونیک ح کالابرگ الکتر قیمت ها، ۲ هدف طر

 شهریور امسال دهک های ۴ و ۵ درآمدی مشمول طرح اعتبار مضاعف 
کالابرگ الکترونیک شــدند که براســاس آن خانوارهای این ۲ دهک 
در صورتی که به میــزان ۲۰۰ هزار تومان از یارانه خــود در قالب طرح 
کالابرگ الکترونیک خریــداری کنند، به میزان ۱۲۰ هــزار تومان به 
اعتبار یارانه آنان اضافه می شــود. تا پیش از این ماه ســه دهک نخست 
درآمدی مشــمول این طرح شــده بودند.دولت ســیزدهم با رویکرد 
افزایش سلامت تغذیه ای و ریشــه کن کردن سوء تغذیه در خانوارهای 
ایرانی، طرح اعتبار مضاعــف کالابرگ الکترونیک را در اول شــهریور 
امسال گسترش داد و دهک های ۴ و ۵ را مشمول این طرح کرد. طرحی 
که تا قبل از شهریورماه فقط برای دهک های یک تا ۳ درآمدی اجرایی 
شــده بود.براین اســاس، در صورتی که ســه دهک کم درآمد از یارانه 
۴۰۰هزار تومانی خود و ۲ دهک ۴ و ۵ از یارانه ۳۰۰ هزار تومانی خود به 
میزان ۲۰۰ هزار تومان از ۱۱ قلم کالای سبد معیشت شامل شیرخام، 
پنیر، ماست، مرغ، تخم مرغ، گوشت منجمد، برنج، حبوبات، ماکارونی، 

قند و شکر خریداری کنند، مشمول این طرح می شوند.
طرح کالابرگ الکترونیک، دو هدف عمده را دنبال می کند؛ نخســت، 
افزایش قدرت خرید مردم و تهیه اقلام اساســی تغذیه ای و دوم، ثبات 
قیمت ها برای یک ســال ثابت و حفــظ شــدن ارزش یارانه ها. دولت 
درصدد حفظ این سبد با نرخ سال گذشــته و جبران افزایش قیمت ها 
اســت.با اجرای این طرح مواد مغذی مورد نیاز ســلامتی مردم شامل 
پروتئین ها، ویتامین ها و ریزمغذی ها تامین می شود که استاندارد ارائه 
شده توسط انستیتو تغذیه ای ایران است. هدف این مهم گرایش مردم 
برای استفاده از این سبد غذایی اســت.دولت در این راستا مصمم است 
در هر شــرایط خاص تحریمی و تورمی نیازهای غذایی مردم را تامین 
کند. به عبارتی، گســترش طرح کالابرگ الکترونیــک باعث افزایش 
قدرت خرید خانوارهای کم درآمد و کاهش خط فقر می شود؛ موضوعی 
که دولت به دنبال محو آن اســت. بنابراین دولت سیزدهم، با این اقدام 
هم ارزش ریالی سبد غذایی را حفظ و ثابت نگه می دارد و هم باعث رشد 

سرانه تغذیه خانوارها خواهد شد. 
از سویی دیگر، ارزش یارانه ها نیز حفظ خواهد شد.»علیرضا عسگریان« 
معاون امور رفاهی وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی در این باره توضیح 
می دهد که دولت مصمم اســت تورمی که به ۱۱ قلم کالای معیشــتی 
اضافه شده است را جبران کند، این کالاها به نرخ پایه سال ۱۴۰۱ برای 
مشمولان کالابرگ الکترونیکی محاســبه می شود.به عنوان مثال، اگر 
فردی کالاهای منتخب خود از سبد معیشــتی را از مغازه ای خریداری 
کند که قیمت امروز آن ۸۰۰هزار تومان اســت، در حالی که قیمت این 
کالاها در سال گذشــته ۵۰۰ هزار تومان بوده، باید مبلغ پایه را از جیب 
خود بپردازد و ۳۰۰هزار تومان مابه التفاوت را به میزان ۲۰۰هزار تومان 
از اعتبار کالا برگ و ۱۰۰ هزار تومان هم بــه عنوان مابه التفاوت تورم از 

سوی دولت جبران می شود. 

بازار

وزیر امور اقتصادی و دارایی از افزایش سرمایه صندوق 
ضمانت ســرمایه گذاری بخش تعاون به ۲۷۰ میلیارد 
تومان در دولت ســیزدهم خبر داد و گفــت: در حال 
حاضر ۳۶ شرکت برتر بورســی در سهام عدالت فعالند 

که به سمت مشارکت های مردمی خواهند رفت.
 ســید احســان خاندوزی تعاونگران را پیش قراولان 
اقتصاد کشــور توصیف کرد که با هزینه کم و مشارکت 

بالا در اقتصاد کشور نقش آفرینی می کنند.
وی که در نخســتین همایش اقتصاد تعاونی ایران در 

ســالن همایش های صدا و ســیما ســخن 
می گفت تاکیــد کرد:  تعاون تبلــور اقتصاد 
مشارکتی اســت و این تعادل ها، تجسم در 
نهادهای تعاونی، شــرکت ها و اتحادیه های 

تعاونی هستند.
وزیر اقتصــاد از افزایش ســرمایه صندوق 
ضمانت ســرمایه گذاری بخــش تعاون به 

۲۷۰ میلیــارد تومــان در دولت ســیزدهم خبر داد و 
اظهار کرد: تلاش ما این بوده تــا کمک کنیم نهادهای 

پشــتیبان تعاونی در دولت تقویت شــوند و 
به همین منظور، افزایش ســرمایه هم برای 
بانک توســعه تعاون و هم صنــدوق ضمانت 
ســرمایه گذاری تعاون در دولت ســیزدهم 
صورت گرفته است.وی با بیان اینکه سرمایه 
صنــدوق از ۱۷۰ میلیــارد تومــان به ۲۷۰ 
میلیارد تومــان در این دولــت افزایش پیدا 
می کند، اظهار کرد: صندوق ضمانت ســرمایه گذاری 
بخش تعاون در صدور ضمانــت نامه های تعاونی فعال 

اســت و با افزایش ســرمایه صندوق، ضمانت نامه ها 
تسهیل و تسریع خواهد شد.خاندوزی همچنین گفت 
که ۳۶ شرکت برتر بورسی در سهام عدالت فعالند که به 
سمت مشارکت های مردمی خواهند رفت.وی در پایان 
بر لزوم پشتیبانی و حمایت های دولت و وزارت تعاون، 
اتاق تعاون و ســایر نهادهــای تعاونی برای توســعه و 
تقویت تشکل های تعاونی تاکید کرد و سپردن نقش به 
تعاونی ها در باشگاه داری و استفاده از ظرفیت تعاونی 

پیشکسوتان و هواداران را مدنظر دولت دانست.

طبق اعلام بانک مرکزی، نرخ رشــد ۱۲ ماهه نقدینگی 
در پایان مرداد امســال با ۱۰.۹ واحــد درصد کاهش 
نســبت به مدت مشابه پارســال به ۲۶.۹ درصد رسید. 

بانک مرکزی در سال ۱۴۰۲ و در چارچوب برنامه های 
دولت سیزدهم برای کنترل رشد نقدینگی و تورم و در 
راستای شــعار ســال مبنی بر مهار تورم و رشد تولید، 

اجرای برنامه کنترل مقداری رشــد ترازنامه بانک ها و 
موسســات اعتباری و جریمه بانکهای متخلف از حدود 
تعیین شده از طریق افزایش نسبت ســپرده قانونی را 

همانند سال گذشته با جدیت در دستور کار قرار داشته 
و برنامه پولی با هدف دســتیابی به نرخ رشد نقدینگی  

۲۵ درصد برای سال ۱۴۰۲ را تنظیم کرده است. 

وزیر

خریدار  رئیس انجمن صنایع همگن نیرو 
محرکه و قطعه سازان خودروی کشور گفت: 
با پایان یافتن سناریوی قرعه کشی خودرو 
از ابتدای فعالیت دولت سیزدهم،  تغییرات 
گســترده ای انجام شــد که مهمترین آن 
حذف قرعه کشــی و ایجاد سامانه یکپارچه 
برای تخصیــص نوبت حتی بــه متقاضیان 
واقعی خودرو بود. اختلاف قیمت خودرو در 
بازار و کارخانه رو به کاهش اســت و تداوم 

می یابد.
 از ســال ۱۳۹۷ تا نیمه اول ســال ۱۴۰۰ 
قیمت خودروها ترمز بریــده و بازار خودرو 
به شــدت ملتهب بود. در این دوره دســت 
مردم از خرید خودرو کوتاه شد و قرعه کشی 
و فضای رانتی هم اجازه نمی داد متقاضیان 
واقعی به خودرو برسند، اما از ابتدای فعالیت 
دولت سیزدهم  تغییرات گسترده ای انجام 
شــد که مهم ترین آن حذف قرعه کشــی 
و ایجاد ســامانه یکپارچه بــرای تخصیص 
نوبت حتی به متقاضیان واقعی خودرو بود. 
نکته دیگر آنکه زیرســاخت و بســتر برای 
خودروســازان و مونتاژکاران فراهم شد تا 
بتوانند در مســیر افزایش تولید خودرو گام 
بردارند. با دســتاورد دو سال ابتدایی دولت 
مردمی در تولیــد خودرو ســواری، رقمی 
افزون بر یــک میلیون و ۹۴۴ هــزار و ۱۴۸ 
دستگاه ثبت شده اســت. این امر سبب شد 
قیمت خودرو در بازار ریزشــی شود. در این 
خصوص با »محمدرضا نجفی منش«  عضو 
هیأت نماینــدگان اتاق بازرگانــی تهران و 
رئیس انجمن صنایع همگــن نیرو محرکه 
و قطعه سازان خودروی کشور گفت وگویی 

انجام دادیم که در ادامه می آید؛

  قیمــت خودرو در بــازار را چگونه 
ارزیابی می کنید، آیا به اعتقاد شــما 
قیمت انواع خودروهــا در بازار روند 

کاهشی به خود گرفته است؟
اختلاف قیمت خودرو در بازار و کارخانه رو 
به کاهش است و به نظر می رسد حباب ایجاد 
شــده در حال از بین رفتن است،  البته هنوز 
قیمت خودرو در بازار به نرخ معقول و واقعی 
نرسیده است و به همین دلیل انتظار کاهش 
قیمت بیشتری را داریم. در برهه ای از زمان 
)دولت گذشــته( اختلاف قیمت خودرو در 
کارخانه و بازار به ۲ برابر هم رسید. به عنوان 
مثال خودرو ۴۰۰ میلیون تومانی به بیش از 

۸۰۰ میلیون تومان رسید.

  چگونه در دولت ســیزدهم قیمت 
خودرو کاهشی شد؟

آزادســازی ارزهای بلوکه شــده ایران در 
خارج از کشور، افزایش تولید خودروسازان 
و مونتــاژکاران و  موافقــت بــا واردات 
خودروهای صفــر کیلومتــر و کارکرده از 
مهم ترین دلایلی اســت کــه باعث کاهش 
شدید قیمت خودرو در بازار شده است. همه 
این موارد دست به دســت هم داد تا حباب 
قیمتی در بازار خودرو بترکد و قیمت ها در 

مسیر نزولی قرار گیرد.

  به اعتقاد شــما اکنون قیمت ها در 
بازار خودرو مناسب شده است؟

خیر، معتقدم هنوز قیمت خــودرو در بازار 
بالاســت و ضرورت دارد کاهــش قیمت ها 

بیشتر شود.

  با چــه ســازکاری قیمت ها واقعی 
می شود؟

زمانی قیمت ها در بازار خودرو واقعی خواهد 
شــد که قیمت کارخانه ای خودروها  واقعی 
شود. در چنین شرایطی تولید خودرو شیب 
صعودی پیدا می کند و همان اتفاقی خواهد 

افتاد که در دهه ۷۰ آن را تجربه کردیم.
دولت ســیزدهم توانایی آن را دارد که بازار 
خودرو را به درســتی مدیریــت و هدایت 
کنــد و نتیجه ای را بــه دســت آورد که به 
نفع خریــداران خودرو باشــد. از همین رو 
تأکید می کنم شــورای رقابت باید دست از 
قیمت گذاری بــردارد و اجازه دهد قیمت ها 
در بازار بر اســاس عرضه و تقاضا باشــد. در 
این خصــوص، هــم مصرف کننــده و هم 

تولیدکننده با شــرایط بهتــری می توانند 
خــودرو را خرید و فروش کننــد. زمانی که 
شورای رقابت بررســی قیمت خودروها را 
شروع می کند،  به سرعت بازار واکنش نشان 

می دهد و قیمت ها دچار التهاب می شود.
بر این اساس اگر عرضه و تقاضا تعیین کننده 
باشــد، دیگر  دلیلی وجود ندارد شــورای 
رقابت قیمت ها را بررســی کند و شوک به 
بازار بدهد. در هر بار قیمت گذاری از ســوی 
شورای رقابت،  قیمت ها در بازار دستخوش 
تغییرات گسترده ای می شود و این امر روال 

بازار خودرو را به هم می ریزد.

 نقطه نظر دولت ســیزدهم و وزیر 
صمت این اســت کــه قیمت گذاری 
خودرو تا زمانــی می تواند ادامه پیدا 
کند که تولید کفاف نیاز داخل را بدهد 
و بازار از التهاب ها فاصله گرفته باشد. 

نظر شما چیست؟
دولت ســیزدهم دو تصمیم مهــم و حیاتی 
در صنعت خــودرو اتخاذ کرده اســت که 
امیدواریم با فوریت به مرحله اجرا برســد. 
یکی از تصمیم های مهــم خودرویی دولت 
ســیزدهم فاصله گرفتــن از قیمت گذاری 
شــورای رقابت اســت. آن طور کــه وزیر 
صمت تأکید کرده خودرو نباید مشــمول 
قیمت گذاری شــود، همچنیــن باید روش 
فعلی قیمت گذاری تغییــر کند. نظر دولت 
این است که اگر تیراژ تولید خودرو افزایش 
پیدا کند، می توان از موضوع قیمت گذاری 
فاصله گرفت. تأکید می کنم بــازار کاملًا از 

قانون عرضــه و تقاضا پیــروی می کند. اگر 
قیمت خودرو در کارخانه درســت شــود، 
عرضه خودرو نیز افزایش می یابد و با افزایش 
عرضه خودرو، قیمت ها نیز در بازار متعادل 

خواهد شد.
تصمیم دیگری که دولت ســیزدهم اتخاذ 
کرده و اصرار بــر اجــرای آن دارد )بارها از 
ســوی ســخنگوی دولت مورد تأکید قرار 
گرفته اســت(،  واگــذاری ســهام دولتی 
شــرکت های خودروساز اســت. واگذاری 
ســهام تودلی خودروســازان موجب ورود 
نقدینگی بــه خودروســازان می شــود و 
نقدینگی آنها را تقویت می کند، پس از انجام 
این واگذاری باید مدیریت به ســهامداران 
مجموعه واگذار و قانون تجارت اعمال شود. 
تمام قطعه ســازان با خصوصی ســازی دو 
خودروساز دولتی ایران یعنی ایران خودرو و 
سایپا موافق هستند و با قدرت از این تصمیم 
دولــت حمایــت می کنند. خوشــبختانه 
گام هــای اولیــه در دو مــورد )خــروج از 
قیمت گــذاری و واگذاری ســهام تودلی( 
برداشته شده اســت. اگر موارد مطرح شده 
به سرانجام برســد با قطعیت می توان گفت 
۹۰ درصد مشــکلات صنعت خــودرو حل 

خواهد شد.

  وضعیت تولید خــودرو را چگونه 
اعتقاد  برخی ها  می کنیــد؛  ارزیابی 
دارند اعداد و رشد تولید عنوان شده 
 دروغین اســت؛ آیــا افزایش تولید 

خودرو را تأیید می کنید؟

۱۰۰درصد اعــداد تولید درســت و واقعی 
است. خوشــبختانه از ابتدای فعالیت دولت 
ســیزدهم یعنی نیمــه دوم ســال ۱۴۰۰ 
تولید خودرو افزایش پیــدا کرد. برای آنکه 
رشــد تولید ادامه پیدا کند و خودروسازان 
با شــرایط بهتری فعالیــت کنند، ضرورت 
دارد تأمین نقدینگی و ارز با شرایط بهتری 
پیگیری و محقق شود و مهم تر آنکه شورای 

رقابت از قیمت گذاری خارج شود.

  وضعیت قطعه سازان چگونه است؟
یکی از مشــکلات اساســی قطعه سازان، 
کمبود منابع مالی اســت. با توجه به قیمت 
فعلی خــودرو، تأمین مالی همــواره برای 
خودروســازان بــه ســختی امکان پذیــر 
اســت و همیــن موضوع موجب می شــود 
خودروسازان دچار ضرر و زیان شوند و دائماً 
در پرداخت مطالبات قطعه سازان با کمبود 
مالی مواجه باشــند و بدهی خود را با تأخیر 

پرداخت کنند.

  یکــی از نقدهای جــدی در مورد 
قیمت ها مربوط به سکوهایی است که 
قیمت اعلام می کنند. در این پلتفرم ها 
که قرار است ســاماندهی پیدا کند، 
بعضاً قیمت ها بســیار بالاتر از میزان 
واقعی آن لحاظ می شــود؛  به اعتقاد 
شما این امر چقدر بر قیمت خودرو در 

بازار اثر خواهد داشت؟
وقتی بازار بر اســاس آنچه دولت سیزدهم 
وعده آن را داده اســت اصلاح شــود، دیگر 
هیچ کاربر پلتفرمــی نمی تواند بازار خودرو 
را دچار اختلال و قیمت هــای نجومی درج 
شده کند. در دهه ۷۰ که به شکل این روزها 
پلتفرم ها نبود، قیمــت خودروها به صورت 
متناوب بالا می رفت و برخی ها برای کسب 
سود بیشتر قیمت ها را دستکاری می کردند 
و جوسازی هایی هم انجام می شد، اما وقتی 
قیمــت خــودرو در کارگروهی بر اســاس 
حاشــیه بازار تعیین می شــد،  حداقل ۱۳ 
ســال قیمت آن بدون نوســان بود و مردم 
با بهترین شــرایط می توانســتند خودرو 
خریداری کنند و حتی بــرای آنکه به خرید 
خودرو تشــویق شــوند، خودروهــا با وام 
واگذار می شــد. وقتی قیمت هــا در بازار بر 
اساس عرضه و تقاضا باشــد و البته با تأکید 
بر اینکه تولید خودرو افزایشی شده، فردی 
برای خــودرو پرایــد در یک پلتفــرم عدد 
۵۰۰ میلیون تومــان را در نظر بگیرد، هیچ 
تقاضایی را پیدا نخواهد کــرد چراکه همه 

می دانند قیمت ها دروغین است.

خاندوزی خبر داد؛ افزایش ۱۰۰ میلیارد تومانی سرمایه صندوق ضمانت بخش تعاون

خ رشد نقدینگی به ۲۶.۹ درصد کاهش یافت نر

وز فعال می شود و از  امر وش خودر سامانه یکپارچه فر
سمیه رسولی  ســامانه یکپارچه فروش 
خــودرو در اطلاعیه ای اعلام کــرد که این 
ســامانه از امروز دوشــنبه ۲۰ شــهریور تا 

پنجشنبه ۲۳ شهریور فعال خواهد شد.
 طبق اطلاعیه جدیدی که سامانه یکپارچه 
فــروش خودروها منتشــر کرده اســت، 
ظرفیت های خالی موجود خودروســازان 
مجدداً با شرایط جدید و از طریق این سامانه 
از روز دوشنبه ۲۰ شهریور الی پنجشنبه ۲۳ 

شهریور عرضه خواهد شد.
در متــن ایــن اطلاعیــه آمده اســت: با 
توجه بــه اجــرای تخصیص خــودرو از 
محــل ظرفیت های خالــی موجود برخی 
شــرکت های خودروســاز و نظر به عدم 
اســتقبال و تکمیل نشــدن ظرفیت های 
موجــود، در راســتای اجــرای تصمیم 
کارگــروه خودروی شــورای رقابــت و با 
هدف تسهیل شرایط برای متقاضیانی که 
در ســامانه ثبت نام کرده و دارای پروفایل 
کاربــری هســتند، ظرفیت هــای خالی 
موجود خودروســازان مجدداً با شــرایط 
جدید و از طریق ســامانه یکپارچه عرضه 

خواهد شد.

در این مرحله، با توجه به اعلام شرکت های 
کرمان موتــور و مدیران خــودرو مبنی بر 
امکان تحویل خــودرو در ســال ۱۴۰۲ از 
محل ایــن ظرفیت ها، متقاضیــان دارای 
شــرایط به شــرح ذیل می توانند نسبت به 

ثبت نام در سامانه اقدام کنند:
تمامــی  محصــولات  متقاضیــان   -۱
شرکت های حاضر در طرح )اول و دوم( که 
موعد زمانی تحویل آن ها در ســال ۱۴۰۳ 
تعیین شده است، می توانند نسبت به تغییر 
خودروی اعلام شــده قبلی بــه محصولات 
عرضه شده توســط شــرکت های مذکور 
و تکمیل وجــه آن طی فرآینــد ذیل اقدام 

کنند:
* در ابتــدا متقاضی بــا ورود بــه پروفایل 
کاربری خود باید گزینه لغو سفارش خود را 
از قسمت جزئیات سفارش انتخاب کنند تا 

خودرو قبلی حذف شود.
* پس از لغو ســفارش برای هر متقاضی از 
ســبد محصولات اعلامی در سایت، امکان 
انتخاب محصول مهیا شــده و می بایســت 

خودروی جدید خود را انتخاب کنند.
* پــس از پایان مهلــت تغییر خــودرو، به 

سایت خودروســاز مراجعه و نسبت به واریز 
وجه اقــدام کرده تا فرآیند ثبــت نام نهایی 

شود.
تبصره ۱: در صورت انتخــاب خودرو بیش 
از ظرفیــت موجود در فصول اعلام شــده، 
تخصیص به ترتیب اولویت های تعیین شده 

قبل صورت خواهد گرفت.
تبصره ۲: در صورتی که متقاضی ســفارش 
قبلــی را لغو و امــکان انتخــاب خودروی 
جایگزین فراهم نشــود، کمــاکان اولویت 

قبلی آن ها محفوظ خواهد ماند.
تبصره ۳: در صورتیکــه متقاضی، خودروی 
جدید را انتخاب کند اما در زمان مشــخص 
شده توسط خودروســاز مبالغ تعیین شده 
را به حساب خودروساز واریز وجه نکنند، از 

اولویت بندی حذف می شوند.
البته متقاضیانــی که در دور دوم ســامانه 
نوبت دهی هیچ خودرویی به آن ها تخصیص 
داده نشده اســت، نیز امکان انتخاب تمامی 
محصولات عرضه شــده دو شرکت مذکور 
برای آن هــا فراهــم خواهد بــود؛ بدیهی 
اســت ظرفیت قابل عرضه به آن ها از محل 
عدم تکمیــل ظرفیت پــس از تخصیص به 

متقاضیان بند ۱ خواهد بود.
*مدت زمان جابه جایی یا انتخاب خودرو ۴ 

روز خواهد بود.
*پس از ارسال فهرست اولویت بندی شده 
به شرکت های خودروساز و اطلاع رسانی به 
متقاضیان، امکان تکمیــل وجه به مدت ۵ 

روز فراهم خواهد شد.
*کلیه افرادی که تاکنــون دعوتنامه برای 

ایشان صادر شده یا خرید خودرو داشته اند 
مشمول این طرح نیستند.

همچنین تأکید شــده به جهت تســهیل 
در فرآیند انجام کار پیشــنهاد می شــود، 
متقاضیــان جهت مشــاهده محصولات 
و اطــلاع از جزئیــات برنامــه فــروش 
خودروسازان به سایت شرکت های مذکور 

مراجعه کنند.



سلاجقه مطرح کرد

ورت گفتمان واحد کشورها برای مقابله با گرد و غبار ضر

»پیرولا« جدیدترین زیرسویه ویروس کووید با بیش از ۳0 جهش ژنتیکی:
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 زلزله در مراکش؛ افزایش شمار جان باختگان
 به بیش از ۲۰۰۰ نفر

آمار جان باختــگان زلزله  قدرتمند ۶.۸ درجــه ای در مرکز مراکش که 
منجر به خســارات شدیدی در چندین ناحیه شــده از ۲۰۰۰ نفر فراتر 

رفته است.
به نقل از شــبکه الجزیره، شــمار قربانیان این حادثه تاکنون به ۲۰۱۲ 
نفر رســیده و تعداد مصدومان نیز بنابر آمارهای رســمی به ۲۰۵۹ نفر 
افزایش یافته است.گزارش ها حاکیســت در پی وقوع این زلزله  مهیب، 

دولت مراکش سه روز عزای عمومی اعلام کرده است.
مقامات بهداشــتی مراکش از شــهروندان خواســتند تا برای نجات 
مصدومان زلزله، خون اهدا کنند.تصور می شــود بســیاری از قربانیان 
ساکنان نواحی کوهستانی صعب العبور باشــند. کانون زلزله کوه های 
»اطلس بزرگ« در ۷۱ کیلومتری جنوب غربی شــهر »مراکش« بود و 

تصور می شود هنوز بسیاری از مردم زیر آوار باشند.
بنابر اخبار رســانه های محلی، شــماری از روســتاها با خاک یکسان 
شده اند و دسترســی به مناطق زلزله زده به دلیل آسیب شدید جاده ها 

مقدور نیست.
مدیر موسسه ژئوفیزیک مراکش نیز می گوید: تاکنون چندین پس لرزه 
نسبتا قوی را در پی زمین لرزه اصلی ثبت کرده ایم و قوی ترین پس لرزه، 
اولینِ آنها بعد از زلزله ۶.۸ ریشتری بوده اســت. همچنین امکان وقوع 

پس لرزه های بیشتر در روزهای آتی وجود دارد.
این زلزله حــدود ســاعت ۲۳:۱۱ روز جمعه به وقــت محلی در عمق 
حدود ۱۸ کیلومتری زمین و در منطقــه ای کم جمعیت در یک ناحیه 
کوهســتانی رخ داده اما در ربــاط، کازابلانکا و صویره نیــز لرزش آن 

احساس شده است.
بنا بر اظهارات برخی شاهدان، زمین لرزه حدود ۲۰ ثانیه طول کشیده 
است. بخش هایی از میراث جهانی یونسکو در شهر قدیمی مراکش نیز 

دچار آسیب شده است.

بنابر گزارش دویچه وله، مرکز زمین شناســی شهر »پوتسدام« شدت 
زلزله را اندکی کمتر از هفت درجه اعلام کرد که شــدیدترین زلزله در 
مراکش از سال ۱۹۶۰ به این سو به شمار می رود. در زمین لرزه آن سال 

دست کم ۱۲۰ هزار نفر کشته شدند.
کشورهای زیادی از تمایل به ارســال کمک به زلزله زدگان خبر دادند. 
همچنین به درخواســت اتحادیه فوتبــال اروپا در تمامی مســابقات 

اروپایی در همبستگی با زلزله زدگان یک دقیقه سکوت اعلام می شود.

صاحبکار مطرح کرد
 سند تحول قضائی باید مبتنی بر نیازهای 

مردم باشد
معاون راهبردی قوه قضائیه گفت: ســند تحول قضائــی باید مبتنی بر 
نیازهای مردم باشد.سید محمد صاحبکار خراسانی، در نشست روزآمد 
سازی ســند تحول قضائی با اشــاره به تأکیدات مقام معظم رهبری در 
حوزه تحول گفت: ایشان در بیانات متعددشان به موضوع تحول اشاره 
بسیاری داشــته اند و از ابتدای ســال تاکنون نیز ایشــان سه مرتبه به 

موضوع تحول اشاره داشته اند.
وی ادامه داد: همچنین ایشــان در طی سال های گذشــته به موضوع 
تحول قضائی توجه بســیاری داشــته اند و در طول چندساله گذشته 

برنامه های تحولی در دستگاه قضائی نوشته شده است.
صاحبکار گفت: پس از انتشــار ســند تحول قضائی در سال ۹۹ نقطه 
عطفی ایجاد شد تا پیش از این سند تحولی وجود نداشت همچنین در 
حکم انتصاب حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای ادامه رویکرد 

تحولی و اجرای سند تحول موجود با اهتمام ویژه تاکید شده است.

معاون راهبردی قوه قضائیه با بیان اینکه رئیــس قوه قضائیه تأکیدات 
ویژه ای نسبت به اجرای ســند تحول دارد گفت: مرکز پیگیری اجرای 
ســند تحول قضائی در قوه قضائیه ایجاد شــده و کار ویــژه این مرکز 

پیگیری اجرای سند تحول در درون و بیرون قوه قضائیه است.
وی با اشاره به اجرای ســند تحول قضائی گفت: برخی از مواردی که در 
سند تحول نوشته شده نیازمند همکاری با قوه مجریه و قوه مقننه است 
و در این بخش ها نیازمند کمک بیشتر دولت و مجلس هستیم و حدود 
یک ســوم از اقدامات تحولی موجود در ســند نیازمند اصلاح قوانین و 
مقررات مرتبط هســتند و در برنامه هفتم توســعه برخــی از اقدامات 

تحولی را به صحن وارد کرده ایم.
معاون راهبردی قوه قضائیه با بیان اینکه تدویــن، اجرا، نظارت بر اجرا 
و اصلاح ازجمله ارکان تحول هســتند گفت: اکنون در مرحله روزآمد 

سازی و اصلاح سند تحول قضائی قرار داریم.
وی با بیان اینکه گزارش های نظارتی دریافت شده اند گفت: همچنین 
برای اصلاح ســند تحول قضائی از نظرات نخبــگان درون و بیرون قوه 
قضائیه اســتفاده خواهیم کرد تا عــلاوه بر اصلاح موارد بــا زاویه نگاه 

جدیدی به سند تحول توجه داشته باشند.
صاحبکار اظهار کرد: به دنبال این هستیم تا در بستر اصلاح سند تحول 
قضائی از مشارکت شهروندان کمک بگیریم در همین راستا شهروندان 
می توانند از طریق ســامانه ســامع موارد خود را به گوش دستگاه قضا 
برسانند.معاون راهبردی قوه قضائیه با اشاره به اقدامات صورت گرفته 
در حوزه پیشگیری از وقوع جرم گفت: در حوزه های مختلف موضوعات 
و موارد مهم احصا شده اند و تاکنون ۴ جلسه پیشــگیری از وقوع جرم 
تشکیل شده اســت برای مثال مبلغ هزار میلیارد تومان برای اشتغال 

زندانیان در نظر گرفته شده است.
وی گفت: آمار رضایتمندی مردم از ســند تحول قضائی رو به پیشرفت 
اســت و در مدت اخیر تلاش کرده ایم تعامل خود با مردم را هوشــمند 
کنیم.صاحبکار تأکید کــرد: در فرایند سیاســت گذاری می خواهیم 
از رویکرد سیاست گذاری مشارکتی اســتفاده کنیم میلیون ها نفر در 
ســازمان ثبت و محاکم و دادگاه ها و پزشــکی قانونی و ضابطین ما در 
کلانتری ها و … با ما در ارتباط هســتند و برنامه تحولی این اســت که 
رضایت از دستگاه قضا افزون تر شود. هنر ما در سند تحول این است که 

انتظارات مردم را بشنویم و نسبت به آن برنامه ریزی کنیم.

دیوار

الهه جعفرزاده  ظهور و پیدایش زیرسویه 
جدیدی از کروناویروس در ایالات متحده و 
بخش هایی از اروپا، باعث نگرانی در سراسر 
جهان شــده اســت. گونه »BA.۲.۸۶« با 
نام غیر رســمی »پیرولا«، یــک گونه تازه 
کشف شــده و جهش یافته از ســویه غالب 
»اومیکــرون« اســت، امــا در مقایســه با 
زیرسویه های قبلی اومیکرون، جهش های 

ژنتیکی بیشتری دارد.
 به گفته متخصصــان بیماری های عفونی، 
»BA.۲.۸۶« یا »پیرولا )Pirola(« گونه ای 
جدید از ســویه غالب اومیکرون اســت، اما 
در مقایســه با زیرمجموعه های پیشــینِ 
اومیکرون، که قبلًا شناســایی شده بودند، 
جهش های بیشتری دارد. این زیرسویه در 
مقایسه با زیرســویه قبلی اومیکرون )به نام 
XBB.۱.۵(، دارای بیــش از ۳۰ جهش در 

پروتئین اسپایک است.
 ایــن اختــلاف جهــش، مشــابه تعداد 
جهش هایــی اســت که بیــن دلتــا )از 
و  کروناویــروس(  اولیــه  ســویه های 
اومیکرون وجود داشــت. زمانی که سویه 
اومیکرون در زمســتان ۲۰۲۱ شیوع پیدا 
کرد، آمار ابتلا و مرگ و میر ناشی از کووید 
به طرز عجیبی افزایش یافت؛ زیرا ســویه 
اومیکرون بسیار متفاوت تر از نوع دلتا بود 
و در برابر مصونیتِ حاصل از ابتلای قبلی 
به عفونت و ایمنیِ واکسیناسیون مقاومت 

می کرد.

تا کنون کدام کشورها درگیر این 
زیرسویه شده اند؟

گونــه BA.۲.۸۶ یــا پیرولا اولیــن بار ۲۴ 
جــولای ۲۰۲۳ در دانمارک شناســایی و 
سپس در ماه اوت در ایالات متحده و کانادا 
ظاهر شــد. پیرولا تا کنون حداقل در شش 
کشور مشاهده شــده اســت و میان موارد 
شناسایی شــده ارتباطی وجــود ندارد؛ که 
این موضوع نشــان دهنده درجاتی از انتقال 
ویروس در سطح گسترده ]جهانی[ است که 

هنوز چندان قابل درک و شناسایی نیست.
طبق آخرین اطلاعات، پیرولا در دانمارک، 
اســرائیل، کانادا، ســوئد، بریتانیا و ایالات 

متحده امریکا )در چهار ایالــت  نیویورک، 
ویرجینیا، اوهایو و میشــیگان( شناسایی 

شده است.
تا کنون گزارشی مبنی بر مرگ و میر ناشی 
از ابتلا به پیرولا ثبت نشــده است و به گفته 
مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری های 
امریکا، بســتری های فعلی کرونــا احتمالاً 
درگیر زیرسویه جدید نیســتند و مبتلا به 
گونه های خنثی شــده )ویروس های نسل 

XBB( هستند.

عملکرد واکسیناسیون در کنترل 
پیرولا چگونه است؟

بر اساس اطلاعات منتشرشده از سوی مرکز 
کنترل و پیشــگیری از بیماری های امریکا، 
انتظار می رود نســخه به روزشــده واکسن 
کوویــد در جلوگیــری از ابتلا بــه ویروس 
جدید، کاهش شــدت بیماری و پیشگیری 
از بستری شدن در بیمارســتان مؤثر باشد. 
از همین رو، دانشــمندان در حــال ارزیابی 
اثربخشی واکسن تقویت کننده و دوز یادآور 

کووید-۱۹ در برابر گونه جدید هستند.
این مرکز، به روزرســانی تمام واکســن ها، 

تقویت کننــده  واکســن های  به ویــژه 
کووید-۱۹، را به عنوان اقدامی سالانه برای 
ایمن سازی در برابر بیماری توصیه می کند.

طبق گزارش هــای اولیه مرکــز کنترل و 
پیشگیری از بیماری های امریکا، شواهدی 
مبنی بــر اینکه زیرســویه پیــرولا باعث 
بیماری شــدیدتر، مرگ یا بستری شدن در 
بیمارستان می شود، وجود ندارد، اما توصیه 
می شود افراد مسن و کســانی که سیستم 
ایمنی ضعیفی دارند، برای کاهش احتمال 
بروز علائم شدید، واکســن یادآور دریافت 

کنند.
هم چنین تســت های خانگی و بیمارستانی 
تشخیص کووید، برای تشخیص پیرولا نیز 

کاربرد دارند.

مسئله نگران کننده درمورد گونه جدید
از آنجایی که BA.۲.۸۶ دارای جهش های 
بسیار زیادی است که آن را از سایر گونه های 
ویروس کرونا متمایز می کند، برای بسیاری 
از متخصصان و پزشــکان جای سؤال است 
که آیا چنین قابلیتــی می تواند دفاع ایمنی 
]حاصــل از واکســن یــا ابتلا بــه عفونت 

طبیعی[ را دور بزند یا نه.
از ســوی دیگر، عــدم ارتباط میــان موارد 
شناسایی شــده و پراکندگــی ویروس در 
کشورهای مختلف نشــان می دهد که این 
سویه بیشــتر از آنچه تصور می شد در حال 
گردش اســت، به ویژه از زمانی که نظارت بر 

کووید-۱۹ کاهش یافته است.
اما نکته خوشبینانه این اســت که به لطف 
ایمنی گســترده ای که امروز حاصل شده، 
جهان به اندازه سال ۲۰۲۰ در برابر بیماری 
شــدید یا عفونت ناشــی از ویــروس کرونا 
آســیب پذیر نیســت. هم چنین بــه گفته 
CDC، در حال حاضر شــواهدی مبنی بر 
اینکه این گونه باعث بیماری شدیدتر شود، 

وجود ندارد.

علائم پیرولا چیست؟
به گفته متخصصان، برای تشــخیص اینکه 
گونه BA.۲.۸۶ علائم جدید و خاصی دارد 
یا نه، خیلی زود اســت. اگر ایــن گونه هم 
عملکردی مشابه دیگر گونه های اومیکرون 
از خود نشــان دهــد، ممکن اســت علائم 
مشــخصی اعم از: آبریزش بینی، ســردرد، 

خستگی، گلودرد، تب، عطسه و سرفه های 
خشک داشته باشد.

زیرسویه جدید چه تفاوتی
 با زیرسویه های دیگر دارد؟

ایــن گونه جدیــد از نظر ژنتیکی با ســویه 
اومیکرون متفــاوت اســت؛ همانطور که 
اومیکرون هم با ســویه اصلی که در ووهان 

پدیدار شد، تفاوت دارد.
به نظر می رســد که پیرولا )با نام رســمی 
 ۲.BA ۲.۸۶(، یــک نســل از نــوع.BA
)زیرسویه اومیکرون( باشد، اما گونه جدید 
بیش از ۳۰ جهش در پروتئین اسپایک خود 
دارد که در چســبیدن ویروس به سلول ها 
و ایجــاد عفونت کمــک می کنــد. این امر 
می توانــد باعث فرار از مصونیــتِ حاصل از 

واکسن ها و عفونت های گذشته شود.

نکات لازم برای حفظ ایمنی و عدم 
ابتلا به پیرولا

مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری های 
امریکا توصیــه می کند افراد تــا جایی که 
ممکن است با رعایت نســبی پروتکل های 
بهداشــتی، خود را ایمن نگه دارند و نسبت 
به حضــور در اماکن پرازدحــام و ارتباط با 
اشــخاص دارای علائم، هوشــیار باشند تا 
در معرض بیماری جدی قــرار نگیرند؛ زیرا 
هنوز مشخص نیست که این زیرسویه به چه 

شکل منتقل می شود.
برای حفــظ ایمنی در برابر ویــروس، بهتر 

است اقدامات احتیاطی زیر را انجام دهید:
 واکسن های کووید-۱۹ را دریافت کنید.

 جهــت اطــلاع از ابتــلا به ویــروس، از 
کیت های تشخیص کووید استفاده کنید.

 اگر تحت درمان خانگی کرونا هســتید و 
احساس می کنید به جای بهبودی، حالتان 
رو به وخامــت می رود، به پزشــک مراجعه 
کنید تــا دارو و درمان تخصصــی برایتان 

تجویز شود.
 اگر ماســک اســتفاده می کنید، از انواع 
باکیفیت آن اســتفاده کنید و روی بینی و 

دهان خود را بپوشانید.
دست هایتان را مرتب بشویید.

خریــدار  رئیــس ســازمان حفاظــت 
محیط زیســت با اشــاره به گفتمان واحد 
کشورها و نهادهای بین المللی برای مقابله 
با گرد و غبار گفت: بیشتر منشأ گرد و غبارها 

در خارج از کشور است.
علی ســلاجقه رئیــس ســازمان حفاظت 
محیط زیســت دربــاره اهــداف اجلاس 
بین المللی مقابله بــا توفان های گرد و غبار 
اظهار داشت: محیط زیست مرز نمی شناسد 
هــوا آب، خــاک، حیات وحش و پوشــش 
گیاهی مرز نمی شناســد همــه مؤلفه های 
محیط زیســتی فاقد مرز هستند وقتی این 
بحث را داریم یعنی جهان یک پیکره واحد 
است و محیط زیســت جهان کاملًا با هم در 
ارتباط هســتند.وی افزود: بر همین اساس 
برگزاری اجلاس بین المللــی را با همکاری 
ســازمان ملل در دســتور کار قرار دادیم. 
گرد و غبار مرز نمی شناســد و غالب گرد و 
غبارهایی که کشــور ما را تحــت تأثیر قرار 
می دهند از مرزهای خارج از کشــور و سایر 
کشورها از آفریقا گرفته تا کشورهای حوزه 
خلیج فارس و نهایتاً مقصد نهایی جمهوری 
اســلامی ایران می آید پس ما نیاز داریم که 
حتماً با همه کشــورهای دنیــا وارد بحث و 
گفتگو شویم و به یک گفتمان واحد در این 

زمینه برسیم.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت 
ادامه داد: در روزهای ابتدایی شــکل گیری 
دولت در هیئــت دولت با توجــه وضعیتی 
که کشور داشــت کاملًا گرد و غبار مردم را 
با مشــکل مواجه کرده بــود ریزگردهای 
گرد و غباری خیلی طولانی و تعدادشــان 
افزایش پیدا کرده بــود مردم ناراحت بودند 
آقای رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت 
به بنده فرمودند که آقای ســلاجقه چه کار 
می خواهید بکنید ما بحث را مطرح کردیم، 
بیشتر این منشــأ گرد و غبارها در خارج از 
کشور اســت و ایشــان در همان جلسه به 
من فرمودند که همین الان بلند می شــوید 
می رویــد فــرودگاه بلیــت می گیریــد و 

کشورهای مقصدی را که خودتان می دانید 
بروید و رایزنی را شــروع کنید مشکل مردم 
را حل کنید و این مشــکل را از چهره کشور 

بزدایید.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت 
در یــک برنامــه تلویزیونی گفــت: در آن 
برهه زمانی حدود ۶ تا ۷ کشــور مستقیماً 
رفتیم و رایزنی را شــروع کردیم مســائل را 
دوجانبه مطــرح کردن خیلی ســخت بود 
در ابتدای کار کشــورهای همسایه ما گرد و 
غبار غالباً اولویت کارشان نبود و این مشکل 
را ما با تمام مردم با تمام گوشــت و پوست و 
استخوانشان لمس می کردند. شرایط ناشی 
از گرد و غبار را و برایشــان سخت بود، ولی 
کشورهای همســایه این بحث را نداشتند 
و ما بــرای اینکه به یک گفتمان مشــترک 
برســیم به یک کلیــد واژه های مشــترک 
برسیم خیلی ســخت بود، ولی خوشبختانه 
خدا کمــک کــرد و رایزنی ها انجام شــد 

رایزنی های متعددی داشتیم.
ســلاجقه گفت: ایــن رایزنی هــا وقتی به 
صورت دوجانبه شــکل گرفت بــا توجه به 
سیاســت دولت مردمی انقلابــی مبتنی بر 
اینکه دیپلماسی کشور مبتنی بر کشورهای 
همسایه کشورهای مســلمان و کشورهای 
همســو شــکل بگیرد ما دیدیــم بهترین 
راهکاری که وجود دارد دیپلماســی محیط 
زیست یک موضوع است که مشترکات همه 
بشر است و واقعاً سیاســت اینجا نمی تواند 
وارد موضوع شــود و ما را از هم جدا کند بر 
این اساس تدابیری توســط رئیس جمهور 
اندیشیده شــد و ما ابتدا نشست منطقه ای 
کشورهای همســایه را تحت عنوان نشست 
منطقــه ای محیط زیســت کشــورهای 
همســایه در تهران برگــزار کردیم در ۲۱ 
تیرماه ۱۴۰۱ کــه تقریباً بعد از یک ســال 
رایزنی کمتر از یک ســال حدود ۸ تا ۹ ماه 
رایزنی این اتفاق بزرگ در کشــور افتاد ۱۱ 
کشــور حضور پیدا کردند و خوشــبختانه 

منجر به بیانیه خیلی خوبی شد.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست بیان 
داشــت: یعنی کشــورها تقریباً با توجه به 
مسائل قبلی که گفتگو شده بود به یک اتفاق 
نظر رسیدند که یک مشــکل مشترک دارد 
دامنگیر همه کشــورها می شود و آنجا شما 
شــاهد بودید که بحث بیانیه نهایی موضوع 
ایجاد ســازمان منطقه ای محیط زیســت 
دبیرخانه منطقه ای محیط زیست و صندوق 
منطقــه محیط زیســت را مطرح شــد آن 
اجلاس یک اجلاســی بود با دستاوردهای 
خیلی خوب که کشــورها با اظهار رضایت 

خیلی زیاد این اجلاس را ترک کردند.
وی بیان داشــت: این رایزنی هــا که ادامه 
پیدا کــرد مجمــع عمومی ســازمان ملل 
تشکیل شد و گزارش این اجلاس و نشست 
منطقه ای مطرح شــد مجمــع عمومی از 
جمهوری اســلامی ایــران قدردانی کرد و 
از این نشســت که دســتاوردهای مناسبی 
داشته و توانســته این همگرایی را در رابطه 
بایکی از مؤلفه های محیط زیست ایجاد کند 
قدردانی کرد و از کشــور جمهوری اسلامی 
ایران درخواســت کــرد که میزبــان یک 
اجلاس های بین المللی با همکاری سازمان 
ملل باشد خوب ما این بحث را مطرح کردیم 
در هیئت دولت ریاســت جمهــور و هیئت 
دولــت پذیرفتند این مأموریت بــه ما داده 
شد که با همکاری ســازمان ملل متحد این 

اجلاس و این نشست در تهران برگزار شود.
سلاجقه یا تاکید بر ضرورت گفتمان واحد 
کشورها و نهادهای بین المللی برای مقابله 
با گرد و غبار گفت: ان شــاالله که دستاورد 
اجلاس این اســت که مردم ببینند که گرد 
و غبار کشــور کاهش پیدا کرده آسمانشان 
به سمت آبی شــدن پیش می رود از سمت 
خاکســتری خارج شود دســتاورد نهایی 
این موضــوع بایــد باشــد. در رایزنی های 
بین المللی ما کشــور عراق را به عنوان یکی 
از اولویت های اصلی قــرار می دهیم، چون 
منشــأ اصلی ۴ کانون اصلی برداشت گرد و 
غبار در کشور عراق است ما در این کشور به 

این نتیجه رسیدیم که در ۴ استان عراق به 
عنوان کار آزمایشی شروع شود همچنین در 
دو استان کشور خودمان ایلام و خوزستان 
قرار اســت بزودی کار به صــورت میدانی 
شروع شود.وی بیان داشت: البته خود مردم 
عزیز ما مردم دانشــمند اهل فنی هستند و 
می دانند که واقعاً مســائل محیط زیســتی 
مسائلی نیست که یک ساله یا چند ساله به 
هر صورت متوقف شود مشکلات حل شود 
این مســائل در دراز مدت اتفاق افتاده یک 
بازده زمانی طولانی هم طول می کشــد که 
اگر ما خوب مدیریت کنیــم و این مدیریت 
کردن ما مســتمر باشــد و نهایتاً بــا تغییر 

دولت ها عوض نشود معضلات کاهش یابد.
ســلاجقه به نتایج اخیر اجلاس اشاره کرد 
و گفــت: همه کشــورها همگرا هســتند و 
همگرایی اتفاق افتاده یــک هدف واحدی 
برای همــه کشــورهای شــرکت کننده 
خوشــبختانه اتفاق افتاده و بــه اتفاق همه 
کشــورها به این اذعــان داشــتند که این 
معضل جهانــی باید با مشــارکت همگانی 
حل شود ولا غیر. یک کشــور به هیچ وجه 
نمی تواند به این مشــکل فائق آید در نتیجه 
من فکر می کنم هم ســازمان ملل پذیرفته 
که ان شــاالله وارد مباحث شــود و مطمئناً 

کارگروه هایی که دارد شکل می گیرد، نتایج 
خوبی داشته باشد.

وی گفت: برگزاری این اجلاس بی ســابقه 
اســت در این شــرایط تحریم کشــور یک 
دستاورد بسیار بزرگی چه از جنبه سیاسی 
از جنبه امنیت محسوب می شود وقتی شما 
۵۰ کشــور جهان را در این حالت در کشور 
جمهوری اسلامی ایران در تراز وزرا بالاتر از 
وزرا و رؤسای هیئت های مختلف می بینید 
که واقعاً حضــور پیدا کرده اند بر ســر یک 
مسئله محیط زیستی نشستند با هم توافق 
دارند و دارند با هم بحــث می کنند و دنبال 
راهکارهایی هستند که این مشکل حل شود 
این یک دســتاورد واقعاً بزرگی برای کشور 
است.وی افزود: کشور ایران با توجه به اینکه 
در منطقه خشــک و نیمه خشک قرار دارد 
حتی در شرایط آب و هوایی نرمال نیز، واجد 
گرد و غبار بوده اســت. مردم کشور ما با این 

شرایط سازگار شده اند.
معاون رئیس جمهور ادامه داد: به طور مثال 
وقتی به استان های سیستان و بلوچستان، 
یزد، ســمنان، کرمان، اســتان های جنوب 
شرق و جنوب غرب کشور نگاه کنیم متوجه 
می شــویم که این پدیده با کشور ما همیشه 

عجین بوده است.

معاون آموزش و فرهنگ ترافیــک پلیس راهور تهران 
بزرگ از فرصت محدود ترخیــص برای خودرو و موتور 

سیکلت های توقیفی خبر داد.
 ســرهنگ احســان مؤمنی معاون آموزش و فرهنگ 
ترافیک پلیــس راهور تهران بزرگ دربــاره اطلاعیه 

ترخیص خودروهای توقیفی گفت: به آگاهی مالکان 
و متصرفان وســایل نقلیه توقیفی توســط مأمورین 
فرماندهی انتظامــی تهران بزرگ می رســاند؛ برابر 
دستورالعمل صادره از سوی قوه قضائیه خودروهایی 
که بیش از یکسال و موتورسیکلت هایی که بیش از ۶ 

ماه در پارکینگ ها متوقف و مالک آن جهت ترخیص 
وسیله نقلیه خود اقدام نکرده باشــند، طی سه ماه از 
انتشــار این آگهی فرصت دارند با مراجعــه به دفاتر 
پلیس +۱۰ نســبت به ترخیص وســیله نقلیه اقدام 

کنند.

ســرهنگ مؤمنی ادامه داد: همچنین در این اطلاعیه 
چنین آمده که »چنانچه در مهلت اعلام شــده اقدامی 
توســط مالک و متصرف به عمل نیاید وســایل نقلیه 
مذکور در حکم »رها« شده تلقی و برابر مقررات توسط 

مراجع قانونی تعیین تکلیف خواهند شد«.

پلیس

و و موتورتان را ترخیص نکنید دیگر صاحب آن نیستید خودر



دهه هشتادی ها رقیبم هستند

فرزین محدث: اهل نق زدن نیستم

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 »طبقه سوم« در قالب صامت به تصویر 
کشیده می شود

علی ولیانی بازیگر و کارگردان سینما و تلویزیون، پس از تجربه ساخت 
فیلم های کوتاه »بازنده«، »آقای شیک« و »ســمفود« فیلم داستانی 

»طبقه سوم« را در قالب صامت به تصویر می کشد.
تولید فیلم کوتاه داستانی طبقه سوم به تهیه کنندگی و کارگردانی علی 
ولیانی آغاز شده است.ولیانی گفت: طبقه سوم فیلمی است که با نگاهی 
تازه به مقوله فیلم صامت می پــردازد و به عقیده ســازندگان آن، آثار 
صامت دوران سینمای کلاســیک بویژه سینمای آمریکا ذهنیت ناطق 
داشــته اند و تنها به دلیل عدم وجود صدا و مساله صدابرداری در دسته 

فیلم های صامت قرار می گرفتند.

جنگ احتمالی سیونیک و رسالت تاریخی ایران
 ادامه از صفحه 2

ششم: اســاس رفتار ایران در تحولات جاری قفقاز از جمله رزمایش های 
برگزار شده و احداث کنســولگری در قاپان مرکز سیونیک را منافع ملی 
و مصالح اسلامی کشــور تشــکیل می دهد. ایرانیان هم از رفتار خباثت 
آمیز خاندان علی اف در شــیعه ســتیزی و در ایران زدایی در جمهوری 
آذربایجان و هم عهــدی وی با دشــمنان ایران متنفر هســتند؛ هم از 
رویکردهای غربگرایانه پاشــینیان نیز ناراحتند. بنابراین عزم ایران برای 
مقابله با تحرکات باکو، تل آویو و آنکارا برای اشــغال سیونیک به معنای 
حمایت از ارمنســتان نیست بلکه در راســتای خط قرمز مشخص شده 
توســط مقام معظم رهبری )در دیدار با اردوغان و پوتین در تیر ۱۴۰۱( 
مبنی بر جلوگیری از تغییرات مرزی و ژئوپلیتیکی و بسته شدن شاهراه 
های تاریخی اســت.از این منظر، مبانی حقوقی واکنش مقتدرانه نظامی 
ایران به ماجراجویی های احتمالی باکو در ســیونیک یا شمال سیونیک 
عبارتنــد از: اعمال صلاحیت برای صیانت از منشــور ســازمان ملل در 
خصوص احترام به مرزهای بین المللی، پاســخ به تهدید جدی و قریب 
الوقوع نیروهای تکفیری، صهیونی و تجزیه طلب که توســط باکو اسکان 
یافته انــد، مطالبه عمومی ایرانیان که معتقدند کشــور ضمن ســکوت 
طولانی مدت در قبال آزار و اذیت شیعیان در جمهوری آذربایجان، نظاره 
گر جنگ دوم قراباغ و پیوند باکــو و تل آویو بوده اســت. نکته مهمتر از 
منظر حقوقی اینکــه تهاجم جمهوری آذربایجان به جنوب ارمنســتان 
»شناسایی« جمهوری آذربایجان را لغو می کند، چون شناسایی فعلی بر 

مبنای مرزهای بین المللی بوده نه مرزهای تحت تجاوز.
هفتم: باکو نه براســاس منافع مردم اش، بلکه تحت تاثیر تحریک رژیم 
صهیونیستی و انگلستان برای ایجاد کریدور جعلی زنگزور تلاش می کند 
در حالی که با وجود مسیر ایران و »راه ارس«، نیازی به چنین کریدوری 
وجود ندارد. دولتمردان باکو امیدوارند بــا ایجاد رعب و راه اندازی جنگ 
روانی علیه ایروان، آنها را مجاب به چشم پوشــی از تمامیت ارضی خود 
کند. دلیل انتشــار گســترده ویدئوهای گســیل شــده با صلاح ارتش 
جمهوری آذربایجان به مرزهای ارمنســتان و قراباغ برای همین کارکرد 
جنگ روانی اســت. البته احتمال دارد که در صورت به نتیجه نرســیدن 
این هدف، راهکار نظامی پیگیری شــود. در این صورت با هدف غافلگیر 
و منفغل کردن ایران احتمال دارد که اشــغال جنوب ارمنستان از ناحیه 
جرموک و شمال اســتان ســیونیک صورت گیرد نه از نوار رزی ایران و 
ارمنســتان. حال آنکه تبعات ژئوپلیتیکی هر دو سناریو برای ایران یکی 
است و تهران فارغ از محل تجاوز نظامی، اقدامات لازم برای جلوگیری از 

تغییرات مرزی با تمرکز بر اقدامات چند وجهی را اجرا خواهد کرد.
ایران به خوبی می داند که فتنه ژئوپلیتیکی دالان تورانی ناتو و اشــغال 
ســیونیک علاوه بر اینکه با هدف ضربه زدن به ایران، روســیه و چین در 
زمینه های چهارگانه »معادلات انرژی، معــادلات ترانزیتی، ترویج پان 
تورانیسم و توســعه ناتو به هارتلند قفقاز و آســیای مرکزی« صورت می 
گیرد، در فاز بعدی، به زعم طراحان، ایجاد تجزیه طلبی در مناطق شمال 
غرب ایران و با محوریــت تبریز قهرمان را دنبال مــی کند. موضوعی که 
حتی در کتب درسی باکو نیز تبلیغ می شود. در واقع تبعات ژئوپلیتیکی 
تحقق فتنه دالان تورانی ناتــو کمتر از جدایی بحریــن از ایران نخواهد 
بود. بنابراین در صورت شروع جنگ ســیونیک، محوریت اقدامات ایران 
این خواهد بود که علاوه بر جلوگیری از تغییرات مرزی، شرایط جدیدی 
را برای جبران پســرفت های چند ســاله اخیر در قفقار و تغییر بنیادین 

معادلات در این منطقه ایجاد می کند.
هشــتم: پس از تاکید مقام معظم رهبری در دیــدار جداگانه بر پوتین و 
اردوغان بر اینکه ایران با تغییــرات ژئوپلیتیکی در قفقاز مخالفت خواهد 
کرد، مقامات ایرانی بارها بر خطوط قرمز در این خصوص تاکید کرده اند. 
جدیدترین آن در دیدار وزیر امور خارجه ایران بــا الهام علی اف در باکو 
در مرداد ۱۴۰۲ و ســفر هاکان فیدان -که یکی از معماران تنش های ده 
سال اخیر منطقه است - به تهران، تاکید شــده است. با وجود این به نظر 
می رسد اکثر رسانه های کشــور در این زمینه، جهاد تبیین مدنظر مقام 
معظم رهبری را نتوانسته اند به درستی ایفاء کنند. علی رغم گذشت یک 
ســال از بیایانات معظم له )در دیدار با پوتین و اردوغان(، هنوز برخی از 
خبرگزاری های کشور، مکررا از واژه مجعول کریدور زنگزور استفاده می 
کنند که رویکردی مغایر با قواعد حقوقــی و تبلیغ جعل تاریخی صورت 
گرفته توســط حاکم باکو اســت، یا اینکه علی رغم اینکــه مقام معظم 
رهبری در بیایانات آبان ۱۳۹۹ در کنار تاکید بر تمامیت ارضی جمهوری 
آذربایجان، بر امنیت ارامنه قراباغ تاکید کردند، سیاســت هشــت ماهه 
خاندان علی اف در انســداد کریدور لاچین و به قحطی کشاندن اجباری 
جمعیت غیر نظامی ارامنه قرباغ، در رسانه ها چندان پرداخت نمی شود. 
در تحولات اخیر قفقاز نیز ضعف تبیین رسانه ای مشهود است. بنابراین 
رسانه ها باید در این خصوص به رســالت تاریخی خود با محوریت بیانات 

مقام معظم رهبری به صورت جدی و جهادی عمل کنند.
نهم: چنانچه پیش از این در مطلب »آقای اردوغان لطفا مغلطعه نکنید«، 
تاکید کردم علی رغــم هیاهوی ترکیه و رژیم صهیونیســتی، اگر تجربه 
ســوریه را در نظر بگیریم، بویژه با توجه به مزیت و اشــراف ژئوپیلیتکی 
ایران بر قفقاز، بــا عزم ایران امکانی، برای ایجــاد دالان تورانی ناتو وجود 
ندارد. ایجاد ثبات در قفقاز بخشی از رســالت تاریخی ایران است. در این 
روند، هشــدار چین به شــکل گیری کریدور قومی در منطقه که امنیت 
سین کیانیگ را می تواند تهدید کند، توسعه همکاری هند با ارمنستان و 
چرخش رویکرد روسیه مبنی بر اینکه با توجه به جنگ اوکراین، در یک 
تقســیم کار، ایران در مقابله اشغال ســیونیک و فتنه ژیوپلیتیکی دالان 
تورانی ناتو، حضور پررنگ داشــته باشد، همگی شــرایط را برای نقش 
آفرینی مقتدرانه ایران ایجاد کرده اســت. این موضــوع در کنار تقویت 
شکل گیری دالان ترانزیتی محور مقاومت، عادی سازی مناسبات ایران 
با عربستان، عضویت در شــانگهای و بریکس و گسترش همکاری ایران 
با روسیه و چین، نشــان می دهند که فتنه انگلیســی دالان تورانی ناتو، 
محکوم به شکست اســت و هزینه اصرار بر آن را در وهله اول خاندان علی 
اف که قمارگونه سرنوشت حکومت خود را به این کریدور جعلی گره زده 

اند، خواهند پرداخت.

قاب

یادداشت

خریدار  فرزین محــدث، علی نصیریان را 
فصل الخطــاب خود در بازیگــری می داند، 
رقیب خود را بچه های دهه هشتاد می نامد، 
از فحش هایی که شنیده، ناخوشنود است و 
آنها را برُنده تر از تیغ و تیــر می داند و تاکید 
دارد که اهل نــق زدن نیســت و بازیگری 

عمل گراست.
 او این روزها با بازی در نمایش »زیگموند« 
به نویســندگی و کارگردانی مهرداد کورش 

نیا روی صحنه است.
بازی او در این نمایــش و در نقش زیگموند 
فروید، پــدر علم روانکاوی، ســبب شــد 

گفتگویی مبسوط با یکدیگر داشته باشیم.
محدث در این گفتگو هــم از تجربه بازی در 
نقش یک شــخصیت واقعی ســخن گفت، 
هم از اینکه ســینما چندان کاری با او ندارد 
و گرچه از تجربه حضور در رئالیتی شــوها 
خوشــنود اســت ولی گله دارد که برخی از 
مخاطبان به دلیل اشتباه هایی که بازیکنان 
در طول بازی مرتکب می شــوند، نه تنها به 
خود آنــان بلکه به پدر و مادرشــان ناســزا 

می گویند.

وقتی پیشــنهاد بــازی در نمایش 
»زیگموند« مطرح شد، اولین مواجهه 
شما با بازی کردن در نقش فروید چه 

بود؟
وقتــی به عنــوان بازیگــر در اثــری بازی 
می کنــی، اولین چیــزی که تــو را جذب 
می کند، کارکتری است که قرار است بازی 
کنی. گاهی آن کارکتر حقیقی است، یعنی 
وجــود دارد و زندگی کرده و قرار اســت ما 
بــه ازای او را در زمان و مــکان دیگری اجرا 
کنیــم. فرویــد برای مــن ایــن ویژگی را 
داشــت. حتی آدم های عادی هم اسم او را 
به عنوان یک روانشــناس یا حتی پدر علم 
روانشناسی شــنیده اند. یعنی همه نسبت 
به او یک آگاهی نیم بند دارنــد. این فرد در 
زندگی خود ویژگی های روانشناســانه ای 
داشــته و تاثیری گذاشــته که برای من به 
عنوان بازیگر این نقش، جذاب است و شاید 
تا پایان عمرم چنین نقشــی را بازی نکنم. 
سال گذشــته که مهرداد کورش نیا بازی در 
نقش فروید را پیشنهاد داد، شنیدم آنتونی 
هاپکینز هم قرار اســت نقش او را بازی کند. 
این نیز برایــم جذاب بود چــون دیدم یک 
بازیگر بزرگ در فضا و نمایش دیگری، فروید 
را بازی می کند. تا اینکه متن شــکل گرفت 
و تمرین  را شــروع کردیم. در گام اول تمام 
تلاش کورش نیا این بود که شبیه نقش های 
قبلی ام بازی نکنم. قرار بود نمایشــنامه سه 
بازیگر داشته باشد که دو بازیگر آن چندین 

نقش را بازی کنند و من فقط نقش فروید را.

این تفاوت بیشتر از چه منظری بود؟
 بــر اســاس ذهنیتی کــه تماشــاگران از 
بازی های قبلی من دارنــد، بازیگری اکتیو 
هســتم و مدام روی صحنــه جنب و جوش 
دارم. حالا قرار اســت نقشی را بازی کنم که 
همه این ویژگی ها از من گرفته شــود. این 
چالشــی بود که مهرداد بر آن اصرار داشت 
و من بــه عنــوان بازیگری کــه علاقه مند 
به تجربه هــای نو هســتم، فــارغ از اینکه 
موفقیت آمیز باشد یا نه، دوست داشتم این 
را تجربه کنم. همه اینها کنار هم و متنی که 
آقای کورش نیا پیشــنهاد داد، فارغ از اینکه 
قابل نقد باشــد یا نه که معتقدم هیچ متن 
کاملی در جهان وجود نــدارد، برای من به 

عنوان یک بازیگر جذاب بود.

 بازی در نقش یک آدم واقعی متفاوت 
است با وقتی که نقشی را بازی می کنید 
که زاده تخیل نویســنده است. بویژه 
درباره نقشی مانند فروید که هم از نظر 
زمانی به ما نزدیک اســت و هم ممکن 
است هاله ای از اســطوره در اطراف او 
وجود داشته باشــد. این ویژگی برای 

شما چه چالشی به همراه داشت؟
در اولین مراحل تمریــن، هیچ اتفاقی برای 
من نمی افتاد. بر اســاس متن جلو می رفتم 
و حــس می کردم فرزین محــدث هیچ کار 
خلاقانه ای نمی توانــد انجام بدهد. بنابراین 
دلیلش را جســت و جو کــردم و فهمیدم 
برای بازی در نقش فرویــد، اول باید ببینیم 
او چگونه می اندیشــیده. بر همین اساس، 
کتاب های »موسی و یکتا پرستی«، »تعبیر 
رویا«، مجموعه مقالات فروید که انتشارات 
ارغنون چــاپ کــرده، نامــه نگاری های 
انیشتین و فروید و ... را خواندم و شروع کردم 
به بررســی نظریات خود فروید و مســایلی 
مانند بحــث روان رنجوری ، عشــق، ماتم 
و مالیخولیا ، تــرس از کودکی، رویــا و ... تا 
متوجه بشــوم او چگونه فکر می کرده، بعد 
رســیدم به این که حالا قرار است ما به ازای 
بیرونی او را اجرا کنم. در یوتیوب و اینترنت 
مســتندهای بســیاری از رفتار جسمانی 
فروید داریم.کلامش نیست ولی تصاویری 
از رفتار جســمانی او وجود دارد. او ســال 
۱۹۳۹ دست به خودکشی می زند یا به قول 

خودش مرگ خودخواسته.
بیشــتر فیلم هایی که از فروید وجود دارد، 
متعلق به آخرین ســال های زندگی اوست، 
نوع نشست و برخاستش، سیگار کشیدنش، 
قدم هایی که برمی دارد، ژست بخصوصش 
که دست به کمر است، چگونگی نشستنش 
بر صندلی یا کتاب دست گرفتنش، عینک 
زدن و ... حدود ۱۵، ۱۶ ساعت مستند دیدم 
تا بفهمم او چگونه حرکت می کرده. درباره 
او فیلم هم ساخته شده و یک سریال آلمانی 
که جنس بــازی بازیگرش در ســلیقه من 
نبود. فیلمی هم درباره رابطه فروید و یونگ 
و ســابینا، معشوقه یونگ ســاخته شده که 
متعلق به مقطع جوانی فروید اســت. بیشتر 
کاری که کردم این بود که ســراغ مستندها 
رفتم. یک فایل صوتی هــم از صدای فروید 
بود که مقاله ای می خواند. اما جنس آن صدا 
زیر اســت و برای فضای دراماتیک صحنه 

تئاتر مناسب نیست.
به هر حال نقش کســی را بازی می کنم که 
مدام ســیگار برگ می کشــیده و به دلیل 
ســرطان فک، نمی توانســته دهان خود را 
خیلی باز کند. جنس این صدا را دارم تجربه 
می کنم. از آنجا به بعد متوجه شــدم فروید 
چگونه فکر می کرده و به جای او فکر کردم. 
در برخورد با تمام کارکترهــا، موضوع را از 
نگاه فروید می دیدم. مثلا صحنه گفتگویش 
با معشــوقه اش، اگر قرار بود با تفکر خودم 
بازی کنم باید جنسی از عاطفه در آن جاری 
می شــد ولی برای فروید که نــگاه دیگری 
به عشــق دارد، کل بازی اش این اســت که 
دیالوگ ها بدون عاطفه گفته شــود چون او 
به عشــق به معنای افلاطونی معتقد نیست 
و همه چیز را زمینــی می بیند. حال ممکن 
اســت برخی روانشناســان که جایگاهی 
اســطوره ای برای فروید قایل هســتند، با 
نقد او موافق نباشــند. با مطالعه زندگی نامه 
فروید متوجه شــدم تمــام نظریاتی که در 
روانشناسی می دهد، درباره خودش صدق 
می کــرده چون ما بــدون تجربــه کردن، 
نمی توانیم معانی دروغ یا حســادت و ... را 
درک کنیم. این تمام گستره ای بود که برای 
رسیدن به این نقش، البته در چارچوب این 

متن، طی کردم.

 در ایــران کمتــر به ســمت تئاتر 
شــخصیت محور یا پرتره می رویم. به 
عنوان یک بازیگــر فکر می کنید چه 
عوامــل بازدارنــده ای در این زمینه 

وجود دارد؟
البته نمونه هایی داریــم. مثلا مهران رنج بر 
چندیــن کار پرتره دارد یا حســین کیانی 
دربــاره پرویــن اعتصامی کار کــرد ولی 
همیشه ترســی وجود دارد چون هنرمند 
تاویل شــخصی یــا نــگاه خــود را به آن 
شــخصیت اضافه می کند. »مختار«ی که 
داود میرباقری می ســازد، با مختار واقعی 
تفــاوت دارد. بنابراین هنــگام کار کردن 
پرتره، بخشــی از تاویل های شخصی خود 
را می آوریم و این کار ســختی اســت چون 
به راحتی مورد قضــاوت قرار می گیریم. در 
حالیکه قرار نیســت مو به مو آن شخصیت 

را اجرا کنیم. 
ضمن اینکــه هر یــک از مــا در فضاهای 
گوناگــون، رفتارهای متفاوتــی داریم. هر 
کسی از منظر مورد علاقه خود، ما را مطالعه 
می کند. ما همیشه بخشی از واقعیت آدم ها 
را نمی بینیم. بنابراین کار کردن درباره آنها 
سخت می شــود. حتی شــخصیتی مانند 
استالین می تواند در خلوت خود دچار ترس 

یا هذیان شود.

 این نمایش، فرویــد را نقد می کند 
و قرار نیست نمایشــی ستایش آمیز 
درباره او باشــد. اگر به یک شخصیت 
ایرانی می پرداختید، باز هم دست تان 

به همین اندازه باز بود؟
من فرویــد را نقد نمی کنــم. در تمام مدت 

بازی، جوری رفتار می کنم که او حق دارد.

 شما به عنوان بازیگر نه ،ولی متن ، او 
را نقد می کند.

متن چنین می کند ولی مهــرداد جمله ای 
دارد که غلط نیســت. او می گوید آدم های 
اسطوره ای ما قابل نقد نیستند در حالیکه با 
نقد آنان، می توانیم خودمان را هم نقد کنیم 
ولی چنین کاری در ایران ســخت است. آیا 
شما می توانید فردوســی را نقد کنید، قطعا 
یک گروه شــاهنامه پژوه و فردوسی شناس 
اجازه ایــن کار را به شــما نمی دهند. یعنی 
در فضایی که گویی صفر و صد اســت، گیر 
افتاده و میانه را از دســت داده ایــم و انگار 
رفتن به سراغ یکســری از افراد رفتن، تابو 
است. مثلا نقد فردوسی یعنی نقد کل زبان 
و ادبیات ایران در حالیکه او هم انسان است 
و انسان در محدوده پلشــتی تا سفیدی در 
حرکت اســت. همه ما خوبی و بدی داریم. 
زمانی می توانیم ســراغ پرتره هــای ایرانی 
برویم که فرهنگ ســازی شــده باشــد. ما 
حق داریم هم از آدم هــا تعریف کنیم و هم 
نقدشان کنیم. نقد به معنای تخریب نیست 
بلکه به معنای گشودن دریچه تازه ای به آن 

شخصیت است.

 در کل، بازی کردن در نقش  فروید، 
برایتان چگونه تجربه ای است؟

چون برای بــازی در نقش فرویــد، مجبور 
شــدم کتاب های روانشناســی متعددی 
بخوانم و بیشــتر از همیشــه با روانشناسی 
آشنا بشوم، بیشــتر به آدم ها حق می دهم و 
کمتر آنان را قضــاوت می کنم. چون خودم 
را جای آنها می گذارم و سعی می کنم کمتر 
داوری کنم. به همین دلیل کمتر دچار فشار 
می شوم. این حســن نمایش است برای من 

که سبب شد کمتر با آدم ها بجنگم.

اجازه بدهیــد کمــی از محدوده 
تئاتر دور بشــویم و یک پرسش کلی 
درباره بازیگری داشته باشیم. بعضی 
بازیگران معتقدنــد تئاتر در قیاس با 
سینما فرصت بیشــتری برای تجربه 
بازی در نقش هــای متفاوت می دهد 

چون سینمای ما کمتر تنوع ژانر دارد.
از ســال ۹۸ تاکنون هیچ پیشنهاد تصویری 
نداشته ام، تک و توک سریال هایی بوده که 
خوب نبوده اند. فقط یک جلســه در سریال 
»آفتاب پرســت« به صــورت افتخاری کار 
کــردم. رئالیتی شــوها کار تصویر نیســت 
چون با هویت خودمان بازی می کنیم. تازه 
مطمئن نیســتم در همان ها هم شــرکت 
کنم. شاید به دلایلی که به وقتش می گویم، 
دیگر شــرکت نکنم. پس در قبال سینما و 
تصویری که کمتــر مرا انتخــاب می کند، 

دستم بسته است.
 تئاتر اســت که مدام به من پیشــنهاد کار 
می دهــد و اینجــا می توانــم انتخاب های 
بهتــری داشــته باشــم. در تئاتــر، امکان 
بیشتری برای تنوع نقشــی دارم. در همین 
نمایش نشــان دادم که می تــوان در تئاتر 
جوری بــازی کرد کــه فقط نــگاه کنی و 
آنچه برخی کارگردان های ســینما درباره 
بازی های غلوآمیز در تئاتر مطرح می کنند، 
بسیار غلط اســت همچنانکه بازی برخی از 
بازیگران ســینما، از نظر این دوســتان غلو 
شده است ولی آن نقش چنین بازی خاصی 

را می طلبد.
بنابراین وقتی در تئاتر پیشنهادهای بیشتر 
می شود، دستم بازتر است. تازه در تئاتر هم 
کم کار می کنم. قبل از »زیگموند«، آخرین 
کارم »احتمالات« بود که سال ۱۴۰۰ اجرا 
شــد. احتمالا بعد از »زیگموند« هم تا پایان 
ســال در نمایش دیگری بــازی نمی کنم. 
مگر اینکه تجربه متفاوتی باشــد. بنابراین 
وقتی تصویر اصلا به من پیشــنهاد چندانی 
نمی دهد، چگونه می توانم نظر بدهم. البته 
برای عــده ای، فرصت تجربیــات متفاوت 
وجود دارد. اما به طور کلی چون در تصویر، 
بحث صنعت و بازگشت سرمایه مهم است، 
افراد را جاهایی قرار می دهد که بازگشــت 

ســرمایه را تضمین کنــد. بنابراین فرصت 
آزمون و خطا خیلی کمتر اســت. البته این 
نگاه در تئاتر هم دارد وارد می شــود. این را 
هم بگویم که اصلا نق زدن را دوست ندارم. 
جایی بیشتر حضور پیدا می کنم که خواهان 
من باشند، لازم نیست برای بودن در جایی 

که کمتر مرا می خواهد، به هر دری بزنم.

 فارغ از تجربه های شخصی خودتان، 
قبول دارید در سینمای ما کمتر فرصت 
تجربه نقش هــای مختلف وجود دارد 

چون تنوع ژانر نداریم؟
ما معمولا یکســری فیلم های کمدی داریم 
و یکســری فیلم های اجتماعی که هر کدام 
محدودیت خاص خــود را دارنــد. در این 
محدودیت هم یــک کتگــوری از افرادی 
را داریم که قبلا جواب پــس داده اند و باید 
همان ها را انتخاب کنیم چون بحث اقتصاد 
و بازگشــت سرمایه مطرح اســت. این یک 
واقعیت است . من که نمی توانم رویاپردازی 
کنم بلکه بایــد بر اســاس واقعیت تصمیم 
بگیرم. ســینمایی کــه الان با مــن کاری 
ندارد، من هم بــا آن کاری نــدارم، نقدش 
هم نمی کنم. نق هم نمی زنــم. بازیگران را 
دو دســته می بینم؛ بازیگرانی که دست به 
عمل می زنند و بازیگرانی که مدام دوســت 
دارند غر بزنند. من جزو گروه اول هســتم. 
اگر تئاتر کار نکنم، تدریس می کنم و هزینه 
زندگی ام را طوری برنامه ریزی کرده ام که با 
همین ها تامین می شود ولی در تئاتر کاری 

را انجام می دهم که بدانم درست است.

شــاید این غر زدن ناشــی از این 
اســت که بازیگران احساس می کنند 
انتخاب می شوند و خودشان چندان 

انتخاب گر نیستند.
غر زدن به من انــرژی منفی می دهد. حتی 
وقتی کســی می گوید انشــالله حق ات را از 
ســینما بگیری، می گویم تو بــا این حرف، 
به آدم ســمی من تبدیل می شوی. اصلا به 
حق فکر نمی کنم چون در هنر، حقی وجود 
ندارد. یک پروسه زندگی دارم که نمی دانم 
چند ســال طول می کشــد ولی تــا زمانی 
که زنده ام باید بــدن، روان، ذهن و تخیلم، 
بــرای بازیگری حرفــه ای آماده باشــد. به 
همین دلیل الگوی مــن در بازیگری ایران، 
اســتاد علی نصیریان اســت چون در ۸۵ 
سالگی درست و درخشــان بازی می کند. 
نمی خواهم در جوانی و میانســالی مطرح 
شوم ولی به ۵۰ سالگی که رسیدم، فراموش 

شوم.

 اتفاقی که برای ستاره ها می افتد.
به این فکر می کنم که اســتاد علی نصیریان 
چگونه زیست می کند، تمام صحبت هایش 
دربــاره بازیگری، فصل الخطــاب بازیگری 
من اســت؛ مثل اینکه می گوید بازیگر نباید 
شــب زنده داری کند، اینها را برای بازیگری 
می گوید که قرار اســت کار خلاقــه انجام 
بدهد. ذهــن و تخیل و بدن و بیان او ســالم 
باشــد. فراموش نکنیم در بازیگران اروپایی 
کســانی هســتند که از تمام ویژگی های 
خــود اســتفاده می کنند و بســیار مراقب 
خــود هســتند. گاهــی بــه هنرجویانم 
می گویم اگر همه از قــدرت بازیگری  دنیل 
دلوییس، فینیکس، تام کــروز، دی کاپیرو 
... می گوییم، به این فکــر کنیم که اینها چه 

می کنند.

ما تلاش ها و پروســه ای را که طی 
می کنند، نمی بینیم.

بله من به عنوان بازیگر بایــد مطالعه کنم، 
آدم ها را ببینم. در فضای بســته خانه خودم 
، چگونه می توانم به خلق هنری برسم، باید 
آدم ها را ببینم که بتوانم دســت به خلاقیت 
بزنم. نمونــه ایرانی اش، آقای پرســتویی، 
سال هاســت که مدام در حال سفر است. به 
جز کارهــای خیرخواهانه، حتمــا با دیدن 
این همه آدم جدید، کلــی متریال و تصویر 

ذهنی می گیرد. یا امثال رضا کیانیان، سعید 
پورصمیمی، زنده یاد خسرو شکیبایی. اینها 
می شــوند قله های بازیگری و در راس آنها 
استاد نصیریان اســت. رقیب بازیگری من 
نسل جدیدی اســت که وارد می شود؛ دهه 

شتادی ها.

چرا؟
چون آنها پــر از انگیزه هســتند. بدن یک 
جوان ۲۰ ساله با من متفاوت است. من ۱۰ 
سال دیگر ۵۵ ساله می شــوم و او ۳۰ ساله 
اســت. اگر او را رقیب ببینم، در ۵۵ سالگی 
باید چنان بدن آماده ای داشــته باشم که او 

احساس کند هنوز ویژگی بازیگری دارم.

 این نــگاه به خاطر تجربه شــما در 
تدریس است؟

بله در دانشــگاه و آموزشگاه با بچه های ۱۸، 
۱۹ ساله سر و کار دارم.

چقدر از آنها ایده می گیرید؟
خیلی. بــه خودشــان می گویم شــما مرا 
می بییند ولی من چندین بــدن بازیگری و 
چندین روانشناســی می بینم. در هر نقشی 
که روی صحنه مــی روم، کارم را باید همان 
اندازه دقیق و درســت انجــام بدهم که در 
کلاس به بچه ها آمــوزش می دهم. به قول 
قدیمی ها، رطــب خورده منــع رطب کی 

کند؟

دربــاره رئالیتی شــوها گفتید که 
خیلی هم پرمخاطب شــده اند. این 
پرســش وجود دارد که اینها چقدر 
واقعی هستند. یعنی وقتی شما در یک 
بازی مانند »پدرخوانــده« به عنوان 
یــک بازیکن خیلی جدی شــناخته 
می شــوید، این جدیت چقدر واقعی 

است و چقدر می تواند نمایشی باشد؟
نمایشی نیست. واقعا داریم بازی می کنیم. 
تجربه »پدرخوانــده« برایم جــذاب بود. 
دوست داشــتم با آدم ها بازی کنم. آنجا به 
بازیگری که فکر نمی کنم. فقط دوست دارم 
بازی کنم. آنجا آدم باهوش هم که باشــی، 
اشــتباه می کنی، مثل جریان خود زندگی. 
رئالیتی شــو »پدرخوانــده« را موفق ترین 
رئالیتی شــو آقای ابوطالب می بینم اما کجا 
دلگیر می شــوم و ممکن اســت دیگر بازی 
نکنم، جایی که مخاطب بــه خودش اجازه 
می دهد که به من فحش بدهد. اجازه بدهد 
به پدر و مادرم بی حرمتی کند یا بگوید پولی 
که گرفته ای حرام است. تازه من پول عجیب 
و غریبی نمی گیــرم. فحش برای من باد هوا 
نیست، بلکه کلمه اســت. کسی که فحش 
می دهد، از نظــر فرهنگی دچــار انحطاط 
است و ما به عنوان کســانی که کار فرهنگی 
می کنیم، قرار اســت فرهنگ سازی کنیم و 
اگر نتوانیم چنین کنیم، خودم را از آن فضا 
بیرون می کشــم چون مخاطب حق ندارد 
به من بی احترامی کنــد همچنانکه من به 
مخاطبــم بی احترامی نمی کنــم ولی آدم 
هستم و اشــتباه می کنم. وقتی مخاطب به 
خودش اجــازه بی احترامی به مــن و پدر و 
مادرم را که هــر دو از دنیا رفته اند، می دهد، 
چرا باید دوباره در چنیــن برنامه ای حضور 

پیدا کنم.

 اصولا شــرکت در رئالیتی شو برای 
بازیگر چگونه تجربه ای است که حاضر 
است ریســک کند و با خود واقعی اش 

حضور پیدا کند؟
تجربه جذابی اســت و مخاطب هم دوست 
دارد اما بــرای مــن اخلاقیــات مهم تر از 
این تجربه اســت. بازی برایم جذاب اســت 
همچنانکه خود زندگی هم چنین اســت و 
برد و باخت دارد. چه چیز این زندگی جدی 
است، ته آن که مرگ اســت و تمام می شود 
بنابراین مســیر آن جذاب اســت. قضاوت 
متعلــق به ســاحت دیگری و بــارگاه حق 
تعالی است. قرار نیســت منِ نوعی، دیگری 
را قضاوت کنم و به خاطر اشتباهی که کرده، 
به او فحش بدهم. در مــورد خودم می گویم 
و برای دیگران حکــم صادر نمی کنم، وقتی 
به من فرزین محدث بر بخورد، دیگر در آن 
فضا نمی مانــم. مثل اینکه کســی با دیدن 
تئاتــری، آن را زبالــه بداند. با نقد ســفت 
و ســخت موافقم ولــی با فحــش و توهین 
مخالفم چــون کار فرهنگی نیســت و من 
به عنوان یک آدم فرهنگــی، باید به خودم 
مسلط باشــم و کلام فرهنگی به کار ببرم نه 

توهین و هزل.

 قبــول داریــد کــه نســبت به 
شاید  پرده در شــده ایم.  گذشــته 
بــه دلیــل فشــارهای اجتماعی و 

سرخوردگی هاست؟
همه اینها هســت. به نظرم همه مــا نیاز به 
مشاور داریم ولی هنوز برخی فکر می کنند 
رفتن پیش مشــاور به معنای آن اســت که 

دیوانه ایم.
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میدان

 سرمربی تیم ملی ووشــو مردان ایران در بخش تالو در 
خصوص حضور غیرمنتظره احسان پیغمبری در جمع 
ملی پوشــان، گفت: او در انتخابی ها بهترین عملکرد را 
داشت و حضورش به نفرات جوان تر کمک خواهد کرد.

فرشاد عربی در خصوص شــرایط تالوکاران کشورمان 
در فاصله ۲ هفته به آغاز بازی های آسیایی هانگژو، بیان 
کرد: در مجموع دو بخش بانوان و مردان، هفت سهمیه 
داریم که چهار نفر در تالوی مردان و ســه نفر در بانوان 

اعزام خواهند شد.
وی افزود: احســان پیغمبری، سامان احمدی، حسین 

قبله نما، شــاهین بنی طالبــی و محمدعلی 
مجیری پنج تالوکار حاضر در اردو هستند که 

از بین، چهار نفر به هانگژو اعزام خواهند شد.
ســرمربی تیم ملی ووشــو مردان در بخش 
تالو، اظهار داشــت: تلفیقی از نفرات جوان و 
باتجربه در اردو هســتند. نفرات جوان ما نیز 
تجربه حضور در مســابقات جهانی و قاره ای 

رده های ســنی مختلف را دارند. امیدوارم با تمرینات 
خوبی که داشــتیم، دســت پرُ از بازی های آســیایی 
برگردیم.ســرمربی تیم ملی ووشــو پاســخ داد؛ امید 

مدال آوری تالوکاران و بازگشت غیر منتظره
عربی در خصوص اینکه مدال هــای تالو در 
هانگژو به صــورت تک فُرم اهدا می شــود یا 
همچون گذشته بســته ایی از دو فُرم خواهد 
بود؟ توضیح داد: چانگ چوان به صورت تک 

فُرم است اما سه بسته نیز وجود دارد.
وی گفــت: همین که عملکردهــا به صورت 
بسته حساب می شود، کار ما را برای مدال آوری سخت 
خواهد کرد. رقابت در بازی های آســیایی به خصوص 
در تالو بسیار سخت اســت چراکه تمام بزرگان تالوی 

جهان در آسیای شــرقی هســتند. اولین مرتبه است 
که این تعداد تالــوکار را به بازی های آســیایی اعزام 

می کنیم و امیدوار هستیم.
عربی در خصوص حضور غیر منتظره احسان پیغمبری 
که چند سال قبل از دنیای قهرمانی خداحافظی کرده 
و حتی مدتی مربی تیم ملی بود در جمع ملی پوشــان، 
توضیح داد: او علاقه داشــت بازگــردد و از خردادماه 
که انتخابی ها را اســتارت زدیم در تمامی آنها بهترین 
عملکرد را داشت. احسان باتجربه است و حضورش به 

جوانترها کمک می کند.

 دبیرکل کمیته ملی المپیک گفت: حل مشــکلات کار 
بســیار راحتی برای رییس فدراسیون است و کسی که 
رییس فدراسیون می شود، باید بتواند تمام اقدامات را 

انجام دهد.
 سیدمناف هاشــمی دبیرکل کمیته ملی المپیک در 
بازدید امروز خــود از اردوی تیم ملی اســکیت اظهار 
داشــت: ســنجش و ملاک نزدیکی شــرایط اسکیت 
خودمان نسبت به کشورهای منطقه، آسیا و اروپا را در 
دو سال اخیر نداشتیم. البته به صورت موردی اتفاقاتی 
افتاد ولی بــه صورت تیمی و انفــرادی نتایجی را برای 

مقایسه نداریم.
وی افزود: مثل برخی رشــته ها انتظار مدال 
زیاد و متفاوتی از اســکیت نداریم ولی شروع 
خوبی است تا خودتان را نشان دهید. وزارت 
ورزش، کمیته ملی المپیک و هیئت اجرایی 
در کنار شما هســتند. اتفاق خوبی است که 
در رشــته های جدید مدال بگیریــم. نباید 

مدال آوری مختص به چند رشــته خاص باشد. ما همه 
امکانات را داریم یا می توانیم فراهم کنیم . اگر ضعف ها 
بر طرف شود، اســتعدادها و پتانســیل های خوبی در 

کاروان  داریم.سرپرســت  فدراســیون ها 
هانگژو عنوان کرد: حل مشکلات کار بسیار 
راحتی برای رییس فدراســیون است. کسی 
که رییس فدراسیون می شــود، باید بتواند 
تمام اقدامات را انجام دهــد. می دانم مجید 
هنرجو هــم کارهای زیادی انجــام داده و ما 
هم حمایت می کنیم. شما اگر مدال بیاورید، 

اسپانسرها به سمت شما حرکت می کنند.
وی ادامه داد: شــما با یک جمعیت خــوب در دو ماده 
به بازی های آسیایی اعزام می شــوید. بخشی از کمک  

مالی قبلا پرداخت و بخشــی امروز پرداخت می شود و 
۹۰ درصد بودجه خود را دریافت می کنید. ۲۰ میلیون 
تومان هــم حقوق به ورزشــکاران اعزامــی پرداخت 
می شود. پاداش های پای ســکو نیز در نظر گرفته شده 

است .
 اطلاع دارم کــه شــهرداری و ادارات ورزش و جوانان 
اســتان ها نیز پاداش هایــی دارند. از نظــر تجهیزات، 
کمکــی امروز بــه فدراســبون پرداخــت کردیم که 
می توانند تجهیزات مورد نیاز را تامین کنند اگر کافی 

نبود می توانند از بودجه ای که داده ایم استفاده کنند.

ووشو

المپیک

ایمان گودرزی  پیشکســوت اســتقلال 
معتقد است کادر قلعه نویی یک روانشناس 

کم دارد.
 دربی نــه تنها قرار اســت در مهرماه برگزار 
نشــود، بلکــه حتی برگــزاری ایــن بازی 
حســاس در آبان ماه هم در هاله ای از ابهام 
قــرار دارد و این احتمال وجــود دارد که در 
آذرماه برگزار شــود! در حالی که روز جمعه 
گفته شــد که دربی قرار است در کشور قطر 
برگزار شــود، اما به فاصله کمتر از دو ساعت 
این خبر توسط تاج تکذیب شد. نکته اینجا 
بود که حرف های ســهیل مهدی به عنوان 
مســئول برگزاری مســابقات لیگ برتر در 
خصوص تاریــخ دربی هم قابــل تأمل بود. 
مهدی به این نکته اشاره داشت که به دلیل 
فشــردگی بازی های لیگ قهرمانان آسیا و 
همچنین اردوی تیم ملی بازی اســتقلال و 
پرسپولیس در مهرماه برگزار نشده و شاید 
این بازی حساس در آبان یا حتی در آذرماه 
برگزار شود. این درحالی است که تیمی مثل 
اســتقلال خودش را برای انتقــام از حریف 
آماده می کند در سخت ترین شرایط موجود 
قرار دارد و اختلاف خطیــر و نکونام طوری 
علنی شــده که غیر از افشــاگری در برنامه 
تلویزیونی حتی ســر تمریــن دادن به یک 
بازیکن با هم دعوا کرده و هیچ کس از موضع 
خود کوتاه نمی آید، با توجه به اتفاقات اخیر 
و همچنین اوضاع آشــفته تیم استقلال به 
سراغ حســن روشــن رفتیم، پیشکسوتی 
که حرف هایش را همیشــه بدون ملاحظه 

می زند.

آقای خطیر بعد از یک دوره سکوت 
حرف هایی زد که باعث جنجال زیادی 
شد و حتی قرار است نکونام در همان 
برنامه پاســخش را بدهد، نظر شما در 

این خصوص چیست؟
صحبت های خطیر را دیدم، طوری صحبت 
می کرد که انگار ســیصد ســال اســت که 
مدیرعامل استقلال اســت. البته با سیاست 
خاصــی حرف هایش را دو پهلــو بیان کرد. 
ای کاش در آن برنامــه نکونــام هــم بود تا 
می توانســتند رودرروی هم مناظره داشته 

باشند.

اما این مناظــره و صحبت ها به تیم 
استقلال ضربه نمی زند؟

صد درصــد باعث ضربه زدن می شــود، اما 
به هرحال در یک برنامه یــک طرف حرف 
زده و طرف دیگر که نکونام بوده نتوانســته 
از خودش دفاع کنــد. هرچند که به صورت 
کلی این عقیده را دارم که نباید این حرف ها 

رسانه ای شود و باید افراد با درایت مشکلات 
خانوادگــی را درون خانواده حل کنند نه در 

رسانه.

  با این اوصاف با رفتن نکونام در برنامه 
میثاقی مخالف هستید؟

به خاطر مصلحت اســتقلال بلــه، این حق 
نکونام اســت که از خودش دفــاع کند، اما 
به مصلحت استقلال نیســت و ایشان باید 
به خاطر اســتقلال کوتاه بیایــد. در چنین 
شرایطی باید پیشکســوتان استقلال جمع 
شــوند و این دو نفر را با هم آشتی دهند. من 
پیشــنهاد می دهم چند تن از پیشکسوتان 
استقلال جمع شــوند و خطیر و نکونام را با 
هم روبه رو کنند تا حرف های شــان را بزنند 

و آشتی کنند.

  با توجه بــه تمــام اختلافاتی که 
در این مدت وجود داشــت تاکنون 
نتیجه گیری استقلال در لیگ برتر را 

چطور ارزیابی می کنید؟
اســتقلال با توجه به اینکه به جوانان میدان 
داده اســت خیلی خوب کار کرده و از این به 
بعد هم با همین جوان هــای بی ادعا نتیجه 
می گیرد. کادرفنی اســتقلال هم باید قدر 
همین جوان ها را بداند و به درســتی از آنها 

استفاده کند.

  روزجمعه گفته شــد که قرار است 
دربی در کشــور قطر برگزار شود، اما 
خیلی زود تاج این خبر را تکذیب کرد، 
نظرتان در مورد برگزاری دربی در قطر 

چیست؟

مطرح کردن چنین بحثی خجالت آور است. 
هواداران دو تیم یک ســال به عشق چنین 
بازی صبر می کنند و اکثراً هم از اقشــار کم 
درآمد هســتند که در ایران هم به ســختی 
بلیت این بــازی را تهیــه می کنند! آن وقت 
آقایان با چــه عقل و منطقــی می خواهند 
دربی را در کشور قطر برگزار کنند؟ پیشنهاد 
برگزاری بازی دربی در قطر شرم آور است و 

اصلًا این مسأله را قبول ندارم.

  گفته شــد برای بحث درآمدزایی 
قصد داشتند چنین کاری انجام دهند؟

در مــورد درآمدزایی هم بــا چنین طرحی 
به مشــکل می خورند چون تماشاگران در 
آن کشــور از این بازی مثل ایران استقبال 
نمی کنند و طرح درآمدزایی هم به بن بست 

می خورد.

  دربی پیــش رو را چطور پیش بینی 
می کنید؟

من به توانایی بازیکنان اســتقلال امیدوارم 
اما آنچــه نگرانم می کند اختــلاف خطیر و 
نکونام اســت که می تواند به استقلال ضربه 
بزند. هرچه سریع تر و تا زمانی که دیر نشده 
باید پیشکســوتان این دو نفررا با هم آشتی 

دهند.

  بازی های تدارکاتی تیم ملی را چطور 
ارزیابی کردید؟

بازیکنــان تیم ملــی هر کدام بــه صورت 
جداگانــه بهترین هســتند، امــا هنوز به 
هماهنگی نرســیدند و باید بیشــتر در این 
زمینه کار کننــد. فکرمی کنــم جای یک 
روانشــناس در کادر قلعه نویی کم است تا 
بتواند بازیکنان تیم ملــی را از نظر روحی به 

هم نزدیک کند.

سرمربی تیم ملی ووشو پاسخ داد؛ امید مدال آوری تالوکاران و بازگشت غیر منتظره

هاشمی: حل مشکلات کار بسیار راحتی برای رییس فدراسیون است

ونالدو آمار امیدوار کننده پرسپولیسی ها قبل از مصاف با ر
خریدار   برتــری تاریخی پرســپولیس 
مقابل النصر در آســیا قبل از ۲۸ شــهریور 

هواداران این تیم را امیدوار کرده است.
فقط ۸ روز دیگر تا اولین بازی پرســپولیس 
در مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا فصل 
۲۰۲۴-۲۰۲۳ باقی مانده. این مســابقه از 
چند جهت اهمیت و حساســیت بسیاری 
پیدا کرده. یکی از این جهت که پرسپولیس 
بعد از دو فصل غیبت به این مســابقات باز 
خواهد گشــت، دوم حضور ســتاره هایی 
مثل رونالــدو و مانه در تیم حریف، ســوم 
تقابل همیشــه حســاس تیم های ایرانی و 
عربســتانی و چهارم بازی آخر پرسپولیس 
و النصــر در نیمه نهایی فصــل ۲۰۲۰ این 
رقابت ها که با برتری و فینالیســت شــدن 
پرســپولیس همراه بــود و البته شــکایت 
طولانی باشــگاه عربســتانی که به جایی 

نرسید.
با وجــود این حساســیت ها شــاید بدون 
تماشاگر برگزار شــدن این مسابقه تا حدود 
زیادی از هیجــان آن کم خواهــد کرد اما 
پرسپولیس - النصر حتی در ورزشگاه خالی 
از تماشــاگر هم یک بازی خاص و بزرگ در 

سطح فوتبال قاره خواهد بود.
از وقتی پرســپولیس با النصر همگروه شد 
و طبق برنامه همه فهمیدند که تیم یحیی 
باید اولین بــازی اش را مقابــل رونالدو و 

یارانش برگزار کند درباره کیفیت حریف 
عربســتانی صحبت های زیــادی مطرح 
شــد و همه به ســتاره های تعیین کننده 
چند میلیــون دلاری النصر کــه می تواند 
بــرگ برنــده آنها باشــد اشــاره کردند 
اما پرســپولیس غیــر از آن بــرد بزرگ 
نیمه نهایــی فصــل ۲۰۲۱ یــک برتری 
روحی دیگر مقابل حریف عربســتانی اش 
دارد که می تواند موجــب انگیزه و اعتماد 
بــه نفــس بیشــتر نــزد گل محمدی و 

بازیکنانش شود.
شــاید فوتبالی ها باور نکنند اما افتخارات و 
مقام های پرسپولیس در مجموع مسابقات 
قاره ای شامل جام باشــگاه های آسیا، جام 
برنــدگان جام باشــگاه های آســیا و لیگ 
قهرمانان آســیا بیشــتر و بهتــر از حریف 
عربستانی اســت و همین می تواند حداقل 
قبل از ســوت شروع مســابقه دو تیم باعث 

برتری ذهنی سرخ ها شود.
پرسپولیس اواخر دهه ۹۰ میلادی در جام 
باشــگاه های آســیا چهار فصل متوالی به 
نیمه نهایی رسیده که ســه بار سوم شده و 
یک بار به رتبه چهارمی قناعت کرده است. 
پرســپولیس در اوایــل دهــه ۹۰ میلادی 
نیز دو بــار به فینــال جام برنــدگان جام 
باشگاه های آسیا رسیده که یک بار قهرمان 

و بار دیگر نایب قهرمان شده است.

سرخ ها در لیگ قهرمانان هم شرایط خوبی 
دارند و بهتریــن تیم ایرانی ایــن رقابت ها 
هستند. پرسپولیس طی ۱۰ دوره حضور در 
لیگ قهرمانان آســیا فقط سه بار در مرحله 
گروهی حذف شده و ســه بار به یک هشتم 
نهایی رســیده، یک بار در یک چهارم نهایی 
حاضر بوده، یک بار به نیمه نهایی رســیده و 
دو بار حضور در فینال این رقابت ها را تجربه 
کرده اســت و در یک جام آماری برابر و در 
دو جام دیگر آمار و مقام هایی بهتر از النصر 

دارد.
النصر عربستان درست در فاصله قهرمانی و 
نایب قهرمانی پرسپولیس در جام برندگان 
جام آســیا و در فصل ۹۲-۹۱ به فینال این 
رقابت ها رسید اما در مجموع دو بازی رفت 
و برگشــت ۶ بر ۱ به حریــف ژاپنی باخت و 
قهرمان نشــد. این تیم اما در فصل ۹۷-۹۸ 
همین رقابت ها در تک بازی فینال با یک گل 
سوون سامسونگ کره جنوبی را شکست داد 
و قهرمان شد. همان سال النصر در سوپرجام 
آسیا مقابل پوهانگ اســتیلرز کره جنوبی 
قهرمان جام باشگاه های آســیا در دو بازی 
با نتیجه یــک - یک و صفر- صفر مســاوی 
کرد اما این جام را به خاطر گل زده در خانه 

حریف برد.
النصر یــک نایــب قهرمانی هــم در جام 
باشــگاه های آســیا دارد. این تیم در فصل 

۱۹۹۵ در مرحله گروهی با ســایپا، العربی 
قطر و کوپتداغ ترکمنستان همگروه بود که 
جدالش با سایپا بدون گل مساوی شد اما با 
۷ امتیاز بالاتر از ســایپا به مرحله بعد صعود 
کرد. النصر در مرحله بعد بانک کشــاورزی 
تایلند را در وقت اضافه با یک گل شکســت 
داد و به فینال رســید. آنهــا در بازی نهایی 
مقابل ایلهوا چونما کره جنوبی که ســایپا را 
شکســت داده بود قرار گرفتند و با یک گل 

شکست خوردند.
النصــر در لیگ قهرمانان آســیا هیچ گاه به 
فینال راه نیافته و با همیــن تک فینال جام 

باشگاه های آســیا پنجمین تیم عربستان از 
حیث افتخارات آسیایی اســت. الهلال که 
پرافتخارترین تیم آسیاســت امــا الاتحاد، 
الاهلی و الشــباب هم به لحاظ رســیدن به 

فینال آسیا بهتر از النصر عمل کرده اند.
آخرین بار پرسپولیس با همین تیم و یحیی 
گل محمدی مانع از فینالیست شدن النصر 
در آسیا شد و همین مسأله به علاوه سابقه و 
آمار بهتر پرســپولیس در مسابقات آسیایی 
نسبت به النصر می تواند ســرخ ها را قبل از 
این بازی بزرگ در شرایط روانی برتری قرار 

دهد.

با تصمیم کاسترو
النصر با ۸ بازیکن خارجی به تهران می آید

ســرمربی پرتغالی النصر به مدیران باشــگاه اعلام کرده است که با هر 
۸ بازیکن خارجی تیم به تهران برای دیدار با پرســپولیس پرواز خواهد 
کرد.به نقل از الریاضیه، النصر در یکی از حســاس ترین بازی های دور 
رفت مرحله گروهی لیگ قهرمانان آســیا، سه شــنبه)۲۸ شهریور( از 

ساعت ۲۱:۳۰ در ورزشگاه آزادی به مصاف پرسپولیس خواهد رفت.
کاسترو، ســرمربی پرتغالی النصر به مدیران باشــگاه اعلام کرده است 
که با هر ۸ بازیکن  خارجی تیم به تهران برای دیدار با پرسپولیس پرواز 

خواهد کرد.
البته طبق قانون جدید کنفدراسیون فوتبال آســیا هر تیمی در فصل 
جدید لیگ قهرمانان آســیا می تواند از ۵ بازیکن خارجی به اضافه یک 

سهمیه آسیایی در ترکیب خود استفاده کند.
۸ بازیکن خارجی النصر عبارتند از: کریســتیانو رونالدو - ســادیو مانه 
- مارسلو بروزوویچ - اندرسون تالسیکا - اوتاویو مونتیرو - سکو فوفانا - 
آیمریک لاپورته و آلکس تلسقرار است که کاروان النصر صبح دوشنبه 
با یک هواپیمای ویژه عربســتان را به مقصد تهران ترک کند و آخرین 

تمرین خود را در ورزشگاه آزادی انجام دهد.
النصر قبل از بازی برابر پرســپولیس باید در دیدار برابــر الرائد هم در 
هفته ششم لیگ عربستان به میدان برود. این تیم در ۵ بازی قبلی خود 
۳ پیروزی و ۲ شکســت را تجربه کرده و در رده ششم جدول رده بندی 

قرار دارد.

 ادامه فعالیت مدیرعامل پرسپولیس 
بدون استعفا و برکناری

حمایت اکثر اعضای هیات مدیره باشــگاه پرسپولیس کار را برای ادامه 
حضور رضا درویش راحت کرده است.

باشــگاه پرســپولیس برای جذب مهاجم خارجی مورد نظر یحیی گل 
محمدی به دلیل محدودیت هــای ارزی ناموفق مانــد و بدین ترتیب 

انتقاد از عملکرد رضا درویش بار دیگر اوج گرفت.
رضا درویش مدیرعامل باشگاه پرسپولیس حالا با توجه به مصدومیت 
علیرضا بیرانوند با مشکل گلر دوم در حســاس ترین بازی فصل جاری 
لیگ قهرمانان آسیا مقابل النصر عربستان روبرو شده تا روزهای سختی 
را پشت سر بگذارد. کســی که قبل از لیگ بیست و سوم از هیأت مدیره 

باشگاه خارج شد تا تنها به عنوان مدیرعامل فعالیت خود را ادامه دهد.
درویش با وجود اینکــه مخالفانی را در هیأت مدیره پیدا کرده اســت 
همچنان به کار خود ادامه می دهد. او که با شــایعه اســتعفای خود نیز 
روبرو شده است تصمیمی برای این امر ندارد و با وجود عدم نمره قبولی 

در نقل و انتقالات تابستانی امور جاری را دنبال می کند.

مدیرعامل باشگاه پرســپولیس برای جذب منابع مالی نیز با مشکلاتی 
روبرو شده اســت و به همین دلیل خواســتار دریافت تمام منابع مالی 
حاصل از فروش ارز اولیه ســهام باشــگاه شــده اما هنوز با آن موافقت 
نشده است. از ســوی دیگر وام های دریافتی فصل گذشته پرسپولیس 
همچنان تسویه نشده اســت و بدین ترتیب این باشگاه نتوانسته منابع 

جدید بانکی نیز دریافت کند.

میلان در جذب جانشین طارمی هم ناکام ماند!
باشگاه میلان در جذب مهاجم در تابستان به بن بست خورد.

 نشریه »رلوو« اسپانیا خبر داد باشــگاه میلان بعد از شکست از جذب 
مهدی طارمی ســتاره ایرانی پورتو برای تقویت خط حمله اش به سراغ 
گزینه دوم رفت.طارمی اولویت باشــگاه میلان بود ولی باشــگاه پورتو 
در نهایت برای فروش این بازیکن ایرانی روی مبلغ مالی با روســونری 
به توافق نرســید. به همین خاطر مسئولان باشــگاه ایتالیایی به سراغ 

یوسف النصیری بازیکن مراکشی سویا رفتند.
میلان به دنبال جــذب قرضی النصیــری با مبلغ ۵ میلیــون یورو با 
حق خریــد دائمی ۲۰ میلیــون یورویی بود اما مســئولان باشــگاه 
اســپانیایی حاضر نشــدند این بازیکن خود را به کمتر از ۳۰ میلیون 

یورو بفروشند.
به همین خاطر میلان در تابســتان با وجود تلاش زیاد برای جذب یک 

مهاجم در نهایت به در بسته خورد.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره 140260324002000910مورخــه 1402/4/26هیئت اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
برازجــان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به اقای محمدرضا راســت پور   فرزندولی  به 
شماره شناسنامه 3304و شماره ملی 5329786088  صادره ازسعداباد در ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی به مســاحت 14097.89  مربع قسمتی از پلاک 2855 اصلی  واقع در 
بخش ســه  حوزه ثبت ملک  برازجان اراضی دالکی خریداری شــده از آقای جعفر رضایی مع 
الواسطه   ایشان واگذار گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی میشود .در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشــته باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض  دادخواست 
خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد.  صدور ســند مالکیت مانع 
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حمید رضا باقرپور- رئیس واحد ثبتی اداره ثبت اسناد و املاک برازجان

آگهی مفقودی 
برگ سبز و سندکمپانی ســواری هاچ بک تیبا2 مدل 1400 به رنگ 
ســفید روغنی به شــماره موتور M15/9204592 و شماره شاسی 
NAS821100M1314865 به شــماره پلاک ایران64-369د92 

به مالکیت فرشته محمدی مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.
یزد

آگهی تحدید حدود اختصاصی
نظر به اینکه هیئت اختلاف مستقر در ثبت گناوه مالکیت به تصرفات مفروزی و مالکانه اقای محمد علی 
خدری را نســبت به شش دانگ عرصه واعیان یک باب خانه  به مساحت 264/73 متر مربع پلاک917  
واقع در امامزاده گناوه بخش 6 بوشهر که جهت ان پلاک10264 /917 منظور گردیده برابر رای شماره 
140260324001002408 مورخ 1402/4/21  تایید نموده و اگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 ایین 
نامه ی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی و قانون ثبت نیز منتشر 
گردیده لذا آگهی تحدید حدود اختصاصی آن به استناد مادتین 14 و 15 قانون ثبت و تبصره ذیل ماده 
12 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمان فاقد سند رسمی جهت قسمت مورد تصرف اقای 
محمد علی خدری    منتشر و به اطلاع مصرف نامبرده و مجاورین و صاحبان حقوق ارتفاقی می رساند که 
عملیات تحدیدی در صبح مورخ 1402/7/16 در محل شــروع به عمل خواهد آمد . لذا بدینوسیله از 
منصرف نامبرده و مجاورین دعوت می شــود در وقت تعیین شده فوق در محل وقوع ملک حضور یابند 
واخواهی نسبت به حدود ارتفاعی برابر ماده 20 قانون ثبت از تاریخ تنظیم صورت جلسه تحدید حدود 
به مدت 30 روز پذیرفته می شود معترضین نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی مكلفن مطابق تبصره ماده 
ی 86 ایین نامه قانون ثبت و تبصره 2 ماده واحده قانون تعیین تکلیف پرونده معترضین ثبتی مصوب 
72/03/25 ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض کتبی به اداره ثبت دادخواســت به مراجع 
قضائی محل وقوع ملک تسلیم و تصدیق گواهی به جریان دعوی را به جهت ضبط در پرونده از دادگاه 

مربوط به اخذ و به ثبت تسلیم نمایند و الا حق آنان ساقط می شود م الف 542
تاریخ انتشار: 1402/6/20

محمد چهابدار- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه



فرماندار  محمدزمانی  گرگان-مهناز 
شهرستان گرگان از جذب به صورت حجمی 
مدیریت پیمان تعدادی از رانندگان اتوبوس 
شهری سازمان حمل و نقل شهرداری مرکز 

استان گلستان »گرگان« خبر داد.
 اســماعیل نــادری  در دیــدار با»مهدی 
کمــال غریبی«رئیــس ســازمان حمل و 
نقل  شــهرداری  گرگان، اظهار کرد:تمامی 

شهروندان این شایستگی را دارند که خدمات 
عالی و ایده آل از ســوی شــهرداری در همه 

محلات دریافت کنند.
وی بــا بیان اینکه همه دســت انــدرکاران 

استان گلســتان و شهرســتان گرگان در 
تلاش هستند تا زمینه ساز توسعه، عمران و 
آبادانی باشند، ادامه داد:تمام تلاش ما ایجاد 
فضای رفاهی و ارائه خدمات شهری شایسته 
به شــهروندان بوده و در این راســتا از هیچ 

کوششی دریغ نمی کنیم.
فرماندار شهرســتان گرگان ســاماندهی 
ناوگان حمل و نقل شهری و مدیریت ترافیک 
را از مهمترین خواســته های شــهروندان 
مرکز استان گلســتان عنوان و خاطرنشان 
کرد:سازمان حمل و نقل شــهرداری به ۶۱ 
دســتگاه اتوبوس شــهری برای جابجایی 
شهروندان نیاز داشــت که با پیگیری های 
انجام شده ۲۰ دســتگاه تحویل گرفته شده 

است.
وی با تأکید بر اینکــه پیگیری برای تحویل 
۴۱ دســتگاه اتوبوس و اضافه شــدن آن به 
ناوگان حمل و نقل شهرداری در دستور کار 

است، اضافه کرد:قطعاً تحویل این اتوبوس ها 
می تواند نقش بســزایی را در کاهش حجم 
ترافیک و تســریع در امر جابجایی مسافران 

درون شهری داشته باشد.
نادری در خصــوص تعیین تکلیف وضعیت 
رانندگان اتوبوس ســازمان حمــل و نقل 
شــهرداری گرگان توضیــح داد:تعدادی 
از راننــدگان اتوبوس ســازمان حمل و نقل 
شهرداری به صورت حجمی مدیریت پیمان 

جذب خواهند شد.
وی در ادامه به فرا رســیدن اربعین ســرور 
و ســالار شــهیدان اباعبدالله الحسین)ع(

اشــاره کرد و در خصوص اقدامــات انجام 
شــده در خیابان اربعین گــرگان، گفت:در 
این ایــام تعــداد ۲ دســتگاه اتوبــوس از 
ســاعت ۱۷ بعدازظهر تــا ۲۴ جهت انتقال 
شهروندان به موکب های دلدادگان حسینی 

خدمت رسانی می کنند.

خرم آباد-فرزانه هداوند   رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت لرستان گفت: ۱۳۷۶ واحد صنعتی در 

استان دارای پروانه بهره برداری هستند.
بهمن جعفری در جلســه بررسی وضعیت معیشت، 
حقوق دولتی و شــاخص های اســتانی که با حضور 
دکتر لطفی زاده قائم مقام وزیر صنعت معدن و تجارت 
به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شــد، اظهار کرد: در 
استان یک هزار و ۸۰ مجوز تأســیس داریم که ۲۱۰ 

مورد از آن ها بالای ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارند.
وی افــزود: یک هزار و ۳۷۶ واحد صنعتی در اســتان 
دارای پروانــه بهره برداری بوده و اســتان دارای ۱۹۰ 

معدن بوده که ۱۳۶ تا از آن ها فعال هستند.
این مسئول اضافه کرد: در راستای تکمیل طرح های 
نیمه تمام عدم تخصیص تسهیلات از محل تبصره ۱۸ 
تکمیل آن ها را با مشکل مواجه کرده بود ولی در سال 
گذشته در بحث اعتبارات تبصره ۱۸ کامل جذب شده 
و ۱۲۲ درصد جذب داشته ایم.رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت لرســتان بیان کرد: در بحث ســتاد 
تسهیل ۵۷ جلسه در لرســتان برگزار شده که ۴۱۴ 
مصوبه داشــته که ۸۵ درصــد آن اجرایی و عملیاتی 
شده است. جعفری ادامه داد: در ۵ ماهه امسال نیز در 
راستای حل مشــکلات واحدهای تولید معدنی ۱۸ 
جلسه داشتیم که ۲۱۰ مصوبه داشته که تاکنون ۷۵ 

درصد آن ها اجرایی شده و مابقی در دست اقدام است.
وی اظهــار کــرد: همچنیــن در ایــن ۵ مــاه 
ســرمایه گذاری های جدیــدی صــورت گرفتــه 
اســت به طوری که ایمیدرو یک ســرمایه گذاری ۲ 

هزارمیلیاردی را در استان شــروع کرده است.رئیس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان تصریح کرد: 
احیای واحدهای راکد یکی از اولویت های استان است 

و همه مدیران استانی همکاری لازم را داشته اند.
جعفری با بیان اینکه در بخش معدنی در راستای نیرو 
انسانی و تجهیزات مشکل داریم، افزود: در سال ۱۴۰۰ 
وصول حقوقی دولتی ۸ میلیارد تومان بوده و در سال 
۱۴۰۱ این رقم نزدیک به ۵۰ میلیارد شــد که بخش 

عمده ای از آن وصول بدهی های سنوات گذشته بود.
وی خاطرنشــان کرد: در ۵ ماهه اول مرحله کشــف 
قیمت انجام شده و تا پایان شهریورماه ابلاغیه را انجام 
خواهیم داد تا آن تعهدی که مدنظر است با توجه به اینکه 
اعلام شده بود در ۵ ماه اول ۱۷ میلیارد باشد تاکنون ۱۹ 
میلیارد وصول شده و تعهدی که برای استان در نظر گرفته 

شده تا پایان سال انجام خواهد شد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان اضافه 
کرد: نقشــه برداری پهپادی توســط نظام مهندسی 
معدن در دســت اقدام بوده کــه در مرحله انتخاب 

پیمانکار است.

ساری-امیری فر  در این راستا اداره کل بهزیستی 
مازندران نســبت به راه اندازی خانه تلاش و مرکز راه 
نوین در سطح استان اقدام نموده است و از اهداف اصلی 
این مراکز حمایت و توانمندســازی زنــان و دختران 
آسیب دیده اجتماعی در سطوح فرد، خانواده و جامعه 
در راستای کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی می 

باشد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل بهزیستی مازندران؛ 
دکتر بریمانی مدیرکل بهزیستی مازندران با اشاره به 
اینکه حمایت و توانمند سازی زنان و دختران آسیب 
دیده اجتماعی از برنامه های مهم سازمان بهزیستی 
است، گفت: در این راستا اداره کل بهزیستی مازندران 
نســبت به راه اندازی خانه تلاش و مرکــز راه نوین در 
سطح استان اقدام نموده اســت و از اهداف اصلی این 
مراکز حمایت و توانمندسازی زنان و دختران آسیب 
دیده اجتماعی در ســطوح فرد، خانواده و جامعه در 
راستای کنترل و کاهش آســیب های اجتماعی می 

باشد.
وی با بیان اینکه در اســتان مازندران یک مرکز شبانه 
 روزی نگهداری و توانمندســازی زنان آســیب دیده 
اجتماعی«خانه تلاش« فعالیــت دارد، افزود: در این 
مرکز خدمت گیرندگان بصورت شبانه روزی اقامت 
داشــته و خدماتی نظیر مددکاری، روان شناســی، 
حقوقی، مهارتی و اشتغال را با هدف ورود به خانواده و 

جامعه دریافت می کنند.
دکتر بریمانی هــدف اصلی و نهایی ایــن اقدامات و 
خدمــات را بازپیوند این زنان و دختــران با خانواده و 

جامعه دانست و تصریح کرد: ارائه برنامه های مهارتی، 
حرفه آموزی و شــغلی که با هدف استقلال اقتصادی 
و مالی صورت می گیرد از اهمیــت ویژه ای برخوردار 

است.
وی ادامه داد: بهزیستی مازندران با هدف ارائه خدمات 
تخصصی اجتماع محور در راســتای کاهش آسیب 
های اجتماعی و ایجاد امکان دسترســی آســان به 
خدمات حمایتی و تخصصی برای زنان آســیب دیده 
اجتماعی در مناطق مختلــف و بازتوانی این زنان که 
نیاز به خدمات نگهداری موقت ندارند ۲ مرکز روزانه 
راه نوین در شهرستانهای آمل و تنکابن راه اندازی کرد 
که این مراکز نیز کلیه خدمات تخصصی که در خانه 
های تلاش ارائه می شود را ارائه داده و ارتباط حرفه ای 
مناسب این زنان و دختران را با خانواده های آنان برقرار 

می کنند.
مدیرکل بهزیســتی مازندران در پایــان افزود: کلیه 
خدمات در مراکز خانه تــلاش و راه نوین که بصورت 
شبانه روزی و روزانه اســت، بصورت رایگان ارائه می 

شود.

لرستان مازندران
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان:

۱۳۷۶ واحد صنعتی 
وانه بهره برداری هستند در لرستان دارای پر

مدیر کل بهزیستی مازندران خبر داد:
عی  جتما ه ا ید سیب د ن آ خترا ن و د ی زنا ز نمند ســا ا یت و تو حما

ست ی ما ا یت ها ولو ز ا ا

فرماندار خبرداد:

گرگان شهرداری  شهری  اتوبوس  رانندگان  حجمی  استخدام 
معاون اجرای احکام تعزیرات حکومتی 

خوزستان خبر داد:
جریمه 920  میلیون ریالی

 برای یک نانوایی متخلف در اهواز
اهواز – محمد مجدم معاون اجــرای احکام تعزیــرات حکومتی 
خوزســتان از وصول جریمه ۹۲۰ میلیون ریال یک واحد صنفی نانوایی 

متخلف خبر داد.
 بهرام بهمئی گفت: پرونده یک واحد صنفــی نانوایی برای عرضه خارج 
از شبکه ۴۳ کیســه آرد در شــعبه هفتم بدوی تعزیرات حکومتی اهواز 

رسیدگی شد.
وی افزود : شعبه با تحقیقات لازم اتهام را محرز اعلام و متهم را به پرداخت 

۹۲۰ میلیون ریال جزای نقدی محکوم کرد.
معاون اجرای احکام تعزیرات حکومتی خوزســتان بیان کرد: بازرسان 
سازمان صنعت،معدن و تجارت این گزارش را تهیه و به تعزیرات حکومتی 

ارسال که پس از صدور رای و سیر مراحل قانونی اجرا شد .

شهردار :
لاین شمال به جنوب »تقاطع سپاه« 

کرمانشاه تا پایان شهریور 
تکمیل می شود

کرمانشاه-حسنا فخارزاده شهردار کرمانشاه از تکمیل لاین شمال 
به جنوب تقاطع غیرهمسطح سپاه تا پایان شهریور ماه خبر داد.

نادر نوروزی با اشــاره به بازگشــایی لایــن جنوب به شــمال تقاطع 
غیرهمسطح سپاه در مرداد ماه امســال گفت: لاین شمال به جنوب این 

تقاطع هم تا پایان همین ماه )شهریور( بازگشایی می شود.
نوروزی با بیان اینکه ساخت تقاطع سپاه به دو سال زمان نیاز داشت، گفت: 
خوشبختانه با کار شبانه روزی توانستیم این زمان را به یک سوم رسانده 
و این تقاطع را ظرف هشــت تا ۹ ماه به بهره برداری برسانیم. وی افزود: 
ساخت یک تقاطع غیرهمسطح ظرف چند ماه کار بزرگی است و عملا 

یک رکود محسوب می شود.
شهردار کرمانشاه با اشاره به تاثیرات بسیار این تقاطع در رفع ترافیک این 
محدوده گفت: در حال حاضر با بازگشایی مسیر جنوب به شمال تقاطع، 
شاهد روان شدن ترافیک در این محدوده هستیم که رضایت بالای مردم 
را به همراه داشته است. وی افزود: با بازگشایی لاین شمال به جنوب این 

تقاطع، ترافیک این محدوده از مسیر هم مرتفع می شود.
نوروزی اعتبار صرف شده برای ساخت این تقاطع را بیش از ۲۰۰ میلیارد 

تومان اعلام کرد.

ح فاضلاب  پیشرفت فیزیکی طر
اهواز به حدود 60 درصد رسید

اهواز – محمد مجدم مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب خوزستان 
با بیان اینکه پیشــرفت فیزیکی طرح فاضلاب اهواز به حدود ۶۰ درصد 
رسیده است، گفت: در تلاش هستیم به زودی و در کمترین زمان ممکن 

پیشرفت فیزیکی این طرح را به بالای ۷۵ درصد برسانیم.
محمدرضا کرمی نژاد با اشــاره به اینکه قبل از دولت سیزدهم تنها ۳۰ 
درصد فاضلاب شهر اهواز تکمیل شــده بود، اظهار کرد: در دو سال اخیر 
و با توجه ویژه دولت سیزدهم ۳۰ درصد دیگر از پروژه فاضلاب شهر اهواز 

اجرایی شده و پیشرفت این طرح به حدود ۶۰ درصد رسیده است.
وی افزود: در تلاش هستیم به زودی و در کمترین زمان ممکن ۱۵ درصد 
دیگر از پروژه فاضلاب اهواز را تکمیل کنیم و پیشرفت فیزیکی این طرح را 

به بالای ۷۵ درصد برسانیم.
کرمی نژاد گفت: هیچ طرح عمرانی در حوزه فاضلاب اهواز تعطیل نشده 
است و تلاش شرکت آبفا خوزستان و عزم دولت سیزدهم تکمیل و بهره 

برداری از فاضلاب اهواز در کوتاه ترین زمان ممکن است.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان عنوان کرد: از تمام ظرفیت 
های اعتباری و مالی ممکن برای تسریع در روند اجرایی این طرح استفاده 
می کنیم تا بتوانیم در ســریعترین زمان ممکن طرح را تکمیل و به بهره 

برداری برسانیم.
وی بیان کرد: طرح بزرگ فاضلاب اهواز شــاخص ترین خدمت عمرانی 
شرکت آب و فاضلاب استان خوزستان اســت و در این زمینه در تلاش 
هســتیم تا با تلاش همه بخش ها بتوانیم این طرح را به بهترین شــکل 

اجرایی و تکمیل کنیم.

مدیر منطقه اردبیل خبر داد:
ارسال بیش از ۶۷ میلیون لیتر سوخت 

وگاه سبلان  مایع نفتگاز به نیر
اردبیل-افســون جبارزاده  مدیر منطقه اردبیل گفت: به منظور 
تأمین سوخت ذخیره دوم نیروگاه سبلان اردبیل، بیش از ۶۷ میلیون لیتر 

سوخت مایع نفتگاز به نیروگاه مزبور ارسال شده است.
سیدحجت مدنی ضمن اشــاره به موجودی ســوخت مایع در نیروگاه 
سبلان اردبیل و ذخیره  ســازی مطلوب این فرآورده گفت: این منطقه 
آمادگی کاملی در این زمینه دارد و با وجود برنامه ریزی انجام شــده در 
انبار نفت شهید بهفر اردبیل در صورت ثبت به موقع درخواست ها ارسال 

فرآورده بدون کمبود و محدودیت بطور منظم انجام خواهد شد.
مدنی ضمن اشاره به موجودی ســوخت مایع در نیروگاه سبلان اردبیل 
افزود: میزان مصرف این فرآورده در قیاس با مدت مشــابه سال قبل، ۲۳ 

درصد کاهش داشته است.
 مدیر منطقه اردبیل خاطر نشــان کــرد: اتخاذ سیاســتهای مطلوب 
سوخترسانی بخصوص سوخت جایگزین به نیروگاهها یکی ازاقدامات 

مطلوب این شرکت بوده است.
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اردبیل با اشاره به 
شروع فصل پاییز به همه مصرف کنندگان توصیه کرد در راستای ذخیره 

سازی  سوخت دوم اهتمام ویژه داشته باشند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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البرز

استاندار البرز:
شهرک های صنعتی برای تأمین برق از پنل های خورشیدی بهره ببرند

البرز-مظفری  نماینده عالی دولت در اســتان البرز گفت: بــا حمایت از راه 
اندازی نیروگاه های سی اچ پی و پنل های خورشــیدی، سرمایه گذاران را برای 
تولید برق به این سو سوق داده ایم و شهرک های صنعتی نیز برای تامین برق مورد 

نیاز خود باید از چنین امکاناتی بهره ببرند.
مجتبی عبداللهی در صد و یکمین شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی 
که  در محل اتاق بازرگانی اســتان برگزار شد، به زیرســاخت های ضروری در 
حوزه تولید اشاره کرد و افزود: بخش بزرگی از نیازها با اتخاذ تدابیر ویژه در حال 

رسیدگی و چاره اندیشی است.
وی ادامه داد: در بخش گاز استان طی دو سال اخیر اقدامات بزرگی محقق شده 

که با تمامی اقدامات ۴۰ سال گذشته برابری می کند.
عبداللهی گفت: در حوزه برق نیز در سفر وزیر نیرو علاوه بر بهره برداری از اولین 
پست برق ۴۰۰ کیلوولت در باغستان کرج، مصوبه ایجاد این پست در اشتهارد و 

کمالشهر نیز اخذ شد.
وی افزود: هم چنین با حمایت از راه اندازی نیروگاه های ســی اچ پی و پنل 

های خورشــیدی، ســرمایه گذاران را برای تولید برق به این سو سوق داده 
ایم و شــهرک های صنعتی نیز برای تامین برق مورد نیاز خود باید از چنین 

امکاناتی بهره ببرند.
استاندار البرز گفت: در سطح کلان کشــور نیز برنامه ریزی هایی جهت افزایش 

تولید برق با احداث نیروگاه های مختلف در دستور کار قرار گرفته است.
وی افزود: یک نیروگاه تجدیدپذیر با استقرار پنل های خورشیدی به ظرفیت ۵ 
مگاوات در حوالی شهرک صنعتی کوثر اشتهارد در حال راه اندازی است که تولید 

آن به سمت شهرک هدایت می شود.
عبداللهی در بخش دیگری از صحبت های خــود به ظرفیت های البرز در بخش 
خدمات و صادرات اشــاره کرد و گفت: اســتان البرز دارای سیلوهای متعدد با 
ظرفیت های بزرگ اســت از این رو می توان گندم وارد کرد و با امکانات موجود 

به آرد تبدیل کرد.
وی افــزود: با تبدیل گندم بــه آرد، امکان صــادرات آرد و محصولاتی همچون 

ماکارانی، کیک و... در استان افزایش می یابد.

اصفهان-مریم    مومنی معاون بهره برداری فــولاد مبارکه از طراحی و 
تولید ورق فولادی مقاوم به دمای بالا )گرید GH NR P۲۳۵( برای نخستین 

بار در کشور در فولاد مبارکه خبر داد.
 غلامرضا سلیمی معاون بهره برداری فولاد مبارکه، با اشاره به روند روبه رشد 
تولید فولادهای خاص در فولاد مبارکه گفت: یکی از رویکردهای مهم و موفق 
فولاد مبارکه طی سال های گذشــته و همچنین در زمان فعلی، پرداختن 
ویژه به مقوله کیفیت و تنوع سبد محصولات در قالب تولید گریدهای جدید 
فولادی است. این رویکرد استراتژیک طی دو ســال اخیر به طور ویژه با نگاه 
متفاوت و به عنوان یک الزام حیاتی مدنظر مدیریت عالی سازمان بوده است؛ 
همچنان که وزیر صمت نیز در بازدید اخیر خود از فولاد مبارکه بر این راهبرد 
تأکید کرد و راه متعالی ماندن را حضور در سطح بین المللی و تولید گریدهای 

جدید دانست.
وی با بیان اینکه این رویکرد در ســطوح بالای مدیریت کشــور نیز دنبال 
می شود، گفت: سال گذشته فولاد مبارکه موفق شد ۱۴ گرید جدید را تولید 
کند و برای سال جاری نیز همین رویکرد را به تعداد بیشتر در دستور کار خود 

قرار داده است.
 GH NR P۲۳۵ معاون بهره برداری فولاد مبارکه با بیــان اینکه تولید گرید
یکی دیگر از دســتاوردهای فولاد مبارکه در حوزه تولید محصولات جدید 
است، گفت: به لطف خداوند و با همت همکاران، تولید گرید جدید با موفقیت 
همراه بود. اساساً یکی از وجوه تمایز فولاد مبارکه از سایر تولیدکنندگان این 
است که فولاد مبارکه به دنبال مشعوف کردن مشتریانی است که تا قبل از این 
برخی محصولات را وارد می کردند و از این پس می توانند همان محصول را با 
همان کیفیت و قیمت تمام شده کمتر، از داخل کشور توسط فولاد مبارکه 

تأمین کنند.
وی خاطرنشــان کرد این اســتراتژی مســتلزم تجهیز خطوط تولید و 
بهره مندی از آخرین تکنولوژی هــای روز دنیا، آموزش کارکنان مرتبط، 
انجام کار بازرگانی قوی با افق میان و بلندمدت و نگاه تحول گراســت که 

بحمدالله در مدیریت عالی سازمان وجود دارد.
سلیمی در بخش پایانی سخنان خود گفت: ضمن قدردانی از همه عزیزانی 
که در تولید این محصول جدید، مجموعه بهره برداری را همراهی و حمایت 

کردند، از همه همکاران محترم و ســاعی خود می خواهم در این خصوص 
چابکی را با اولویت بالا چاشنی فعالیت های خود کنند و قرار گرفتن در این 

مسیر را با سرعت و دقت بیشتری میسر سازند.

برای نخستین بار در کشور انجام شد؛

مبارکه فولاد  در  بالا  دمای  به  مقاوم  فولادی  ورق  تولید  و  طراحی 

اصفهان

این مقام مسئول تعداد موکب های برپا شــده در این خیابان را ۹۵ موکب برشمرد و اضافه کرد:از این تعداد ۶۰ 
موکب پذیرایی و ۳۵ موکب خدمات رسان در حوزه های آموزشی، درمانی، فرهنگی، اجتماعی و دیگر حوزه ها 

هستند
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 آخرین تغییرات هزینه ساخت و ساز مسکن
 اثرات کاهش هزینه تولید مسکن کی

 به بازار می رسد؟
صنعت ســاختمان ایران در ۳ ماه متوالی شــاهد کاهش شــتاب رشد 
قیمــت مواداولیه و افــت هزینه تولید بــوده و همین مســئله قیمت 

تمام شده تولید مسکن را کاهش داده است.
روایت آمارهای حوزه تولید از آتیه بازار مســکن روشــن است؛ چراکه 
برای ۳ ماه متوالی، از کاهش قیمت مواداولیه و هزینه تمام شده تولیدات 
صنعت ســاختمان حکایت دارند و این امید را تقویــت می کنند که با 

تداوم وضعیت موجود، کاهش قیمت مسکن محقق شود.
اطلاعات شــامخ ســاختمان در مردادماه، به واســطه کاهش قیمت 
مواداولیه و افت هزینه تولید، قیمت تمام شــده تولید مسکن در مرداد 
امســال ارزان تر از اردیبهشت ماه بوده؛ اما به واســطه ساختار سنتی و 
ســرمایه ای بازار مســکن ایران، فعلًا این اتفاق فقط روی حاشیه سود 
ســازنده و مالک مؤثر بوده و به خصــوص به دلیل رکود ســنگین بازار 

مسکن، نتوانسته است در معاملات این بازار منعکس شود.

دورنمای اصلاح قیمت مسکن
تصویری که در گزارش شــامخ بخش ســاختمان براساس فعالیت 
شــرکت های ســاختمانی و انبوه سازان، از ساخت وســاز مسکن در 
مردادماه ترسیم شده است، نشان می دهد که در این ماه، شتاب رشد 
قیمت مواداولیه )مصالح و نهاده های ســاختمانی( کاهش پیدا کرده 
است. همزمان، شیب رشــد قیمت نهایی محصولات و خدمات حوزه 
ســاختمان نیز کاهش پیدا کرده و حتی با تورم منفی مواجه شــده 

است.
نتایج نظرســنجی از مدیران خرید در صنعت ساختمان نشان می دهد 
که صنعت ســاختمان در مردادمــاه رو به بهبود بوده اســت. این برای 
سومین ماه متوالی است که در گزارش شــامخ بخش مسکن، وضعیت 
۲ مؤلفه قیمت مواداولیه و قیمت محصــول نهایی در روند مطلوبی قرار 

گرفته و شیب رشد آنها کاهش پیدا کرده است.ژ
با لحاظ کردن تورم موجود در اقتصاد ایــران، هرگونه افزایش قیمت 
کمتر از نرخ تورم می توانــد نویدبخش تعدیل قیمت ها باشــد و این 
اتفاق که در ۳ ماه اخیر در بخش مسکن تجربه شــده، اگر تداوم پیدا 
کند روی قیمت معاملات مسکن در ماه های آینده تأثیر قابل ملاحظه 
خواهد داشــت؛ چراکه کاهش هزینه تولید مســتقیماً روی افزایش 
قدرت خرید سازندگان مســکن و مقیاس تولید آنها اثرگذار است و به 
افزایش عرضه کمک خواهد کرد. براســاس اطلاعات شامخ، شاخص 
قیمت فروش ســاختمان در مردادماه )۴۸.۹( به زیر عدد ۵۰ سقوط 
کرده و نه تنها افزایشــی نسبت به تیرماه نداشــته، بلکه با کاهش نیز 

روبه رو شده است.

فرصت درمان مسکن در کما
بازار مسکن در چندماه گذشته به شــدت کساد بوده و عملًا به کما رفته 
است. به نظر می رسد، با توجه به گشایش های حاصل شده حوزه تولید 
مســکن و کاهش هزینه تمام شده ساخت وســاز، بهترین فرصت برای 
متولیان حوزه مسکن برای ساماندهی بازار و اصلاح مناسبات سنتی و 
غیراقتصادی این بازار فراهم آمده و می توانند با استفاده از این فرصت، 
ضمن شفاف سازی اطلاعاتی حوزه مسکن، نسبت به هدایت سرمایه به 

سمت تولید مسکن مورد تقاضای بازار اقدام کنند.
پافشــاری دولت روی کاهش تورم، کاهش قیمت در بازارهای موازی 
و تثبیت نــرخ دلار، ۳ ضلع آرامش نســبی اقتصاد ایــران در ماه های 
اخیر اســت که در بازار مســکن نیز ضمن کاهش قیمت پیشــنهادی 
فروشندگان و تخلیه بخشــی از حباب قیمت، شــرایط را برای تغییر 
حکمرانی در این بــازار فراهم آورده اســت؛ به عبارت دیگر، کمای بازار 
مســکن در شــرایط فعلی، بهترین فرصت برای جا انداختن ابزارهای 
شفاف ســاز و تنظیم گر بازار نظیر اجــرای پایه مالیاتــی برای عایدی 
سرمایه و همچنین شناســایی خانه های خالی است؛ چراکه درصورت 
خروج بازار مسکن از این وضعیت، سیاســتگذاران هرگز قادر نخواهند 
بود از این ابزارها فراتر از گفتاردرمانی استفاده کنند و این بازار بار دیگر 

با جهش های نجومی قیمت مواجه خواهد شد.

برگ برنده سیاستگذار در بازار مسکن
بازار مسکن در شــرایط فعلی با وضعیت مطلوبی ازنظر افزایش عرضه 
واحدهای مسکونی ملکی و استیجاری مواجه است؛ چراکه رکود بازار، 
سمت عرضه مســکن را مجاب کرده تا قیمت پیشنهادی برای فروش 
واحدها را نسبت به ابتدای ســال تا ۲۰ درصد کاهش دهد و همزمان 
به واسطه کسادی معاملات، عرضه واحدهای در معرض فروش به بازار 

اجاره نیز توجیه اقتصادی بالایی پیدا کرده است.
درعین حــال، به واســطه دورنمــای غیرتورمی این بــازار، فعلًا 
معاملات کوتاه مدت و سفته بازی مســکن به صفر نزدیک شده و 
همین مسئله ضمن اینکه اجرای پایه مالیاتی برای عایدی سرمایه 
در معاملات ســفته بازی را در ابتدای راه بــدون معارض خواهد 
کرد، می توانــد در ادامه راه، از ورود افراد بــه معاملات کوتاه مدت 
با هدف کسب ســودهای اتفاقی که به تشنج بازار دامن می زند نیز 

جلوگیری کند.

دست کوتاه متقاضی مصرفی در بازار مسکن
به گواه مشــاوران املاک، انباشــت فایل های فروش مســکن در بازار 
افزایش پیدا کرده اســت؛ چراکه از یک ســو متقاضیان سرمایه گذاری 
دورنمایی برای افزایش قابل توجه قیمــت در میان مدت ندارند و برای 
خرید جلو نمی آیند و از ســوی دیگــر، متقاضیان مصرفــی نیز هنوز 
نتوانســته اند همپای جهش های چند صدر درصدی قیمت مسکن در 

سال های اخیر، قدرت خرید خود را ترمیم کنند.
درنتیجه این وضعیت، فعلًا فروش مســکن در بازار راکد به جز از مسیر 
حراج و ارزان فروشــی زیر قیمت بازار امکان پذیر نیست. البته که همه 
این اتفاقــات، از کاهش تورم نهاده های ســاختمان و افت هزینه تولید 
مسکن گرفته تا ریزش قیمت پیشنهادی فروشــندگان و حتی حراج 
فروشندگان پول لازم، هیچ کدام برای بخش عمده متقاضیان مصرفی 
مسکن کارگشا نیست؛ چراکه در چند ســال اخیر، فاصله آنها از رؤیای 
خانه دار شــدن چند برابر افزایش پیدا کرده و ایــن اتفاقا حتی اگر آن 
فاصله را یک پنجم یا یک چهارم هم کاهش دهــد، بازهم قدرت خرید 

مسکن ندارند.
فعلًا، امید این دســته از متقاضیان باید نهضت ملی مســکن باشد که 
طبق آمارهای وزارت راه و شهرسازی توانســته است مقدمات احداث 
۱.۵ میلیون واحد مسکونی در کل کشــور را با استفاده از زمین رایگان 

دولتی و تسهیلات بلندمدت بانکی فراهم کند.

معاون وزیر نفت: 
و در صنعت گاز جذب خواهند شد ۹۴۰ نیر

 مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران گفت: در ایــن فرآیند جذب نیرو در 
صنعت گاز کشور یک هزار و ۹۵۶ نفر برای مصاحبه های فنی، تخصصی 
و روان شــناختی پذیرفته شــده اند که از این تعــداد، ۹۴۰ نفر جذب 

خواهند شد.
به گزارش شــرکت ملی گاز ایران، »مجید چگنی« در جریان بازدید از 
مرکز مصاحبه اســتخدامی برگزیدگان جذب انبوه به منظور استخدام 
در این شــرکت گفت: تاکنون در بحث جذب انبوه اقدام های خوب، نو و 
علمی از سوی منابع انسانی شــرکت ملی گاز ایران انجام شده که قابل 
تقدیر است.وی ادامه داد: نیروی انسانی اســت که پایه های اصلی یک 
ســازمان را بنا می کند و سبب پیشرفت آن می شــود، لذا جذب نیروی 
انســانی متخصص و متعهد برای هر ســازمان مهم ترین اقدام به شمار 

می رود.
معاون وزیر نفت در امور گاز با بیان اینکه در این روند، شایســته گزینی 
حرف نخســت را می زند، تأکید کرد: این مهم، به ویژه در صنعتی مانند 
گاز که جنبه حیاتی برای کشــور دارد، بیشتر خود را نشان می دهد زیرا 
این افراد بعدها ســکان دار اجرای مأموریت های مهــم در حوزه انرژی 
می شــوند.چگنی گاز را منبع تأمین انرژی بیش از ۷۰ درصد از صنایع 
کشــور اعلا کرد و توضیح داد: بیش از ۱۵۱ هزار صنعت خرد و کلان که 
برای کشور تولید و اشــتغال را به ارمغان می آورند، با انرژی گاز تأمین 
می شوند، انتخاب شایســته و بجای افراد برای در دســت گرفتن این 
سکان بزرگ تأمین منبع انرژی به عنوان امانت بزرگ مردم، بسیار حائز 

اهمیت است.
وی افزود: هرچه در این بخش ها، نظم و آموزش بیشــتر باشد، بی شک 
از سازمانی فعال تر، پویاتر و رو به جلوتری بهره مند خواهیم بود؛ در غیر 

این صورت، سازمان به ایستایی کامل می رسد.
مدیرعامل شــرکت گاز ایران  با بیان این که صنعت گاز به جهت اهمیت 
حیاتی، رقیبی در کشور ندارد، تصریح کرد: این مهم ما را وامی دارد که 
در انتخاب افراد، نهایت دقت را به کار گرفته و افرادی را جذب ســازمان 
کنیم که در تــراز صنعت گاز باشــند و بتوانیم به مــرور، دغدغه های 
موجود در ایــن صنعت را برطرف کنیم.چگنی با بیان اینکه شــبکه ای 
از متخصصان صنعت گاز مسئولیت مصاحبه با برگزیدگان آزمون را بر 
عهده دارند، گفت: حضور افراد خبره در فرآیند مصاحبه ســبب خواهد 
شد که افراد برگزیده با سطح دانشی بالا و کیفیت مطلوبی جذب شوند 

که آینده صنعت حیاتی گاز را رقم خواهند زد.
به گفته وی، به همین دلیل، بالاترین اســتانداردها در فرآیند مصاحبه 
با افراد در نظر گرفته شــده؛ ازجمله این که افزون بــر مصاحبه فنی و 

تخصصی، مصاحبه های روانشناختی نیز برگزار می شوند.
معاون وزیر نفــت در امور گاز در پایــان، اظهار کرد: بــا توجه به درس 
 آموخته های این دوره از ارزیابی، باید با شــناخت بیشتر در فرآیندهای 
بعدی شــرکت کرده تا بتوانیم فرآیند جذب، شناســایی و به کارگیری 
جوانان فعال و پویا را بــه خوبی طی و بهترین هــا را جذب این صنعت 

حیاتی کنیم.
براســاس این گزارش، ســیروس امیری، مدیر توســعه منابع انسانی 
شــرکت ملی گاز ایران و معاونان وی در بخش هــای معاونت اداری و 
پشتیبانی، معاونت تجهیز و توســعه و آموزش و تجهیز نیروی انسانی 
همچنین حسین قمی، رئیس تأمین نیروی انسانی شرکت ملی گاز در 
این بازدید گزارشی از روند فرآیند جذب و استخدام انبوه درصنعت گاز 

ارائه کردند.
در این فرآیند جذب، ۱۹۸۶ نفر بــرای مصاحبه های فنی، تخصصی و 
روان شناختی پذیرفته شده اند که از این تعداد، ۹۴۰ نفر جذب خواهند 

شد.

ظهور تهدید جدی برای امنیت سوخت جهانی
افزایش دما از تگزاس تا توکیو در تابستان امســال، جدیدترین یادآور 
مشــکل فزاینده برای سیســتم انرژی اســت چرا که گرمای شدید به 

تهدیدی برای تامین سوخت تبدیل می شود.
گرمای شدید هوا، علاوه بر این که مصرف دســتگاه های سرمایشی را 
بالا برده و باعث افزایش شــدید تقاضای برای برق می شود، به موجی از 
اختلالات در پالایشگاه های نفت منجر شــده است. این مسئله، قیمت 
بنزین را بالا نگه داشته و باعث شــد افزایش قیمت دیزل از قیمت نفت 
خام هم جلو بزند. تابستان امسال بســیار طاقت فرسا بود و پس از ثبت 
گرم ترین ژوئن، ژوئیــه هم به عنوان گرم ترین ماه ثبت  شــده در تاریخ 
جهان اعلام شــد.طبق گزارش گروه مک کواری، گرمای شدید منجر 
به کاهش حداقل دو درصدی نرخ پالایش نفت توســط پالایشگاه ها در 

سراسر جهان طی دو ماه گذشته شد.
هر چند این نرخ ممکن است چندان زیاد به نظر نرسد، اما این اختلالات 
در شرایطی پیش آمد که سیســتم پالایش پیش از آن، به دلیل سال ها 
ســرمایه گذاری اندک و محدودتر شــدن عرضه به دلیــل جنگ در 

اوکراین، تحت تاثیر قرار گرفته بود.

بن لوکاک، یکــی از مدیــران واحد تجــارت نفت شــرکت بازرگانی 
ترافیگورا، در مصاحبه ای در ســنگاپور در این باره گفت: شــرایط آب و 
هوایی به شدت متغیری که امسال شاهد آن بودیم، واقعا مشکل بزرگی 
است. گرمای شــدید، مشکلات بزرگی را برای پالایشــگاه ها در اروپا و 
آمریکا به وجود آورده اســت و آنها را با اختلالات بیشــتر و مشکلاتی 
روبرو کرده که رفع آنها دشــوارتر اســت.طبق برآورد شرکت مشاوره  
FGE، پالایش نفت در اروپا در تابستان امسال نسبت به سال گذشته، 
۷۰۰ هزار بشکه در روز کاهش یافته است. طبق آمار مندرج در گزارش 
بررسی آماری انرژی جهانی شرکت بریتیش پترولیوم، این رقم معادل 

حدود شش درصد از تولید منطقه ای است.
به گفته استیو سایر، مدیر بخش پالایشگاه و پایین دستی FGE، بیش 

از نیمی از این کاهش تولید، به دلیل گرمای شدید بوده است.
علاوه بر محدودیت عرضه، افزایش دما باعــث افزایش تقاضا برای نفت 
کوره شده است که معمولا برای تولید برق در خاورمیانه و جنوب آسیا 
استفاده می شــود. همچنین با خشــک کردن آبراه های مهمی مانند 

رودخانه راین و کانال پاناما، به هزینه های حمل و نقل افزوده است.
گرمای شــدید برای شــبکه های برق بیشتر از پالایشــگاه های نفت، 
مشکل ســاز بوده اســت اما تاثیر آن روی بازارهای ســوخت، به دلیل 
کاهش ذخایر، افزایش یافته است. ذخایر سوخت های تقطیری آمریکا 

از جمله دیزل، نزدیک به پایین ترین سطح فصلی پنج ساله قرار دارد.
فقط افزایش جیوه نیســت که عملیات پالایشگاه ها و قیمت سوخت را 
تهدید می کند.هنینگ گلای اشتاین، مدیر اقلیم انرژی و منابع در گروه 
اوراسیا می گوید: تغییرات اقلیمی باعث زمســتان فوق العاده سرد در 
نیمکره شمالی شده اســت زیرا اقیانوس آرام گرم تر می تواند به سمت 
شــمال حرکت کند و طوفان قطبی را به جنوب بکشــاند و باعث ایجاد 

موج های سرد در شمال آسیا، اروپا و آمریکای شمالی شود.
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      10 اقدام شاخص بانک پارسیان در مسیر مقام سازی اقتصاد

 پارسیان ناجی کارخانه های راکد و نیمه جان 

خریدار  مدیر آینــده پژوهی بانک پارســیان 
به نقش مؤثر بانک پارســیان در حمایت از تولید 
و کمک بــه تولیدکننــدگان، ایجاد اشــتغال و 
توســعه کارآفرینی به عنوان محورهای شاخص 
ســاماندهی نظام اقتصادی کشور اشــاره  کرد و 
جلوگیری از تعطیلی کارخانه های راکد و تعطیل 
شــده را به عنوان یکی از رویکردهای اصلی بانک 

پارسیان برشمرد.  
مهــدی فراهانــی مدیر آینــده پژوهــی بانک 
پارســیان به ۱۰ اقدام اصلی این بانک در راستای 
تحقق سیاســت های اقتصاد مقاومتی اشاره کرد 
و در توضیح آن گفت: یکــی از رویکردهای اصلی 
پارسیان در این خصوص توسعه و تعمیق اشتغال 
در مناطق روســتایی و ایجاد فرصت های شغلی 

مولد بوده است. 

توسعه و تعمیق اشتغال در مناطق روستایی
به گفته او، در راســتای اشــتغال زایی در مناطق 
محــروم تفاهم نامه هــای همــکاری متعددی 
بین بانک پارســیان، بنیــاد برکــت و صندوق 
قرض الحســنه بانک پارســیان منعقد شده. در 
راســتای این تفاهمات مبلــغ ۹۰,۰۰۰ میلیارد 
ریال تسهیلات قرض ا لحسنه  به حدود ۱۷۳ هزار 

طرح اشتغال زایی اختصاص پیدا کرده است. 

وام های پارسیان بیش از ۴7.5 هزار فرصت 
شغلی ایجاد کرد 

مدیر آینــده پژوهی بانــک پارســیان از  ایجاد 
۴۷,۵۳۸ فرصــت شــغلی طی ســال ۱۴۰۱ در 
بخش هــای مختلف خدمات، صنعــت و معدن و 
کشاورزی از محل تســهیلات اعطایی بانک خبر 
داد و افزود: بانک پارســیان با برنامه ریزی و هدف 
گذاری در سال گذشته موفق گردید با تخصیص 
هدفمند اعتبار به طرحها و پروژه ها، ســهم قابل 
توجهی در ایجاد فرصت شــغلی به دســت آورد 
به طوری که بر اســاس کارنامه عملکرد توانست 
متناسب با ســهم خود از نقدینگی کشور، در این 

مهم نقش آفرینی نماید.

 اجرای 21 طرح برای آبرسانی به روستاها
 و مناطق محروم 

وی از دیگر اقدامات انجام شده در راستای اجرای 
اقتصــاد مقاومتــی را محرومیت زدایی و کمک 
به ارتقای عدالــت اجتماعی اعلام کــرد و افزود: 
مشــارکت در طرح های انتقال آب خلیج فارس 
به کویر مرکــزی ایران و آب شــیرین کن  و طرح 
آبرســانی به شهرها و روســتاها و مناطق محروم 
در قالب ۲۱ طرح در ۱۴ اســتان کشــور از جمله 
کارهای انجام شــده توســط بانک پارسیان بوده 

است. 
مشــارکت در تأمین مالی گازرســانی به مناطق 
روستایی، حمایت از مشاغل آسیب دیده از کرونا، 
تأمین اجاره مستأجرین و مخارج یارانه بگیران در 
راستای مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا و بانک 
مرکزی ایران و اعطای تســهیلات قرض الحسنه 
بابت کمک به اقشــار کم درآمد از دیگر اقدامات 
بانک پارسیان در راستای عدالت اجتماعی است 

که فراهانی به آنها اشاره کرد . 

حمایت پارسیان از تولید داروهای سرطانی 
وی با بیــان اینکه تأمیــن امنیت غــذا و دارو از 
دیگر رویکردهای بانک پارســیان در راســتای 
منویات رهبری و اجرای  اقتصــاد مقاومتی بوده 
است، افزود: در همین راســتا پارسیان نسبت به 
تأمین مالی و تجهیز مراکــز درمانی اقدام کرده و 
تســهیلات متعددی را به شــرکت های دارویی 
پرداخت کرده اســت. ضمن اینکــه این بانک در 
ساخت داروهای سرطانی و ســلول های بنیادی 

هم مشارکت داشته است. 
 به گفته فراهانی مشارکت در طرح تولید واکسن 
کرونا، ایجاد صندوق ســرمایه گذاری نیکوکاری 
لوتوس رویان با همــکاری پژوهشــگاه رویان و 
بنیاد برکت با هدف حمایــت از پژوهش و تولید 
داروهــای ســرطانی، دیابت، نابــاروری و ام اس 

بخشی دیگری از اقدامات انجام شده توسط بانک 
پارسیان بوده است. 

منابع پارسیان در مسیر خودکفایی در 
تولیدات ملی و کاهش وابستگی به خارجی ها  
مدیر آینده پژوهی بانک پارســیان با اشاره به این 
که حمایت از تولید داخلی از مهمترین ســرفصل 
های دســت-یابی به اهداف اقتصاد مقاومتی در 
بانک پارسیان اســت، اظهار داشــت: به منظور 
جلوگیــری از خــروج منابــع ارزی و همچنین 
رســیدن به خودکفایی در صنعــت کاغذ، بانک 
پارســیان با ســندیکایی در طرح تولید کاغذ با 
شرکت کاغذ ســبز خوزستان مشــارکت داشته 

است. 
وی حمایت ویژه پارسیان از خرید تضمینی گندم 
به عنوان یک بخش استراتژیک کشور و پر اهمیت 
کشور را مورد اشــاره قرار داد و گفت: در راستای 
حمایــت از تولید داخل برای شــرکت های ایران 
خودرو و فولاد ســبزوار اوراقی تحت عنوان اوراق 

گام توسط این بانک منتشر شده است. 
فراهانی ســرمایه گذاری و توســعه کارآفرینی را 
پنجمین اقدام انجام شده توسط بانک پارسیان در 
راســتای اجرای اقتصاد مقاومتی دانست و افزود: 
این بانک در طرح های زیربنایی نوســازی ناوگان 
حمل  و نقل هوایی کشــور مشــارکت ارزنده ای 

داشته است.  
مشــارکت در طرح کارخانه فولادسازی جهان آرا 
ارونــد، در نوســازی تاکســی های فرســوده و 
اســتحصال از معــادن ســنگ و کنســتانتره با 
مشارکت شرکت گل گهر از دیگر سرمایه گذاری 

های انجام شده توسط بانک پارسیان بوده است. 

مشارکت پارسیان در فاز 11 و 2۴
پارس جنوبی 

مدیــر آینده پژوهــی بانک پارســیان اهمیت 
توســعه صادرات را مورد تأکید قرار داد و درباره 
حمایت های پارســیان برای رونــق این بخش 
گفــت: ایــن بانــک در طرح های اکتشــاف و 
اســتخراج نفت از میادین مشترک فازهای ۱۱ 
الی ۲۴ پارس جنوبی و خطوط لوله سراســری 
۶، ۹ و ۱۱ انتقــال گاز بــه صورت ســندیکایی 

مشارکت داشته است. 
او همچنین مشارکت پارســیان در طرح احداث 
پالایشــگاه نفت در میادین مشــترک با شرکت 
پالایش پارســیان ســپهر با هدف افزایش ارزش 
افــزوده از طریــق تکمیل زنجیــره ارزش منابع 
زیرزمینی را مورد توجه قرار داد و گفت: پارسیان 
همچنین در جهت صیانــت از منافع ملی و منابع 
بین نســلی در طرح اکتشاف و اســتخراج نفت از 
میادین مشترک با شرکت یاران شمالی مشارکت 

داشته است. 
او افزود: از آنجایی که ایجــاد زنجیره ارزش یکی 
از حلقه های مفقوده صنعت نفت محســوب می 
شود، پارســیان تأمین مالی پروژه پالایشگاه گاز 
بیدبلند خلیج فارس با هدف ارزآوری و توســعه 
ظرفیت های تکمیل زنجیره ارزش هم شــرکت 

کرده است.
این مقام مســئول در بانک پارســیان حمایت از 
بنگاه های کوچک و متوسط از دیگر رویکردهای 
این بانــک در راســتای تحقق اهــداف اقتصاد 
مقاومتی برشمرد و افزود: پارسیان همواره سعی 

داشــته تا با تأمین مالی ویژه آنها در این مســیر 
حرکت کند. 

تخصیص اعتبار و ایجاد تعهدات به مبلغ 
200 هزار میلیارد ریال به دانش بنیان ها 

مدیر آینده پژوهی بانک پارســیان با اشــاره به 
عنوان انتخاب شده از ســوی مقام معظم رهبری 
برای سال گذشته، توانمندســازی شرکت های 
دانش بنیان را یکی از ســرفصل های مهم اقتصاد 
مقاومتی دانست و گفت: راه اندازی دفتر تخصصی 
بانکداری دانش بنیان در محل صندوق نوآوری و 
شکوفایی و تأســیس صندوق پژوهش و فناوری 
توسعه کارآفرینی ستارگان بخشــی از اقدامات 

پارسیان برای حمایت از دانش بنیان بوده است. 
او با بیان این که حــدود  ۲۰۰,۰۰۰ میلیارد ریال 
تســهیلات و ضمانت نامه با شــرایط ویژه برای 
شــرکت های دانش بنیان از ســوی این بانک در 
ســال های اخیر ایجاد شــده اســت، ادامه داد: 
تفاهم نامه هــای ویژه ای هم با صنــدوق نوآوری 
و شــکوفایی به امضا رســیده که مقــرر گردید 
۱۰,۰۰۰ میلیــارد ریال خط اعتباری با شــرایط 

آسان به این گروه از مشتریان اعطا شود.

پارسیان مانع تعطیلی بنگاه های
 تولیدی شد 

او با اشــاره به  اصــلاح و تقویت عملکــرد مالی/ 
اعتبــاری و جلوگیــری از تعطیلــی بنگاه های 
اقتصادی به عنــوان یکــی از رویکردهای اصلی 
بانک پارسیان، گفت: این بانک جهت جلوگیری 
از تعطیلی برخی بنگاه هــای اقتصادی اقدامات 
ارزنده ای انجام داده است به طوری که در سالهای 
اخیر، مانع از تعطیلی چندین کارخانه خصوصاً در 

حوزه استراتژیک کشور شده است. 

توسعه حوزه مسئولیت اجتماعی
فراهانی درباره مســئولیت های اجتماعی بانک 
پارســیان هم گفت: کمک به آزادســازی و امرار 
معاش خانواده زندانیان )معین کارت(، مشارکت 
در ساخت مدرســه و مراکز بهداشتی در مناطق 
محروم و انواع کمک نقدی و غیرنقدی به مناطق 
زلزله زده، اهدای هزاران بســته نوشــت افزار به 
دانش آموزان مناطق محروم بخشــی از اقدامات 
انجــام شــده در راســتای عمل به مســئولیت 

اجتماعی از سوی بانک پارسیان بوده است. 

اقدامات در حوزه بانکداری اسلامی 
مهدی فراهانی در تشریح اقدامات بانک پارسیان 
در حوزه بانکداری اســلامی گفت : بانک پارسیان 
با مأموریت و با هدف انطبــاق فعالیتهای بانک با 
موازین بانکداری اسلامی، اقدام به تأسیس مرکز 
نوآوری و تحقیقات بانکداری اســلامی به عنوان 
یک مرکز تخصصی بانکداری اسلامی در سال ۹۵ 
نموده که در کنــار فعالیتهایی همچون مطالعات 
و بررســیهای فنی در خصوص مدلها و ابزارهای 
رایــج در حوزه بانکــداری اســلامی و مطالعات 
تطبیقی کــه طی این ســالها صــورت گرفته، با 
همکاری پژوهشگاه فقه نظام، در راستای طراحی 
مدل مطلوب یک بانک اســلامی بر اساس مبانی 
اســلام با رویکرد فقــه نظام اقدام نموده اســت. 
در حال حاضر بــا توجه به اتمام فــاز مطالعاتی و 
انعقاد قراردادی با عنــوان »تبدیل طرح عملیات 
بانکداری اسلامی بر اســاس مبانی اسلام و روش 
فقه نظام به مواد قانونــی«، رایزنی هایی صورت 

گرفته است. 
همچنین تاکنون دو نشســت تخصصی در حوزه 
مدل مطلوب در بانک برگزار شــده و در راستای 
طراحی مدل مطلوب، کتابی تحت عنوان »الگوی 
مطلوب بانکداری اسلامی بر اساس مبانی اسلام و 
روش فقه نظام« با همکاری مجموعه فقه نظام در 

دست چاپ قرار دارد.
ضمناً ایجاد محیط آزمایشــگاهی برای ارزیابی 
طرحها و قراردادهای پیش بینی شــده در مدل 
مطلوب بانک اســلامی )همچون مدل PLS( از 

دیگر اقدامات در این حوزه به شمار می رود. 
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